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M g i i j ^ Ĥ i: %F 

mkuaise 
figa v ž^? 

Ptujčani se vedno znova tako ali drugače znajdemo v problemih. 
Topa zato, ker nam manjka samozaupanja. Vsak še tako dober pro

jekt, ki se pojavi v tem okolju je najprej deležen pljuvanja. Že v 
začetni fazi uresničevanja ga "obvladajo" temne sile. Ker tudi ni 
zaupanja, se morajo ptujski projekti dokazovati v svojem okolju ve
liko bolj kot drugje, kjer jim priznavajo izvirnost že zaradi tega, ker 
odpirajo nova poglavja na številnih področjih delovanja. Dokler bo 
tako, tudi pravega uspeha ne bo. Prvi pogoj za uspešnost nekega pro
jekta, je zaupanje vanj. Pred petimi leti smo pospremili na pot ures
ničevanja strategijo razvoja turizma. Za začetno turistično oživljan
je mesta z okoljem je bilo vloženih bogokletnih deset, enajst milijonov 
tolarjev, ki se v resnici na ljubo, ki pa je žal nekateri znova nočejo vi
deti, že kaže v povečanem turističnem obisku^ in povečanem 
povpraševanju po ptujskih turističnih storitvah. Zal pa je začetni 
zagon kmalu popustil, ker ni bil podprt z novim denarjem za iz
boljšanje ponudbene strani ptujskega turizma. Letošnje 36. kurento-
vanje je kljub pripravam v zadnjem trenutku in številnim pomisle
kom glede organizacije, uresničilo vse cilje. Prireditve enajstih 
pustnih dni si je ogledalo 50 tisoč ljudi, 30 odstotkov jih je po prvi 
oceni prišlo od drugod, nedeljsko karnevalsko povorko, kije dve leti 
ni bilo in se je znašla v konceptualni krizi sije ogledalo 25 tisoč ljudi. 
Ob prepustnicah je bilo za nedeljsko karnevalsko povorko, v kateri je 
bilo 1200 nastopajočih iz štirih držav, prodanih enajst tisoč vstopnic, 
kar se je v skoraj 40-letni zgodovini te najstarejše ptujske turistične 
prireditve doslej zgodilo samo enkrat Pričakovanja so presežana 
tudi zaradi pokroviteljstva Urada za informiranje, častnega pokro
viteljstva predsednika vlade dr. Drnovška, izdatni finančni podpori 
ptujskih in podjetij iz vse Slovenije. V ospredju pa so neizmerljivi 
učinki v promocijskih, poslovnih, gospodarskih in drugih priložnos
tih, kijih sicer ne bi bilo, če prireditve ne bi bilo, da o dodatnih nekaj 
sto milijonih tolarjev, ki so se v tem obdobju obrnili na tem območju, 
niti ne govorimo. Zato je kurentovanje priložnost za Ptuj in njegove 
ljudi, kije ne kaže izgubiti zaradi tega, ker se je organizatorjem letos 
zalomilo pri trasi nedeljske povorke, kar se tudi zavedajo in na nek 
način pričakujejo, da jih bodo obiskovalci razumeli. Ker pa priredi
tev ni več v rokah amaterjev, si podobnega spodrsljaja v bodoče mes
to, ki se želi enakovredno kosati s petimi turističnimi simboli Slove
nije, ne sme več privoščiti. Nezadovoljni gost je za mesto muzej, mes
to stoterih obrazov in zakladnico tisočletij, najslabša reklama. 
Nedeljski spodrslaj pa ni tak, da bi prekril vse dobre strani prireditve 
ter da bi kot že večkrat doslej slabo zmagalo nad dobrim. Nova pri
ložnost je pred vrati, odpirajo se Dobrote slovenskih kmetij, 
pokažimo, da smo dobri organizatorji in gostitelji! V turizmu je naša 
priložnost, pravimo, zato tudi ravnajmo tako! 

Majda Goznik 

Otroci v Sveti Trojici v Slovenskih goricah so v počitnicah izkoristili 
naravne danosti svojega kraja. Imeli so srečo, trojiško jezero namreč ne 
zamrzne vsako leto. 

F o f o ; M* Slodniak 

Absira-
kfne 
Me 
Anke 
Krasna 

Slikarko Anko Krasna smo na 
Ptuju že spoznali. Pred kratkim 
je iz muzejskega razstavišča pod 
gradom odpeljala slike, ki so ses
tavljale razstavo z naslovom 
"Vrtovi" in o katerih smo v 
Tedniku že obširno poročali. 
Zdaj pa nas slikarka in galerist 
Bogomir Lugarič vabita na og
led njene nove serije slik, s kate
rimi je stopila v svet abstrakcije. 
Otvoritev razstave bo v petek, 1. 
marca ob 18. uri. 

(Vei na strani 12) 
A n k a K r a s n a : 
B r e z n a s l o v a 

T R N O V S K A V A S / ZUPAN SKLICAL ZBOR O B Č A N O V 

iupm dobil nezaupnko! 
V nedeljo, 25. februarja je bil v Trnovski vasi zbor občanaov, ki ga je sklical 
župan občine, Franc Pukšič Na zboru so prisotni najprej poslušalci županovo 
poročilo o delovanju občine v letu 1995 in razlago dopisa s sklepi "nelegi
timnega zbora krajanov", ki ga je KS Trnovska vas poslala na razna mi
nistrstva, političnim strankam in državnemu zboru. Poročilo o delu 
občinskega sveta je podal njegov predsednik, Venčeslav Kramberger. 
N a t o se j e pričela dolga in m u č n a razprava o težavah v občin 
kot so: strah pred prenosom sedeža občine na Destrnik, delo 
mat ičarske službe, problemi šolstva v občini , dolgih in 
mučnih sejah občinskega sveta, strah pred preglasovanjem 
svetnikov iz Trnovske vasi itd. Po razpravi so sprejeli n a s 
lednje sklepe in zahteve: 

1. zahtevajo tajnika krajevne 
skupnosti s polnim delovnim 
časom. 

2. Ne dovolijo, da se računo
vodstvo občine preseli v 
občinsko stavbo na Destrnik in 
zahtevajo, da celotna občinska 
uprava dela na sedežu občine v 
Trnovski vasi. 

3. Pred sprejemom proračuna 
zahtevajo, da se svetnikom pred
loži investiacijski program za iz
gradnjo večnamenskega prosto
ra pri osnovni šoli Destrnik. Iz
gradnjo podpirajo, vendar ne z 

denarjem, ki pripada krajevni 
skupnosti Trnovska vas. 

4. Ne strinjajo se, da dela 
matičar tri dni na Destrniku, v 
Trnovski vasi pa samo en dan. 
Zahtevajo, da matičar dela vsaj 
dva dni na sedežu občine v 
Trnovski vasi. 

5. OS Trnovska vas ostane 
podružnica Mladike dokler ne 
bo doma zagotovljena popolna 
OS za devetletno šolanje. 

6. Podali so pobudo, da se 
spremeni statut občine tako, da 

se zagotovi pravičnejše glaso
vanje svetnikov. Za sprejem 
programov in pomembnih aktov 
je potrebna večina glasov svetni
kov vsake KS. Vzrok za to pobu
do je, ker svet ne deluje po stan-
karski pripadnosti ampak po 
pripadnosti lokalne skupnosti. 

7. Krajani Trnovske vasi župa
nu ne zaupajo, zato so mu izgla
sovali nezaupnico. 

Z . Š . 



D O M 4 m PO SVETU 

PTUJ / MEDNARODNI OBISK 

M¥SlriMn uBhuodiMiMi Klu obisku 
V č a s u p u s t a j e prišel na tr idnevni ob i sk v Ptuj ve l epos lan ik 
Republ ike Avstrije v Slovenij i dr. Gerhard VVagner s soprogo , 
k a t e r e m u s e j e v soboto pridruži l še avstrijski kulturni a ta še 
v Slovenij i VValter S i m o n s soprogo . Ve lepos lan ik se j e ude
ležil petkovega p lesa v m a s k a h na gradu in sobotnega rajanja 
v šotoru , og ledal pa si j e tudi povorko v nedel jo . V soboto j e 
ve l epos lan ika sprejel v M e s t n i hiš i župan Miros lav Luci s 
p o d ž u p a n o m a , ve l epos lan ik si j e og ledal še Mihe l ičevo gale-
r g o , v insko klet in Terme , predstavnike ptujske pol i t ike , go
spodars tva in kulture pa v soboto povabil na s k u p n o kos i lo . 
G o s p o d W a g n e r j e ob koncu svojega ob i ska dejal , d a m u j e 
bi lo na Ptuju zelo všeč tudi zato , ker so gostitelj i vse tri dni 
od l i čno skrbel i za njegovo počutje v m e s t u in m u pripravi l i 
zan imiv p rogram. 

T E D N I K : Gospod Wagner, 
kaj vas je pripeljalo v Ptuj? 

Dr. Gerhard Wagner: " Že 
pred enajstimi meseci me je v 
Ptuj povabil vaš župan. Ko sva 
se decembra srečala v Ljubljani, 
me je že skorajda okregal, zato 
sem obljubil, da bo moje prvo 
potovanje v tem letu v Ptuj . 
Hkrat i sem želel to priložnost iz
koristiti in spoznati pustno do
gajanje, na katerega me je opozo
rila tudi ožja sodelavka, 
Ptujčanka Karin Hojker. 
Boljšega povoda kot je pust za 
obisk Ptuja skoraj ne bi mogel 
najti." 

T E D N I K : Kakšen je vaš od
nos do pusta? 

Dr. Gerhard Wagner: "Samo 
preoblačenje in maškarado 
imam zelo rad, odnos do pusta 
pa je povezan tudi z mojo živl
jenjsko filozofijo in odnosom do 
samega sebe. Človek želi v živl

jenju imeti več oblik in več 
mask. In pust je najboljša pri
ložnost za to. Imel sem pri
ložnost spoznati različne vrste 
pustovanja na Ptuju: čudovit 
sprejem na gradu, kjer smo bili 
maskirani in smo plesali v mas
kah, spoznal sem stare etnograf
ske maske - kurente in bil sem 
na maškaradi v šotoru, na kateri 
je bilo več kot tisoč ljudi. Maske, 
ki sem jih videl tam, so bile res 
prekrasne." 

T E D N I K : Ali boste pri
hodnje leto ponovno prišli in 
pripeljali še koga s seboj? 

Dr. Gerhard VVagner: "Pre
pričan sem, da bova z ženo po
novno prišla, razen če se bo zgo
dilo kaj nepredvidljivega. To je 
čudovita zadeva in pripeljala 
bova katerega od najinih medna
rodnih prijateljev. Ampak oblju
biti še ne morem." 

T E D N I K : Zadnji del 

vprašanja je meril na sodelo
vanjem med Ptujem in deželo, 
ki jo predstavljate, torej Avsti-
jo. So možnosti , da bomo sode
lovali? 
Dr. Gerhard Wagner: "Razliko
vati moramo dve področji, turi
zem in karneval. Pri slednjem bi 
lahko sodelovali, vendar bi mo
rali najti pravo osebo, ki bi lahko 
izvedla sodelovanje v širšem 

A v s t r i j s k i v e l e p o s l a n i k v S l o v e n i j i d r . G e r h a r d W a g n e r s 
s o p r o g o n a t r i d n e v n e m o b i s k u v P t u j u . 

okviru in delovala kot določen 
multuplikator v samih poveza
vah. Mogoče bi bilo dobro pri
peljati skupino novinarjev ali 
ljudi, ki se ukvarjajo z mediji, ki 
bi sam dogodek predstavili širši 
publiki . Pri tem je potrebno po
vedati, da postanejo ljudje po
zorni na dogajanje šele, ko slišijo 

o njem po televiziji ali čitajo v 
časopisih. Podobno je bilo v 
času, ko sem bil v Strasbourgu in 
sem postal pozoren na karneval 
v Baslu komaj potem, ko sem 
slišal in bral o njem. Avstrijski 
časopisi pišejo vedno znova o 
karnevalu v Benetkah in ga re
klamirajo, čeprav so naši prija
telji povedali, da ni več takšen, 
kot je bil, ampak je predvsem tu

ristični dogodek. Mogoče je za

nimivo spoznati nekaj drugega 

in ker leži Ptuj med Benetkami 

in Avstrijo, bi lahko bil obisk tu

kajšnjega karnevala za Avstrijce 

mikaven." 
M i l e n a Z u p a n i č 

Pogovori na ministrstvu za zdravstvo R Slovenije v prejšnjem 
tednu so se za zdaj iztekli v dobro ptujske bolnišnice. Kot je znano 
sta bila prejšnjo sredo na pogovoru pri ministru za zdravstvo dr. 
Božidarju Voljču in državnem sekretarju prim. dr. Janezu Zajcu, 
župan mestne občine Ptuj dr. Miroslav Luci in direktor splošne 
bolnišnice Ptuj dr. Lojez Arko. 

V več kot enournem pogovoru 
je direktor ptujske bolnišnice 
ponovil znana dejstva o tej ptuj
ski zdravstveni ustanovi, njen 
obseg dela in strokovno raven 
dela ter ob tem kot že večkrat 

doslej izrazil globoko negodo
vanje in protest zaradi predlaga
ne kategorizacije bolnišnic ter 
uvrstitve med krajevne bol
nišnice. Z dejstvi je dokazal, da 
ptujska bolnišnica že danes 
opravlja dela in naloge regijske 
bolnišnice. 

Minister za zdravstvo dr. 
Božidar Voljč je ob koncu pogo

vora sicer zagotovil, da bo 
splošna bolnišnica Ptuj tudi v 
bodoče opravljala dela in naloge 
splošne bolnišnice v dsoedanjem 
obsegu, s tem da bo potrebno v 
vseh slovenskih bolnišnicah 
stroške zmanjšati za deset od
stotkov. Nove dejavnosti pa se 
bodo v njih lahko razvijale le v 
soglasju z ministrstvom za 
zdravstvo. 

Ker je predvidena kategoriza
cija slovenskih bolnišnic med 
prebivalci na gravitacijskem 
območju ptujske bolnišnice, 
povzročila precej hude krvi, bos

ta v začetku marca ptujsko bol
nišnico obiskala državni sekre
tar dr. Janez Zajec in predsed
nik odbora za bolnišnično dejav
nost prof. dr. Božo Kralj, ki je 
predlog kategorizacije tudi pri
pravil. Po obisku bosta skupaj z 
županom mestne občine Ptuj dr. 
Miroslavom Lucijem pripravila 
tiskovno konferenco, na kateri 
bosta pojasnila zaplet in razplet 
predvidene kategorizacije, ki za 
zdaj kot je zaznati ni več aktual
na. Kaj pa po volitvah in more
bi tni menjavi oblasti? 

M G 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega deta, ki 
ga je ustanovit Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko m Časopisno dejavnost 
ft/»D/0-TEBHIM Ptuj. 
UREDNtŠTVO: Franc Lačen (di
rektor in glavni urednik), Ludvik 
Katar (odgovorni urednik), Jože 
Šmigoc (pomočnik odgovornega 
urednika in lel<tor)_ Jože Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Goznik, Viki Kle-
menčič. Martin Ozmec, Marija 
SiGdnjak in Milena Zupanič (novi
narji). 
Tehnično urejanje, celostna po
doba, grafika in stavek: 
Slavko RIbarič. 
PROPAGANDA: 
Oliver Težak, s 776-207 
Naslov: RADIO - TEDNIK, Rsičeva 
6, 62250 Ptuj, p.p. 95; o (062) 
771-261, 779-371; 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Celotna naročnina 5.720 tolariev. 
za tujino 11.440 tolarjev. 
Ptuj; 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Mari
bor. 
Po mnenju Ministrstva za informi
ranje Republike Slovenije št. 
23/58-92 z dne 12.2.1992 se šteje 
Tednik za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne 
številke 3, za katerega se plačuje 
davek od prometa proizvodov po 
stopnji 5 odstc^ov. 

PTUJ / DANES 15. SEJA SVETA MESTNE OBČINE 

Prec" današnjo 15. sejo sveta mestne občine 
Ptuj so se sestali tudi posamezni odbori sveta in 
statutarna komisija. Zavzeli so stališča k posa
meznim točkam dnevnega reda. 29. februarja 
bodo ptujski mestni svetniki in svetnice raz
pravljali o enajstih točkah dnevnega reda. Os
rednja JQ proračun, ki izkazuje čez tri milijarde 
tolarjev prihodkov in prav toliko odhodkov. 

Glede na to, da so bile pripombe iz prejšnjih raz
prav o delovnem osnutku in osnutku proračunu 
sprejete v okviru zakonskih možnosti oziroma raz
položljivih sredstev, je pričakovati, da bo predlog 
proračuna mestne občine Ptuj za letos sprejet brez 
zapletov. Neuradno pa je bilo v teh dneh slišati, da 
si bodo svetnice in svetniki prizadevali na dnevni 
red uvrstiti tudi predlog za praznik mestne občine. 
Kot je znano so v igri štirje predlogi. Kateri bo iz
bran za praznik mestne občine, je v tem trentuku 
težko napovedati . Da praznika ne bodo izbirali z 
referendumom, pa je že znano. V poštev pride an
keta, ker gre za štiri predloge. So pa ptujski svetni
ki, kar zadeva praznik, v časovni stiski. Dejstvo je. 

da pogovori na to temo neuspešno potekajo že vse 
leto. 

POSKUS DISCIPLINIRANJA OZIROMA 
PRITISKA NA NOVINARJE 

Današnja seja sveta mestne občine Ptuj bo zani
miva tudi zaradi pobude svetnika Tomaža Neu-
dauerja o vzpostavitvi evidence prisotnosti pred
stavnikov javnosti in sredstev javnega obveščanja 
na seji mestnega sveta, kar bo po njegovem mnen
ju prispevalo k boljši obveščenosti širše javnosti o 
delu mestnega sveta, sprejetih sklepih in odločit
vah. Vse kaže, da so posamezni ptujski svetniki 
kljub "svojemu" glasilu, še vedno nezadovoljni z 
obveščanjem javnosti o njihovem delu, kar pa ni 
samo stvar novinarjev. Slišati je tudi, da v mestni 
občini kljub vsemu potekajo prizadevanja za usta
novitev službe za stike z javnostjo. Prav tako se v 
mestni hiši oglašajo različne agencije za odnose z 
javnostjo, ki želijo zaslužiti z obveščanjem o delu 
mestne občine Ptuj . 

M G 

hšisHine mku^B 

Piše: B r a n k e C e s t n i k / Pismo iz Rima 

Tistega petka 
sem se že ob 
sedmih zjutraj 
bled in nena
span zibal proti 
univerzi. Medlo 
sem kukal skozi 
okno avtobusa 
in prizori iz 

ulic, ki jih običajno rad opazu
jem, me tokrat niso posebej zani
mali. Čez pol ure me je namreč 
čakal eden najtežjih izpitov, od
kar sem študent. A ko se je v av
tobus ustavil na postajališču 
Gorsko Trieste, sem se sunkovi
to predramil iz predizpitne oto
pelosti. Na pločniku poleg avto
busa je stala neofašistična častna 
straža. 

Jutro je bilo čisto kot solza. 
Nenavadno hladen veter je pihal 
in temperatura je bila za rimske 
razmere nenavadno nizka - mor
da celo pod ničlo. Vsi smo bili 
zaviti v šale in pešci so po 
pločnikih skoraj tekali, le da bi 
se čimprej umaknil nekam na 
varno in toplo. Ampak fant in 
dekle, stara okrog osemnajst let, 
oba v črnih usnjenih suknjah in 
kavbojkah, oba s sončnimi očali 
in nazaj počesanimi lasmi, se 
nista premikala. Kot okamenela 
sta stala v fašistični vojaški drži 
"mirno": noge razkoračene, roke 
na hrbtu, prsa ven, glavo rahlo 
navzgor, pogled zabit v neko 
točko naravnost pred seboj. 

Na vsaki strani častnih stražar
jev so plapolale črne neo
fašistične zastave z belim križem 
v belem krogu. Med stražarjema 
je gorela prizemna plamenica in 
ob plamenici je bilo položeno 
sveže cvetje. Na zidu za stražo pa 
je na beli podlagi s skoraj metrs
kimi rdečimi črkami pisalo: 
"PAOLO VIVE, 03.02.1983 - 03. 
02. 1996." Bilo je jasno: natanko 
pred trinajstimi leti je na tem 
mestu nasilne smrti umrl nek 
neofašistični mladinec po imenu 
Paolo. Ali je padel v pretepu s 
komunist i , ali s policijo, tega s 
plakatov, ki so zrli iz okoliških 
zidov, ni bilo mogoče razbrati. 
Pa tudi časa ni bilo, saj je avto
bus potegnil iz postajališča in 
me popeljal bledega in nenaspa
nega na izpit. 

Po izpitu, na katerem me je 
profesor rušil in mečkal, vrgel pa 
le ne, sem se spomnil scene iz ra
nega jutra. Bilo mi je, kot da sem 
pred dvema urama tam na 
Tržaškem korzu srečal utvaro iz 
sanj ali iz kakšnega kafkijanske-
ga paralelnega sveta nadrealis
tičnih podob. Preveč neresnično 
mi je delovala tamkajšna sceno
grafija: severni veter, na vzhodu 
rdečkasto nebo, prebujajoči se 
prometni kaos, črne zastave, 
ogenj, velikanske rdeče črke, 
pod pobeljenim ozadjem dva mi-
litarno okamenela srednješolca. 
Zdelo se mi je, da vsega tega več 
ne bo, ko se bom vračal. Ce ne 
mraz, bo pa policija poskrbela, 
da se nefašistična straža umakne . 
Ta stvar gotovo nima uradnega 
dovoljenja. 

Ampak, ko sem se ob pol dese
tih spet prizibal na postajališče 
Corso Trieste, je bilo vse kot zju
traj, le fant in dekle sta bila dru
ga. Torej nič nadrealističnega, 
nič nelogično sanjavega, samo 
ena izmed manifestacij neo
fašističnega gibanja "Mladinska 
fronta". Morda nekoliko 
otožnega pridiha, morda nekoli
ko pretirana v izrazu, izzivajoča 
v pomenu, vendar še vedno v 
elastičnih mejah polt ičnih in 
kul turnih fenomenov zahodne 
civilizacije. 

Tisti petek sem bil preveč zde
lan, da bi izstooil iz oranžne rib

je konzerve, ki se ji reče mestni 
avtobus št. 38, in si pobliže pog. 
ledal napise na plakatih. Zato pa 
sem to storil naslednji ponedel. 
jek. Zastav, stražarjev in ognja ni 
bilo, le nekoliko večji kup cvetja 
je ležal pod rdečim napisom 
"PAVEL ŽIVI". V miru sem s« 
posvetil branju treh ali štirih 
različnih plakatov, ki so še ved
no v velikem številu zrli iz oko
liških zidov. 

Vsa besedila so bila poetično 
zasnovana in vsa so v himničnih 
tonih poviševala prerano smrt 
Paola Di Nelle. Nobeno ni 
omenjalo konkretnih okoliščin, 
v katerih naj bi Paolo bil ubit, 
tako da tudi tokrat nisem zvedel, 
kdo ga je pokončal: ali državni 
organi, ali komunis t ični mladin
ci? 

Oboje je možno, saj v zgodnjih 
osemdesetih letih ni manjkalo 
pouličnih nasilnih soočanj med 
levimi in desnimi skrajnimi 
frakcijami. Zlasti v času pred vo
litvami je bilo napeto. Mladinci 
različnih polit ičnih usmeritev so 
bili običajno tista prostovoljna 
delovna sila, ki je cele noči lepila 
propagandne plakate po mestu. 
In če so se slučajno različne gru-
pacije desnih in levih prosto
voljcev srečale, se gotovo niso 
nasmihale druga drugi in skupaj 
pokadile kakšno cigareto, pogo
varjajoč se o zvazdah in luni. 
Največkrat so spregovorile veri
ge in noži. V tovrstne nočne po
govore so se rade vključile tudi 
gumijevke državne policije in 
karabinejrev. Marsikdo je 
obležeil v krvi, nekateri tudi za 
zmeraj. 

Plakati torej pesniško 
povišujejo Paolovo smrt. Besedi
la ga prikazujejo kot "pogumne
ga branitelja prave revolucije", 
za katero je dal življenje, kot 
mladeniča, ki je v sebi nosil in 
navzven kazal "dostojanstvo 
rase", kot heroja, ki bo za vedno 
ostal v "živem spominu vseh, ki 
še kar naprej upajo proti upanju 
in v nobenem primeru ne 
zapuščajo položajev". 

Kako se položaji ne zapuščajo 
in kako je potrebno vztrajati, če 
tudi se ti ves svet obrača proti , še 
najbolj prepričljivo govori eden 
izmed plakatov, ko omenja pri
mer nekega starorimskega voja
ka, katerega ostanke so arheologi 
našli v Pompejih. Ta soldat je bil 
na straži tisto za Pompeje usod
no uro, ko je izbruhnil vulkan 
Vezov. Ker ga nihče ni odpokli
cal s stražarskega mesta, ker je 
stražarsko mesto pod vsako ceno 
potrebno obdržati, ker je z vso 
dušo pripadal rimski vojski, ki 
se nobenega sovražnika ne boji, 
ni pobegnil pred prihajočim va
lom pepela in plinov. Čakal je, 
da ga je zasulo in zadušilo prav 
tam - na stražarskem mestu. 

In zdaj, ko se sprehajam po 
Corsu Trieste razvozlajoč vsebi
no neofašističnih plakatov, mi 
podoba tega starorimskega voja
ka pripomore, da razumem bolje 
tiste mlade fante in dekleta, ki so i 
pred nekaj dnevi na tem mestu, 
v črnem usnju in kavbojkah, s 
sončnimi očali in nazaj počesa
nimi lasmi, okamenelo stali, ko 
so okrog njih plapolale črne zas
tave, proti njim pa počasi lezle , 
neustavljive lave sodobnega, \ 
pluralističnega, tolerantnega, I 
mult ikul turnega sveta. T i fantje 
in dekleta vedo, da jih bo zasulo 
in zadušilo, ker pač za ure-, 
sničitev njihovih sanj o Rasi in 
Naciji v teh časih ni prosotra. 
Ampak oni "upajo proti upanju 
in v nobenem primeru ne^ 
zanuščajo stražarskih mest". i 



POROČAMO, KOMCNTIKAMO 

Ponovno o lokaciji vojašnice 

Prejšnjo sredo je bil v Apačah ponovno eden od sestankov, na 
katerem so se predstavniki mestne občine Ptuj, občine 

Kidričevo in vaške skupnosti Apače ter ministrstva za obrambo 
pogovarjali o preselitvi ptujske vojašnice na novo lokacijo. 
Predstavili so projekt nove vojašnice, ki naj bi bila v Apačah. Gre 
za projekt, ki je dediščina vseh novih občin na širšem območju 
Ptuja glede na to, da ga je sprejela bivša občina Ptuj. Na pred
log prebivalcev Apač so se dogovorili, da bodo projekt v krat
kem na zboru krajanov še enkrat predstavili, nakar naj bi sprejeli 
dokončno odločitev. 

Tojniki znova o deponiji 

V ponedeljek so se v Ptuju sestali tajniki novih občin z območja 
bivše ptujske občine in občin Ormož, Ljutomer, Gornja 

Radgona, Sveti Jurij ter Murske Sobote. Tudi tokrat so se pogo
varjali o pristopu k ureditvi regionalne deponije. Pogovore o tem 
so omenjene občine pričele ža decembra lani. Na skupni sesta
nek naj bi prinesli izjave o ureditvi skupne deponije. Po skupnem 
sestanku, so se na ločeni seji sestali tajniki novih občin z nekdan
je ptujske občine. V glavnem so se pogovarjali o zadevah z 
obrambnega področja. 

Pust privabil več gostov 

Da so v Ptuju od 1 0. do 20. februarja potekale pustne priredit
ve, se pozna tudi na obisku domačih in tujih turistov, ki so pri 

nas prenočevali. Skupaj jih je bilo 578, ustvarili pa so 425 
nočitev. V muzeju so imeli v tem času 254 obiskovalcev, v turis-
tičnoinformativnem centru pa 147. 

Kurentovanje privabilo tudi najmlajše 

Ljubljančane 

Na pustni torek so v Ptuju pustovali tudi najmlajši Ljubljančani, 
iz vrtca Jarše. Oblečeni v male ljubljanske žabice, močvirske 

strahce, ljubljanske zmaje, pesnika s povodnim možem in Urško 
ter druge pustne maske so ujeli ptujski pustni utrip, kakršnega v 
Sloveniji ni. Zato bodo prišli tudi prihodnje leto in pripeljali s se
boj tudi druge. 

Ptujski gimnazijci na študijskem potovanju 

po Franciji 

V ponedeljek jutraj so na enotedensko študijsko potovanje v 
Francijo odpotovali ptujski gimnazijci, ki se učijo francoščine. 

V okviru programa, ki poteka pod motom "Učim se francosko -
spoznavam Francijo" si bodo ogledali številne francoske zanimi
vosti. Poleg srečanja s Parizom, jim bo zagotovo ostal v spominu 
obisk v Svetu Evrope in srečanje z veleposlanico Slovenije Mag
daleno Tovornik. 

Program projekta Ptuj - zdravo mesto 

čeraj se je sestal projektni svet Ptuj - zdravo mesto. Razp-
ovljali so o predlogu programa dela projektnega sveta v letu 

I y96, s posebnim poudarkom na aktivnostih ob svetovnem dne
vu zdravja - sedmem aprilu, ki je letos posvečen zdravim mes
tom. 

V soboto na ptujski televiziji 

Na sporedu je glasbena oddaja - dobrodelni koncert Hajdi -
Otroci otrokom. Gosta sta Hajdi in Brane. 

Priprcnf i la:MG 

GOVORI SE.,. 
v sosednji, lenarški 

občini lahko priti do dokto
rata, če to sklepamo po 
zadnjem zasedanju 
občinskega sveta. Ko je nek 
svetnik predlagal posebno 
proračunsko postavko za 
javni zdravstveni zavod, ga 
je vodeči koj ogovoril z dok-
torjem. 

^^B^odo p^dg ptisotno$t%Wk 
jM^iko^^m Ptuju odslej m 
^m^li trni evidenco prisot-
l^ti tmvinarjev. Agenciji 
l^ge nhtsspeh izvedet^^^ 
^^^madniii^tudi na nji-

je v muzejskih finan-
2sm zasvetila nova luč. 
mMBj^^^gl^^re za Lučko. 

...DA je gorišniškega župa
na zamikalo, da bi s 
pomočjo ciganke pogledal v 
prihodnost. Ker smo pogo
vor in "šloganje" iz kart 
opazovali zgolj skozi objek
tiv ne vemo, če je župan 
povpraševal po prihodnosti 
svoje družine, "svoje" zad
ruge ali "svoje" občine. 
...DA so na plesu v maskah 
nastopile skoraj demaskira-
ne plesalke. Po sliki sodeč 
bi lahko, glede na izzival-
nost, tudi na plesu dobila 
vsaka svoj faktor. 

P R A Z N O V A N J E D N E V A Z E N A T U D I V H I L D N U 

Slovensko kultuno in športno društvo Maribor v nemškem H i l d -
nu, k i ga uspešno vodi naš rojak iz Hajdine, Fr iderik Viš inski in v 
katerem je veliko zdomcev iz ptujskega in ormoškega območja, za
gotovo sodi med aktivnejša slovenska društva, saj redno skrbi za 
srečanja naših zdomcev izven matične domovine. 

Tako so po lanskem tradicionalnem izredno uspelem jesenskem srečanju -
martinovanju, letos še pripravili praznovanje slovenskega kulturnega praz
nika, 8. februarja, te dni pa se pripravljajo na praznovanje dneva žensk. Kot 
nam je sporočil tajnik društva Jože Krofič, bo svečamst ob dnevu žena v so
boto, 9. marca ob 19.30 kot običajno v dvorani Burgerhaus - v bližnjem 
Gruitnu. Po kulturnem programu bo od dobri hrani in tudi slovenski kapljici 
za zabavo skrbel ansambel Blegoš iz Slovenije, z znanim humoristom Modre 
kronike Slavkom Podbojem. Vabijo vse Slovence in njihove prijatelje, še po
sebej vse ženske, ki bodo ob prazniku imele prost vstop! 

- O M 

OBČINA DESTRNIK - TRNOVSKA 

v petek, 23. februarja, so svetniki občinskega sveta občine Destrnik - i 
Trnovska vas na 13. redni seji po dolgi in mučni razpravi sprejeli od lok i 
o zakl jučnem računu proračuna občine, k i izkazuje presežek pr ihodkov | 
proračuna v viš in i 37 mi l^onov. 

Nekatere svetnike so zanimale 
posamezne postavke, zato so zahte
vali razlago in t rd i l i , da je bilanca 
pripravljena zelo nepregledno. Za 
podpredsednika občinskega sveta iz 
Trnovske vasi so izvoli l i Alojza Fe-
konja. Obravnavali so pobudo za raz
delitev odbora za gospodarstvo, malo 
gospodarstvo, kmedjstvo in turizem. 
Sprejeli in imenovali so nov odbor za 
gostinstvo in turizem. Govoril i so 
tudi o pobudi za povečanje sitemiza-
cije delovnih mest občinske uprave, 

zaradi zahteve KS S. Andraž, k i zah
teva tajnika sveta KS s polnim delov
n im časom. Obravnavali in sprejeli 
so zapisnik vaškega odbora 
Janežovci in sklepa sveta KS Destr
n ik, da se glinokop Janežovci izvza
me iz prostorskega plana kot lokacija 
za odlagališče komunalnih 
odpadkov. Predloga za spremembo 
tarife komunalnega prispevka ob 
ceni vode niso sprejeli. 

Z . Š . 

P L A N I N S K I K V I Z - V K R A U E S T V U Z L A T O R O G A 

Kot smo na kratko že poročali v prejšnj i števi lki Tednika, vabi 
Planinsko društvo Ptuj vse planince i n l jubitelje gora na kviz mla
d ih planincev V kraljestvu Zlatoroga. Prireditev bo v petek, 1. mar
ca 1996 s pr ičetkom ob 16 ur i , v dvorani Narodnega doma Ptuj. Za
radi obnovitvenih del posameznih prostorov Narodnega doma je 
vhod v zgradbo urejen z Vošnjakove ulice (pri reševalni postaji). 
Tekmovalc i iz šestih osnovnih šol se bodo pomeri l i v poznavanju 
naravnih značilnosti ter delovanju človeka na območju Triglavske
ga narodnega parka. Hkra t i s pestr imi vprašanji i n nalogami za so
delujoče člane ekip bo kviz obogaten tudi s ku l turn im oz. razvedril
n im programom, k i bo poskrbel za še prijetnejše vzdušje i n počutje 
gledalcev. 

Po prireditvi, ob 18.15 uri, bo letni občni zbor PD Ptuj. V želji, da se pri
reditve udeležite tudi vi, vas pozdravljamo z geslom: "Nasvidenje na kvizu V 
kraljestvu Zlatoroga". 

PTUJ / S SREČANJA ZUPANOV, PODŽUPANOV IN PREDSEDNIKOV SVETOV 

ž u p a n i o smih občin s š iršega območja Ptuja, razen Zavrča, 
in predsedniki svetov so se v petek uskladi l i ter določil i kri
terije delitve premoženja bivše občine Ptuj . Največ so razp
ravljali o kriterijih za delitev premoženja , ki se ne bo deli lo 
po legi, n a m e n u ali kakšnem od drugih kriterijev. Petkovo 
srečanje j e bilo nadaljevanje pogovorov iz Majšperka . 

Denar, terjatve in obveznosti 
bodo delili v razmerju 50:25:25, 
s čimer so bistveno spremenili 
kriterije delitve, ki zadevajo 

prebivalce in površino, kar po
meni, da se bodo skozi delitveno 
bilanco popravljale napake de
mografske politike zadnjih let. 

Na takšnih kriterijih so 
predvsem vztrajali predstavniki 
občin iz Juršincev in Majšperka, 
ki so se jim pridružili tudi 
Destrničani. Sedaj morajo kri
terije za delitev sprejeti še sveti 
posameznih občin, za kar so se 
župani in predsedniki svetov v 
petek tudi moralno obvezali. Z 
novimi kriteriji pri delitvi de
narja oziroma premoženja, ki se 
ne bo delilo po legi in namenu, 
bo kot je bilo slišati največ izgu
bila mestna občina Ptuj. Veliko 
so župani govorili tudi o pre
moženju, ki ga sedaj uporablja 
država, ki se ji tudi vse preveč 
popušča. Napetosti, ki jih je v 
zadnjem času čutiti v odnosih 
med občinami in državo, župani 
na širšem območju Ptuja ne želi
jo reševati tako kot na primer v 
Kranju. Zaostrovanje bi najbolj 
škodilo občanom. Premoženja, 
ki ga uporablja država, pa naj se 
proda. Zupani so se seznanili 
tudi s prizadevanji za ustanovi
tev nove lekarniške enote javne
ga zavoda Lekarne Ptuj , za kar v 
tej ustanovi potrebujejo soglasje 
vseh devetih občin na območju 
bivše ptujske občine, čeprav 
bodo investicijo izvajali s s svo
jim denarjem. Te naj bi se tudi 
bolj aktivno vključile v ures
ničevanje projekta C H D in pre
selitve vojašnice. Trenu tno se s 
tem vprašanjem ukvarjata 
predvsem občini Kidričevo in 
Ptuj , čeprav gre za dediščino 
bivše ptujske občine. Pospešiti 

pa bi morali tudi aktivnosti za 
gradnjo ptujske obvoznice. 

Delitveno bilanco bi v novih 
občinah na območju bivše ptuj
ske občine radi čim prej sprejeli, 
saj dokler premoženje nekdanje 
občine ni razdeljeno med njene 
naslednice, tudi ni mogoče sa
mostojno delovanje novih občin. 
Če se bodo s predlogom kriteri
jev delitve premoženja strinjali 
tudi sveti devetih občin, bo lah
ko do delitve, ki je še samo stvar 
administrativnega dela, hitro 
prišlo. Sprejem delitvene bilance 
želijo v občinah slavnostno obe
ležiti. Ta trenutek se bo zgodil v 
Kidričevem, kjer nameravajo 
tudi napovedati novo obdobje v 
delovanju in povezovanju no
voustanovljenih občin na 
območju bivše ptujske občine. 
Zagotovo pa v delitveni bilanci 
ne bo objektov, ki so se gradili s 
skupnim samoprispevkom, te 
zadeve z ministrstvi še niso 
rešene. Predvsem gre tu za bol
nišnico in srednješolski center. 

Ker je odprtih vprašanj pri de
litveni bilanci še veliko, so kot 
varovalko v prehodnih določbah 
zapisali, da bo lahko občina, ki je 
udeleženka delitvene bilance, še 
dve leti po njenem sprejemu, če 
bo ugotovila, da je bila z op
ravljeno delitvijo bistveno oško
dovana, sprožila zahtevek za po
novno presojo že sprejetih 
odločitev. 

M G 







N i l S f J r H i l i f f N UUDJE 

Sneg j e v letošnji z imi , kot s m o že poročal i , v gozdovih 
podrl in poškodoval vel iko dreves . Posek in spravi lo takega 
drevja sta lahko zelo nevarna. N a površ inah , kjer leži 
navzkriž izruvano, pre lomljeno in d e l o m a na loml jeno dre
vje, preti med d e l o m velika nevarnost , da padejo na nas od-
lomljene veje ali vrhovi vkleščeni med še stoječa drevesa . Po 
gosto težko o c e n i m o , v katero s m e r bo udari lo nagnjeno ali 
vpeto drevo, ko ga o d ž a g a m o . Pri podrt ih dreves ih so nevar
ni tudi panji s koren inami , ki se po odžaganju debla na 
ravnem terenu sunkovi to prevrnejo v prvotni po ložaj , na 
s trmini pa se skotal i jo navzdol . 

Zato moramo pri delu stalno 
spremljati spreminjajoče se de
lovne razmere in predvideti ne
varnosti, kar ob fizičnem naporu 
zahteva še popolno koncentraci
jo pri delu. Dosledno moramo 
upoštevati osnovna pravila, ki 
veljajo pri sečnji in izdelavi 
gozdnih lesnih sortimentov in 
sicer da: nikoli ne delamo sami v 
gozdu, pri podiranju drevja mo
ramo biti od sodelavca oddaljeni 
najmanj za dve drevesni višini, 
na strmini ne smemo delati eden 
nad drugim, z delom začnemo 
vedno ob vznožju, ter nadaljuje
mo po pobočju navzgor, ne sme
mo delati v mraku, megli, ob 

močnem vetru, ko je na drevju še 
veliko snega ali žleda, ter ob vi
sokem snegu, ko je onemo
gočeno hitro umikanje. Pred pa
danjem drevesa vedno opozori
mo okolico na nevarnost z opo
zorilnim klicem. Zaradi 
povečane nevarnosti poškodb je 
zelo važna uporaba osebnih 
zaščitnih sredstev. Vsakdo, ki iz
vaja dela v gozdu, bi moral upo
rabljati čelado, rokavice in de
lovne hlače, ki imajo na sprednji 
strani hlačnic všite varovalne 
obloge, ki varujejo noge pred 
vrezom motorne žage. Pri 
pospravljanju snegoloma bomo 
najprej odstranjevali nagnjena 

drevesa in drevesa z odlomljeni-
mi vrhovi, ki so še v krošnjah, 
ker bi nas lahko ogrožala pri na-
daljnem delu. Pri skupinah 
poškodovanih dreves pa bomo 
najprej odstranjevali drevesa ob 
robovih ali na vrhu skupine. So
delavec naj spremlja spremembe 
na drevesih med našim delom in 
nas opozarja na nastajajoče ne
varnosti. 

Nagnjena drevesa je najvarneje 
podirati v smeri nagiba drevesa. 
Pri debelejših nagnjenih dreve
sih je zasek v smeri nagiba globji 
kot običajno. Pri podžagovanju 
uporabljamo vbodni rez, najbolj 
napeta lesna vlakna pa nazadnje 
posekamo s sekiro. Sproščanje 
obviselih ali vpetih dreves, ki so 
podžagana, pričnemo s prerezo-
vanjem ščetine, t . j . neprežagane-
ga dela med zasekom in ravnino 
podžagovanja. Srednji del ščeti
ne prežagamo z žago, robova 
ščetine pa presekamo s sekiro. 
Nato z nihanjem, obračanjem ali 
spodnašanjem drevo sprostimo. 
Najenostavneje in najvarneje je 
sproščanje drevesa s traktorjem, 
po možnosti z vitlo ali z žičnim 

nategom. Ne smemo pa obvisele-
ga drevesa sproščati s prežago-
vanjem debla ali s podiranjem 
drugega drevesa na obviselo dre
vo. Pri prežagovanju uporablja
mo kombiniran rez, da prep
rečimo cepanje lesa, tako da na
jprej prežagamo najbolj stisnje
na lesna vlakna in nazadnje na
jbolj nategnjena lesna vlakna. 
Kadar so napetosti velike in je 
nevarnost sunkovitega 
sproščanja debla, pri prežago
vanju uporabljamo stopničasti 
rez. Pri tem rezu drugi rez neko
liko premaknemo iz ravnine 
prvega reza. Tako nastane ščeti
na, ki preprečuje sunkovito 
sproščanje debla. Pri podrtih de
belejših drevesih, kjer so panji s 
koreninami izruvani, jih mora
mo zavarovati, da se pri odrezu 
debla ne prevržejo v smeri vrha 
drevesa. Zavarujemo jih z 
jekleno vrvjo, ki jo pr ipnemo na 
sosednje drevo ali s rogovilasti-
mi podpornimi koli. Pri odrezo-
vanju debel od panjev puščamo 
daljše konce debel na panjih, da 
so bolj stabilni. Tud i kleščenje 
vpetih vej je nevarno. Stojišče za 

D o b r a o p r e m a i n p r e v i d n o s t s t a n u j n i z a v a r n o d e l o 
v g o z d u 

to delo mora biti izven smeri 
sproščanja vej. V prvi stopnji s 
prerezovanjem vej zmanjšujemo 
napetosti v vejah in šele nato 
oklestimo skrajšane veje tik ob 
deblu. N a koncu še opozorilo! 
Preutrujenost ima za posledico 

popuščanje zbranosti pri delu, 
kar je lahko usodno. Zato mo
ramo v takem primeru pra
vočasno prenehati z delom. 

AndrejKovačič, dipl.ing.gozd. 
Krajevna enota Zavoda za 

gozdove v Ptuju 

M I K L A V Ž P R I O R M O Ž U / VALENTINOVO 

č e p r a v s o m a l č k i v v r t c u ž e n a š l i p r v e s i m p a t i j e , s o s r č k e p o d a r i l i t i s t i m , k i j i h 
i m a j o n a j r a j e - s t a r š e m . 

V zadnj ih d n e h j e bi lo najbrž v vseh vrtcih zelo ž ivahno in 
otroci so imeli dela čez g lavo, saj v februarju praznik podaja 
roko prazn iku . Malčk i pa skozi igro spoznajo p o m e n , ki ga 
imajo ti prazniki v svetu odras l ih . Pokukal i s m o kaj s e j e do
gajalo v vrtcu pri Mik lavžu . 

Otrokom ni vedno preprosto 
razložiti, kaj neki praznujemo in 
včasih je potrebna velika mera 
iznajdljivosti. To pa vzgojiteljici 
pri Miklavžu imata in uspelo 
jima je odgovoriti na otroška 
vprašanja. Ob 8. februarju so ot
roci izdelali svojo prvo knjigo, ki 
je čisto takšna kot knjige, ki jih 
tiskajo odrasli in ima vse kar 
mora imeti. Od platnic, do veza
ve, naslova in imena avtorja. Ot
roci se seznanili z pojmi pisatelj, 
pesnik, s pomočjo odtisov na 
snegu, pa so spoznali kako deluje 
tisk. Pot jih je vodila tudi v 
knjižnico, kjer so si samostojno 
izposodili knjigo. V tem mesecu 
so po vseh vrtcih v Sloveniji ot
roci pripravili razstave pod nas

lovom Majhen sem, svet 
doživljam in izražam po svoje. 
Razstava je bila namenjena praz
novanju 40 letnice delovanja za
voda republike Slovenije za 
šolstvo. In potem je prišlo še Va
lentinovo. Malčki so iz lepenke 
izdelali ptičke, jih pritrdili na 
vrvice in poročili med seboj. 
"Tršica" Ljuba Fišer je za ta 
praznik pripravila še posebno 
presenečenje. Spomnila se je lec-
ta, ki ga je bilo včasih mogoče 
kupiti na vsakem sejmu. Po
sebno vrednost pa je imel za zal
jubljence, saj so se obdarovali z 
medenimi srčki in si na ta način 
izkazali ljubezen. Na tako zah
tevno delo so se malčki temeljito 
pripravili. Na plakat so narisali 

bojni plan in se lotili mešanja 
testa, peke, naslednji dan so 
srčke še primerno okrasili in za
vili v papirčke. Srčke so podarili 
staršem, ki so te dni prišli na 
obisk v vrtec in si ogledali, kako 
se učijo in zabavajo njihovi otro
ci. 

Seveda pa se je bilo v teh dneh 
treba pripraviti tudi na pustno 
rajanje in izdelati primerne mas
ke. Na pustni torek so se odpra
vili v Ormož in si ogledali, kako 
so se maskirali drugi otroci. Eno 
vznemirljivejših doživetij pa je 
bilo gotovo srečanje s koran ti, ki 
so jih povabili v Miklavž, da so 
si jih otroci lahko ogledali od 
blizu. 

Vrtec pri Miklavžu je eden 
manjših, obiskuje ga 35 otrok, za 
katere skrbita dve vzgojiteljici in 
varuhinja. V okviru vrtca deluje 
tudi enota na Kogu. 

v k 

K N J I Ž N I C A D R . J O S I P A V O Š N J A K A 

v s lovenjebistr iški knjižnici , po imenovan i po n a r o d n e m 
budite l ju dr. J o s i p u V o š n j a k u so prejšni petek, v počast i 
tev s lovenskega kul turnega praznika pripravil i kulturni 
večer, v katerega so vključili l ikovno razstavo d o m a č i n a 
Bojana Gajška, solistični'^nastop na to lkala D a m i r a Fen-
riha in pogovor z nagrajencem Prešernovega sklada Vla-
d o m Ž a b o t o m ter predstavitev njegovega r o m a n a Pas to -
rala. 

Slovenjebistričan Bojan Gajšek, 
k i se z likovno ustvarjalnostjo 
ukvarja 10 let, se pr i svojem sno
vanju ne omejuje samo na eno teh
niko, temveč se poskuša v večih. 
Rdeča nit njegovih l ikovnih del, k i 
bodo na ogled v veliki čitalnici 
bistriške knjižnice do začetka 
marca, so ravno barve. Posebni 
glasbeni užitek, ne samo za mlajšo 
publiko, k i je ob tej priložnosti na
polnila čitalnico, pa je bilo igranje 
Damira Fenriha na tolkala, kjer je 
pokazal pravo virtuozno znanje. 

VLADO ŽABOT-
PREKMURSKI PISATELJ, 
KI ŽIVI V LJUBLJANI 

Vlado Žabot, dobitnik letošnje 
nagrade Prešernovega sklada 
predvsem za knjigo Pastorala, k i je 
izšla lansko leto pr i založbi Wie-
ser, je po svoje zanimiv sogovor
nik. Kaj hitro spoznaš, da je pre-
mišljevalec, pa naj gre za zbirko 
novel Bukovska mati , ali za 

N a g r a j e n e c P r e š e r n o v e 
g a s k l a d a V l a d o Ž a b o t 

( F o t o : V T ) 

otroško Pikec in Puhec iščeta 
Mihca. Še posebej temeljito se je 

pripravil za pisanje romana Pasto
rala, saj je pred tem preštudiral 
Sveto pismo, se poglobil v 
skrivnosti slovanske mitologije in 
odtenke medsebojne ljubezni. 

Pri pisanju romana Pastorala, 
dogaja se v nekem ženskem zavo
du z glavno junakinjo redovnico 
Nino, razpeto med erotiko in vero, 
je želel odstreti tančice pr i ujetosti 
subjekta v zgodovino, krščanstvo 
in religijo, k i subjekt negira, ter v 
potrošniško miselnostjo, kjer se z 
n j im dogaja podobno. "Pri tem 
sem se vprašal, kaj subjektu osta
ne, kakšna substanca, da lahko 
sploh še obstaja. Rešitev sem našel 
v ideji ljubezni do bližnjega. To pa 
je tudi glavna tema romana Pasto
rala," pripoveduje dalje Vlado 
Žabot. 

V romanu Pastorala lahko odkri
jemo tudi sledi njegovega rojstne
ga Pomurja, kjer je v neskončnih 
ravnicah in močvirj ih še vedno 
polno neke mistike. In kot sam 
pove, vodi tu in tam njegovo pero 
demon. Ob tem se spominja 
otroštva, prepletenega z magijo. 
Rad se je izognil raznim domačim 
opravilom ter dobesedno vpijal 
pripovedi starejših l judi o vražah 
in drugem, o takoimenovani babji 
veri, kar pa je po svoje buri lo nje
govo domišlji jo in vzpodbujalo ra
dovednost. 

V i d a T o p o l o v e c 

P O PUSTU / POLŽJA POROKA 
Petelinček poje pesmico, putka pa 

j prebere pravljico. Polžek plaho pla
ne proti petelinčku. pa pravi: Pro
sim, petelinček, posodi papirček pa 
pero, poižka Pavla pripravlja poroko. 
Povabljene popisuje. Petelinček 
povpraša: Pravijo... pri poižki Pavli 
pečejo polno posodo peciva! Polžek 
presenečeno pogleda pa pritrdi pe
telinčku: Pečejo, pečejo. Prav, pa 
pozdravljen polžek, pravi petelinček, 
pa ponosno posluša putko prebirati 

\ pravljico. Petelinček pogleda preko 
praga pa pravi: Putka, poštar Peter 
pritiaja. Prinesi pijačo, pa pladenj 
pogače! Putka prinese, poštar Peter 
pravi: Petelinček, pridite! Prinašam 
pismo! Petelinček presenečeno 
pogleda, prebere pismo, pa pokikih-
ka: Polžek pa poižka Pavla pišeta. 
Poroko pripravljata pa povabljata! 
Pridemo!, ponosno pove poštarju. 

Presrečni povabijo prijatelje pa 
pričnejo prpevati, putka pa potem 
poštarju Petru prebere prelepo 
pravljico, poleg pa pijejo prepevajo. 

"Peto poglavje -
poroka pri Pujsovih" 

"Prava poroka, pravijo povabljeni. 
"Polno ptic, peciva, pa pečene 
palačinke, paradižnik paprika, po
maranče, prava pujskova pojedina. 
"Prinesite pijača poprosi precej pi
jan poštar Peter Prinesi prvo pismo, 
posmetiljaje pritegnejo pujskovi. 
"Prinesem, prinesem, plaho pritrdi 
Peter Potem pa poroka pride proti 
polnoči. Petnajst povabljenih 
pujskov pleše po plesišču, preostali 
povabljenci pa pojejo, pijejo... Po
tem pa pred prag pride policaj Pa
vel. "Pozor! Pravim pozor!" Po
vabljeni plaho pristopijo pred polica

ja Pavla. Policaj prične prelistavati 
po papirjih, pa pravi: "Poslušajte! Po 
pravilih piše - prvič: po polnoči 
pijačo pospraviti - petic: pohajko
vanje po polnoči popolnoma prepo
vedano!" - petnajstič: po polnoči pi
jane pujse pripeljati pred predsedni
ka policije! - petindvajsetic: pijani 
pred policaja pihat! Povabljenci pre
strašeno poslušajo, potem pa pred 
policaja prinesejo pivo, pa pravijo: 
Prosimo, policaj Pavle, pustite pra
vila ! Popijte poleg pujskovih pivo. 
Poglejte pivo. pravcato pivo..." Poli
caj Pavle premišljuje, potem pa 
pogleda po papirjih, pa pravi: "Po 
pravilih piše: - petdesetič: privošči 
policaju par požirkov piva, pa poln 
pladenj pogače! Pa praznujmo! 

Pisala pa priredila 
Parmen Plasinc - Pobrežje 
Pranje priporoča p (u)orednik! 

http://dipl.ing.gozd
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INTERVJU 
M A J Š P E R K / P O G O V O R Z Ž U P A N O M FRANCEM BEZJAKOM 

nnooat st stan i i t ornsvo n oo — 
^^^^ 

lillaišperki župan Franc Bezjak zatrjuje, da je občina v precejšnjem zaostanku v primerjavi z drugimi občinami. Ker tod živijo ljudje v precej težjih po
gojih, bi jih morala po njihovem mnenju država tudi drugače obravnavati. Državne intervencije pričakujejo predvsem na področju kmetijstva, družbe
nih dejavnosti in infrastrukture (ceste, vodovod, telefon). 
čeprav ni rojeni Haložan, pa je Halozam takorekoč pisan na kožo, 
saj seje kot strokovnjak za kmetijstvo pri svojem delu v preteklosti 
pogosto srečeval s problematiko obmučy, kjer vladajo težji pogoji 
dela. Nenazadi\je se je poldrugo leto ukvarjal s pospeševaivjem 
kmetijstva prav na območju sedanje majšperške občine: "Iz študij, 
ki so bile narejene, je jasno, da bi morali večji povdarek dajati 
kmetijskim dejavnostim, ker je to ena glavnih dejavnosti v občini. 
Seveda pa je potrebno upoštevati, koliko se lahko zasluži na 
takšnih terenih samo s kmetijstvom, zato inoramo dati večji povda
rek predvsem vzporednim dejavnostim." 

Za vami je leto županovanja, 
zato na začetku morda vprašanje, 
kaj je težje oz. kako uspete uskla
jevati vašo redno službo s funkci
jo župana? 

F. Bezjak: Moram povedati, da 
mi tako služba kot obveznosti 
županovanja vzamejo kar precej 
energije in časa, kar je seveda 
razumljivo, saj brez delovnih na
porov ne moreš pričakovati uspe
ha. Vendar zaenkrat še uspevam 
usklajevati svoje obveznosti tako, 
da ne delam v škodo ljudi, zaradi 
katerih sem na ti dve mesti tudi 
postavljen. To pomeni, da sem do
poldan v svoji redni službi na Od
delku za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano pri Upravni enoti Ptuj, 
kjer delam že šesto leto, popoldan 
pa delam za občino. 

Torej ste zdoma takorekoč ves 
dan. Kako pa to srejema vaša 
družina? 

F. Bezjak: Seveda razumem, da 
bodisi žena ali otroci z mojo ce
lodnevno odsotnostjo ne morajo 
biti zadovoljni in tudi niso. Tako 
da v obojestransko zadovoljstvo 
vedno znova sklepamo kompromi
se, kar pomeni, da intenzivneje 
preživimo čas, ko smo zbrani kot 
družina. Pa tudi v teh redkih tre
nutkih se večkrat zgodi, da nas 
zmotijo občani. Zlasti takrat, ko se 
pojavijo kakršnikoli problemi ali 
bi želeli imeti kaj zgrajeno. Ljudje 
nekako še vedno ne razumejo oz. 
ne vedo, da lahko veliko stvari 
rešijo na sedežu občine že v dopol
danskih urah, saj imamo za to za
poslene ljudi. Vendar se dobro za
vedam, da sem od trenutka naprej, 
ko sem prostovoljno sprejel vlogo 
župana, istočasno prevzel tudi šte
vilne obveznosti do občanov, tako 
da sem jim na voljo takorekoč ves 
dan. Kljub temu pa sem rajši, če 
me občani obiščejo na sedežu 
občine v času uradnih ur ob torkih 
po 16. uri. 

Občina Majšperk je, kot je 
znano, ena najrevnejših na 
območju nekdanje ptujske 
občine, zato vaše delo v pre
teklem letu gotovo ni bilo lahko. 
Veliko je namreč potreb, želja pa 
tudi težav, ki pestijo ljudi v tem 
predelu Haloz. Pa vendar, kate
rim problemom ste v preteklem 
letu posvečali največ pozornosti? 

F. Bezjak: Pozornost seveda 
moramo posvetiti vsem proble
mom, ker pa je teh veliko, vsem ni 
možno posvetiti enake pozornosti, 
ko je občina lani pričela z delom, 
smo morali najprej zaposliti ljudi 
in nastaviti sistem dela ter sprejeti 
vse nujno potrebne akte na 
občinskem svetu, da je občina 
sploh lahko začela delovati. Tu 
moram izpostaviti marljivo delo 
svetnikov, predvsem kar se tiče 
same zakonodaje, ki jo v občini 
moramo imeli. Tako smo bili v 
tem letu delovanja med prvimi 
občinami, ki so sprejele statut, bili 
smo prvi, ki smo sprejeli proračun 
in smo menda tudi prva občina, ki 
smo izpeljali volitve po spremenje
nem zakonu o lokalnih volitvah. 
Glede same problematike, ki žuli 
ijudi v naši občini, pa velja izpos
taviti področje družbenih de
javnosti, za kar je občina direktno 
zadolžena - gre torej za problema-
'̂ iko šolstva in otroškega varstva. 
Ob tem je potrebno poudariti, da 
smo v prejšnjem letu pristopili k 

izdelavi projektne dokumentacije 
in zagotovili del sredstev za iz
gradnjo otroškega vrtca. Na drugi 
strani pa je problem pri zgradbah 
osnovnih šol, ki bi se ga v občini 
morali lotiti že pred leti, ne šele 
včeraj. Čaka nas veliko dela, da bi 
nadoknadili zamujeno, če hočemo 
izpolniti kriterije, ki naj bi jih šole 
imele po letu 2000. Največja težava 
teh krajev, ki jo občani tudi najbolj 
direktno čutijo, pa je še zmeraj 
problematika infrastrukture. Naj 
tukaj navedem le podatke o de
janskem stanju cest, ki je gotovo 
zaskrbljujoče, saj imamo v občini 
od dobrih 330 kilometrov cest, 275 
kilometrov neasfaltiranih, seveda 
pa tudi niso vštete še gozdne ceste. 
Prav tako je predvsem v sušnih 
obodbjih na območju naše občine 
zaskrbljujoče stanje vodooskrbe. 
Razpoložljivi vodni viri takrat 
usahnejo in ker ni komunalnega 
voda se zgodi, da ljudje ostanejo 
brez vode. Kar zadeva področje 
oskrbe z električno energijo, mo
ram reči, da je le-ta dokaj zadovol
jivo rešena. Resda pa je marsikaj še 

E n a g l a v n i h i n v e s t i c i j v m a j š p e r š k i o b č i n i b o 
g r a d n j a o t r o š k e g a v r t c a z l e k a r n o o b s e d a n j e m 
Z d r a v s t v e n e m d o m u v M a j š p e r k u 

potrebno urediti glede napetosti, 
tako da bomo letos na našem 
območju uredili dve transforma
torski postaji. Pri tem bo le del 
sredstev pokrila občina, glavni 
delež stroškov pa bo nosil Elektro 
Ptuj. Veliko nerganja, tako posa
meznikov, podjetij in ustanov v 
občini, gre na račun telefonije. Ta 
je zadovoljivo rešena le v KS Žeta-
le, na vsem ostalem območju 
občine pa ne moremo priključiti 
niti ene nove številke. 

Haložani nasplošno veljajo za 
vesele in družabne ljudi. Kako pa 
bi vi ocenili družabno delovanje 
v občini? 

F. Bezjak: Področje družabnsoti 
je po posameznih krajevnih skup
nostih različno organizirano in je 
v največji meri odvisno od ljudi, ki 
tam živijo. Posebej bi pohvalil 
družabno delovanje v KS Stoper-
ce, medtem ko pa z delovanjem v 
vseh ostalih krajevnih skupnostih 
kot župan ne morem biti zadovol
jen. V občini se trudimo da bi ta 
družabnost čimbolj zaživela na ce
lotnem območju občine, za to pa 
smo odgovorni vsi občani, 
društva, šole, podjetniki.... Zave
dati se moramo, da so nam kot na-
jredkeje naseljeni občini takšna in 
drugačna druženja še kako 

potrebna, saj lahko ob teh pri
ložnostih izmenjamo izkušnje, po
vemo o svojih problemih in 
iščemo skupne rešitve. 

Kakšna je tista podoba občine, 
za katero se kot župan zavzema
te.? 

F. Bezjak: Podobo občine tvori 
sama površina ter seveda vse, kar 
se na tej površini nahaja, vključno 
z občani. V prvi vrsti je pomem
bno, da se občani čutimo povezane 
z občino, saj lahko enotni veliko 
uspešneje rešujemo probleme in se 
predstavljamo tudi drugim 
navzven. To je potrebno še zlasti, 
ker smo po ekonomskih kazalcih 
ena najrevnejših občin, kar pa ni 
ovira, da ne bi mogli biti na drugih 
področjih celo bogatejši od ostalih 
občin. In to je tisto, kar mi kot 
županu daje vedno nov zagon pri 
vodenju te občine. Seveda smo vsi 
skupaj ponosni, če imamo stvari 
urejene tako, da se lahko z njimi 
pohvalimo. Ob tem pa je potrebno 
tudi, da znamo v občini pravilno 
razmišljati ter nenazadnje z na
ravnimi danostmi ustrezno tržiti, 
saj je tudi to potencialni vir do
hodka. 

Nedorečena zakonodaja v Slo
veniji in nepoznavanje proble
matike na področju nove lokalne 
samouprave je že v začetku pri
pomoglo k nekakšni zmešnjavi 
tudi v občini Majšperk. Tako so 
npr. v krajevni skupnosti Zetale, 
ki sedaj spada v občino 
Majšperk, razmišljali o lastni 
občini, volilcem pa razpošiljali 
obvestila o bojkotu volitev v 

občino Majšperk... 
F. Bazjak: Moram reči, da so 

podobno kot na območju krajevne 
skupnsoti Žetale, razmišljali o sa
mostojni občini tudi v Stopercah. 
Seveda je Državni zbor na pripo
ročilo strokovnjakov uveljavil za
kon, ki pravi, da so lahko samosto
jne bočine tiste, ki imajo nad 5000 
prebivalcev ter postavil še druge 
kriterije, ki so opredeljeni v 13. in 
13/a členu zakona o lokalni sa
moupravi. V primeru Stoperc in 
Žetal teh pogojev zaenkrat ni. Se
veda, če bo zakon kdaj spremenjen 
in bo dal druge pogoje in če bodo 
ti dve krajevni skupnosti imeli 
možnost za samostojno občino, 
potem imajo to odločitev seveda v 
rokah občani tistega območja. 

V tem pozivu občanov k bojko
tu volitev v občino Majšperk piše 
tudi: "Pomislite, kaj še vam 
država na isti način, kot vam je 
vrinila občino Majšperk, proti 
vaši volji vrine tudi jedrske 
odpadke, ukine osemletko..." 
Kakšen je vaš pogled na omenje
no problematiko? 

F. Bezjak: Tudi sam sem dobil 
omenjeno sporočilo pred samimi 
volitvami v roke. Ne vem, na kaj so 
hoteli posamezniki vplivati. Prav 
tako ne vem, če so ti posamezniki 

poznali, oz. nejverjetneje niso ho
teli poznati zakonodaje in so po
tem krivo obveščali občane tistega 
območja. Seveda govoriti o tem, da 
bi občina Majšperk ukinila osem
letko v Žetalah, mislim da je nes
misel. O tem poleg občine 
odločajo še druge institucije pa 
tudi v koliko in kaj lahko občina 
odloča? Sami se za takšno varianto 
v nobenem primeru ne bomo 
odločal. To se tudi dovolj jasno 
vidi iz tega, da si kot župan v ime-

N o v a o s n o v n a š o l a v Z e t a l a h b o s t a l a n a m e s t u s t a r e , z a p u š č e n e s p o d n j e 
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nu občine prizadevam da bi v 
Žetalah postala samostojna osem
letna šola, v kolikor pa to ne bo us
pelo, pa naj bo podružnica šole 
Majšperk. Ta usklajevanja ravno
kar tečejo s predstavniki mi
nistrstva, tako da naj odloči o tem 
stroka, ne pa poltika. Naj dodam 
še to, da je občinski svet sprejel 
odločitev, da zelo aktivno 
pričnemo s pripravami na iz

p r a n e B e z j a k 

gradnjo nove šole v Žetalah. In iz 
projektov samih se vidi, da se pos
tavlja zgradba za osem razredov. 
Kar pa zadeva jedrske odpadke, 
moram reči, da po letu 1995, po sa
mem nastopu občine, se zagotovo 
ni oglasil še nihče s takšnimi vpra
šanji oziroma takšnimi težnjami. 

Zlasti v zadnjem času pa burijo 
duhove med občani govorice o 
takorekoč že podpisani pogodbi 
med krajevnimi skupnostima 
Žetale in Podlehnik o samostojni 
skupni občini. Kaj vi veste o tem 
oz. kdo naj bi bil podpisnik te po
godbe? 

F. Bezjak: O tem vem bolj malo, 
ker uradnega v občini nimamo, 
nič. Ne samo, da govorice o tem 
vprašanju burijo duhove na 

območju Žetal, pač pa tudi na 
območju Podlehnika, saj so me 
klicali občani tudi iz te krajevne 
skupnosti. Moram reči, da sem za 
omenjeno pogodbo prvič slišal v 
Ljubljani na enem od sestankov, 
kjer je predstavnik krajevne skup
nosti Žetale, mislim da je bil gos
pod Jazbec, uradno povedal, da so 
podpisali pogodbo s KS Podleh
nik za ustanovitev nove občine. 
Ko so se govorice po Žetalah 
razširile, me je poklicalo precej 

občanov, vendar jih osebno nisem 
znal odogovrili na vprašanje, zato 
sem jih povabil na zbor občanov v 
Žetale, na katerem smo med dru
gim razpravljali tudi o programu 
za občinski samoprispevek. Tam 
je tedanji podpredsednik KS Her
man Kopše povedal, da je sicer res 
podpisana neke vrste pogodba 
med omenjenima krajevnima 
skupnostima, nakar ga je dopolnil 
še Anton Bulolen, tako da so 
občani takrat izvedeli, kolikor so 
pač izvedeli. Občani me kljub 
temu o pogodbi še zmeraj 
vprašujejo, vendar jim 
podrobnejših pojasnil ne moram 
dati, ker jih ne vem, ker nimamo 
na občini nič pismenega. Zato jim 
svetujem, naj se obrnejo na tiste, ki 
so pogodbo podpisali. 

Razpisani referendum za 
občinski samoprispevek, ki naj 
bi prispeval letno 125 milijonov 
tolarjev k široko zastavljenemu 
programu v občini ni uspel. Ali 
bo sedaj podobno kot referen
dum propadel tudi predvideni 
program? 

F. Bezjak: Jasno je, da se bo pro
gram, ki je bil zastaljen za obdobje 
petih let, zato težko izvrševal brez 
samoprispevka občanov, vendar 
upamo, da bodo vsaj glavne inves
ticije normalno tekle. Predvsem 
imam v mislih dve večji investiciji 
- gradnjo otroškega vrtca z lekarno 
v Majšperku in Osnovno šolo v 
Žetalah, na katero se že intenzivno 
pripravljamo. Seveda pa bodo 
programi na področju infrastruk
ture res počasneje tekli, v kolikor 
ne bomo našli drugih sredstev. 
Kot župan spoštujem voljo ljudi in 
se bom ne glede na to, ali je bil sa
moprispevek izglasovan ali ne, 
zavzemal za to, da pridobim 
čimveč državnih sredstev na naš 
teren. Po drugi strani pa, če neko
liko priredimo znani pregovor, ki 
pravi, "Sam si pomagaj in bog ti bo 
pomagal", lahko vidimo, da smo 
pregovor v največji meri zgrešili. 
Če si sam ne pomagaš, ti tudi 
države ne bo pomagala. In tu smo 

zgubili nekaj državnih sredstev, 
seveda pa smo zgubili tudi svoja 
lastna sredstva, s katerimi bi se 
lahko območje občine hitreje raz
vijalo. 

Letošnjega proračuna še sicer 
niste sprejeli, kako pa približno 
ocenjujete, da boste razdelili nje
gova sredstva? 

F. Bezjak: S proračunom smo 
zaradi volitev v svete krajevnih 
skupnosti nekoliko počakali. Sedaj 

pa, ko so sveti izvoljeni smo jih že 
pozvali, da dajo predloge in priori
tetni vrstni red programov investi
cij na področju infrastrukture za 
posamezno krajevno skupnost. 
Vendar pa bo tako v letošnjem, kol 
najverjetneje tudi v proračunih 
prihodnjih let zelo malo sredstev 
namenjenih za področje infra
strukture. Večina sredstev bo na
menjenih gradnji nujno potrebnih 
investicij v občini, t.j. gradnji 
vrtca, lekarne in šole. Pri infra
strukturi se bodo nadaljevali pro-
jeti, ki so bili začeti lani in niso 
končani zaradi zime. Sredstva zan
je so v glavnem zagotovljena iz 
lanskega proračuna. 

K a t a r i n a 
K l e p - Č e r n e j š e k 

Informativna dneva 8 . in 9. maita 
Od 19. februarja do 20. marca je 

rok za vpis v srednje, višje, visoke 
šole in na univerzi. Vsi osmošolci in 
dijaki četrtih letnikov srednjih šol so 
minuli teden že prejeli posebno publi-

"kacijo, v kateri jih Ministrstvo za 
šolstvo obvešča, v katere šole se lah
ko vpišejo, pod kakšnimi pogoji in 
kdaj. Informativna dneva bosta letos 
tako na srednjih šolah kot na univer
zah 8. in 9. marca. Tisti bodoči 
srednješolci, ki se tudi po teh infor
macijah ne bodo mogli dokončno 
odločiti, se seveda morajo vpisati do 
20. marca, vendar bodo lahko pre
nesli prijavo drugam še do 9. aprila, 
šole pa so dolžne do tega datuma 
enakopravno upoštevati vse prijave. 
Po tem bodo tiste šole, na katerih bo 
vpis omejen, izbrale kandidate glede 
na splošni učni uspeh, uspeh iz mate
matike, slovenskega in tujega jezika, 
upoštevale pa bodo tudi dosežene re
zultate pri skupinskem preverjanju 
znanja v osmem razredu. 
Srednješolski center Ptuj ne predvi
deva zapletov pri vpisu, saj ima vseh 
pet šol svoje programe že prilagojene 
željam učencev, so povedali v SSC. 



P O HMIH KRAJIH 

P T U J / 3 6 . PTUJSKO KURENTOVANJE V SLIKAH 

i v i f n o I n veselo.«« 

P t u j s k i g o d b e n i k i s o s e v k l j u č i l i v b o r b o z a 
r e g i o n a l i z a c i j o p t u j s k e b o l n i š n i c e . 

V s v o j i i z v i r n o s t i i n ž i v o p i s a n o s t j o s o n a s t o p i l i 
p o b r e š k i p l e s a č i . 

V b o r b o s k r m i n i l a c i i n m a f i j o s o s e v k l j u č i l i t u d i 
m a s k i r a n i p o l i c i s t i . 

I z d a l j n e g a P e r n i k a , n e k d a j s o s e d n j e B o l g a r i j e s o 
p r i s k a k l j a l i s t r a š n i i n g l a s n i K u k e r i . ; 

E d i n i k i s o l a h k o k r o t i l i b l i z u 2 5 . 0 0 0 g l a v o m n o ž i c o 
i n d e l a l i p r o s t o r n a s t o p a j o č i m , s o b i l i p o k a č i . 

( f o t o g r a f i j e : M . O z m e c ) 

P T U J / KARNEVALSKA D V O R A N A 

Vkoi pmfniveier 

M e d v s e m i v e č e r i v k a r n e v a l s k i d v o r a n i j e b i l 
z a g o t o v o n a j b o l j p r i j e t e n i n v r o č p u s t n i v e č e r z 
V l a d o m K r e s l i n o m . 

KURENTI 
POPESTRILI 
GRAŠKI 
KARNEVAL 

Številna mesta v Evropi ob 
pustnem času prirejajo pustni 
karneval, na katerih sodelujejo 
tudi pustne skupine iz drugih 
mest ali držav. Tako so se na po
vabilo graškega pokrovitelja kar
nevala Kleine Zeitung udeležili 
tudi kurenti iz Ptuja. 

Kurent i so bili razvrščeni v 
prvo polovico karnevalskega 
sprevoda. Še enkrat se je pokaza
lo, da so največji promocijski iz
vozni artikel Slovenije. Ko so se 
pojavljali na prizoriščih, so na 
Avstrijce naredili neverjeten 
vtis. Doživljali so prave ovacije. 
V soncu vihrajoči živobarvni tra
kovi, demonski liki, dolgi ko
žuhi, lesketajoči se zvonci in 
živahnost, so ustvarjali impozan-
tno sliko, ki bo obiskovalcem še 
gotovo ostala dolgo v spominu. 

Tud i uradni napovedovalec ni 
skrival navdušenja. Ob predsta
vitvi je povdaril, da je oprema 
kurentov zelo težka in da se pod 
maskami gotovo skrivajo sami 
Schwarzenegerji. Seveda ni mo
gel vedeti, da se pod eno izmed 
mask skriva dekle, kajti kurenti 
si ves čas, ko je trajal karneval 
niso sneli mask, čeprav je vse 
skupaj dolgo trajalo, saj je sode
lovalo več kot 70 karnevalskih 
skupin. 

Vodja gostujoče skupine 
Cajnko je povedal, da so že gosto
vali na karnevalu v Gradcu in so 
bili prav tako v središču pozor
nosti. Najbolj pa je pohvalil or
ganizacijo, ki ji ni para. Karneval 
je organiziran tako, da nikjer ne 
pride do gneče. Med skupinami 
je točno določen razmik. Na uli
cah, kjer vse skupaj poteka je ve
liko stojnic, kjer prodajajo tople 
napitke in hrano po pustnih 
cenah. Vstopnine ne poznajo. 

Proti večeru so se kurenti 
vračali na področje od koder 
izhaja njihova etnološka pri
padnost. Dravsko in Ptujsko pol
je je pokrivala megla. Po vaseh je 
bilo slišati zadnje vzdihljaje 
pustnega direndaja. Zlovešča 
tišina s polj pa je naznajala po
kop. 

S . V i č a r i 

( f o t o : M . O z m e c ) 
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S SRCEM, RAZUMOM IN S TISTIM, JUŽNO OD POPKA 

Pogovor i igrakem Vladom 
Novakom v Gledališiu Ptuj 

Špela: Kaj bi na kratko, v treh stav
kih, povedal o sebi? 

Vlado: Kako to misliš? 
Špela: Tvoj portret... 
Vlado: Misliš ime in priimek? Ne 

vem... O tem nisem razmišljal; nikoli 
nisem razmišljal, da bi opisoval sam 
sebe. To naj delajo drugi. Naj opisuje
jo mene in sebe, če jim to ustreza, ka
kor vidim nekatere, ki se radi opisuje
jo po časopisih. Jaz sebe ne bi opi
soval, bog ne daj. 

Špela: Mi lahko potem vsaj odgo
voriš, zakaj si igralec? 

Vlado: Zakaj sem igralec? Kaj pa 
jaz vem... Nikoli nisem hotel biti prav 
igralec. Ko sem prišel iz vojske, sem 
prekinil študij na Akademiji in šel v 
Tovarno avtomobilov prodajat na 
konsignacijski oddelek firme Kloec-
kner-Humbolt-Deutz, prepričan, da 
bom vse življenje delal kot ekonomist. 
Takrat sem bil star triindvajset let. Po
tem pa, ker ima vsak človek na nek 
način svoj notranji glas, in tudi jaz ga 
imam, me je moje telo začelo opozar
jati, da pravzaprav ne delam tistega, 
kar bi si želel... Telo je bolj pametno 
kot naša pamet in mi je to konkretno 
povedalo z določenimi somatskimi 
težavami. Potem sem prekinil tisto 
delovno razmerje in odšel v teater. 

Špela: Odločitev je torej phšla in
stinktivno, podzavestno? 

Vlado: Ja, podzavestno; pri solda-
tih, eno leto sem bil tam, sem malo 
razmišljal o zadevah, pa sem si mislil, 
da mogoče ne bi bilo dobro, da bi bil 
igralec, da bi bilo boljše, če bi bil eko
nomist, in sem šel za ekonomista. Po
tem pa, kot sem že rekel, se je pamet
nejši v meni odločil: "Ne boš to, am
pak boš nekaj drugega". Potem je bilo 
v redu. potem je somantika dala mir. 

Špela: Se pravi, če bi ti telo še en
krat narekovalo, da pustiš igralstvo, bi 
pustil? 

Vlado: Takoj. Takoj, če bi bil v tem 
poklicu nesrečen; če bi zaslišal ta 
glas, bi ročno zapustil gledališče, bi 
šel drugam! 

Špela: No in recimo, da bi odšel na 
samotni otok... Tri stvari, ki bi jih vzel 
s seboj, so? 

Vlado: S sabo bi peljal skladovnico 
dobrih knjig, zaboj z najljubšo hrano 
in pijačo in pa Špelo, predvsem. 

Špela: Hvala! (Smeh.) Greva na 
bolj realno vprašanje: Glede na to, da 
delamo na Ptuju, kakšna je tvoja prva 
asociacija na Ptuj, prvi spomin na 
Ptuj... Ko ti nekdo reče Ruj, na kaj 
najprej pomisliš? 

Vlado: Na Prešerna! In na njegovo 
Vrbo. 

Špela: ??? 
Vlado: Ja, ker je rekel: O Vrba, 

srečna draga vas domača, kjer hiša 
mojega stoji očeta... In se spomnim 
na svojega očeta, ki je bil tukaj rojen, 
na Ruju. Pa na spomine iz mladosti, 
ker je Ptuj mesto, skozi katerega sem 
velikokrat potoval k sorodnikom. In 
seveda, ko me je začela zanimati zgo

dovina, ker je, to vemo, Ruj najstarej
še mesto v Sloveniji. 

Špela: Skratka, Ruj te torej spomi
nja na očeta. 

Vlado: Ja, pa tudi mladost sem 
preživel tukaj, na počitnicah v Zlato-
ličju. Moj dedek je bil namreč mlinar 
in je imel najprej mlin na Dravi, oziro
ma na enem velikem potoku med 
Rošnjo in Dravo; potem pa je imel 
mlin na potoku v Zlatoličju. Mlina ni 
več in tudi vode ni več. Je pa bila to 
bistra voda, v kateri so plavale ščuke 
in tam sem v svojih mladih letih sku
paj s stricem lovil ribe... In kopal, se
veda, v zajezenem vodnem rezervoar
ju s kačjimi pastirji in to je bil moj raj 
na zemlji. Ko danes pomislim na to, 
se zmeraj spomnim na pisatelja Cirila 
Kosmača in na njegovo povest V 
gaju. Tako kot je imel on to svojo re-
miniscenco na mladost, tako jo imam 
jaz zdaj v bistvu na moje Zlatoličje... 
Pa še ime je tako pesniško. 

Špela: No, ko sva že pri mladosti in 
glede na to, da je pust mladostna za
deva, kakšno pustno masko si si 
zbral? Si se sploh kdaj maskiral? 

Vlado: Ja, kar. In mislim, da bi se 
morali ljudje obvezno maskirati, ker je 
to zdravo za dušo. Iz gledališča vem, 
da ko dobiš na obraz kako masko, re
cimo Harlekina ali Pulcinello ali Dotto-
reja, potem ti to pravzaprav odpre 
dušo. Zato, ker se ljudje na nek način 
zmeraj sramujemo svojega obraza. 
Ko pa imamo obraz zakrit, se mi zdi, 
da smo takrat bolj to, kar smo v resni
ci. Zmeraj imamo neke zavore, tudi 
igralci. 

Špela: Spet sva pri igralcih... Kaj bi 
ti v teatm naredil tudi zastonj? 

Vlado: Ježušmarija... Jaz sem v 
teatm toliko delal zastonj, da ne vem, 
mislim, kaj bi še lahko naredil. Ne 
vem, koliko predstav sem odigral zas
tonj, iz čistega "gušta", ne bom rekel 
iz ljubezni, ker je to beseda, ki se v 
praksi tolikokrat spervertira in ki je 
postala že neke sorte pragmatična kri
latica za krinke in za vojne. Torej, kot 
amater sem dolga leta, pa še kasneje, 
igral zastonj. Kaj bi lahko še naredil? 
Seveda bi naredil tisto, kar ustreza 

moji duši. Ne bi pa mogel igrati, če ne 
bi našel ničesar, kar je moje. 

Špela: Torej: za noben denar v tea
tru ne bi naredil: česa? 

Vlado: Za noben denar na svetu ne 
bi bil netopir. Netopir, ja. Ne bi visel z 
lustra z glavo navzdol. Prvič zato, ker 
to ne ustreza mojim predstavam o 
tem, kaj je zdravo za telo. Da o člo
veškem duhu in igralskem duhu sploh 
ne govorim. 

Špela: Kaj pričakuješ od od pred
stave Govor malemu človeku? 

Vlado: To, da bodo z vsako pred
stavo, z vsakim dnem Reichove bese
de zmeraj bolj, bolj kot so zdaj, če je 
to sploh možno, postajale moje. 

Špela: Kakšen teater se je torej 
zgodil 26. februarja v Gledališču Ruj? 

Vlado: Ja... To je teater brez scene, 
brez megle, brez vode, ognja - ker to 
mora igralec imeti v sebi... In z dosti 
zraka, upam... Ne samo teater besed 
in ne gledališče za tiste, ki mislijo, da 
se gledališče gleda samo z očmi. To 
je stvar za holiday on Ice. Zame je gle
danje na primer osredotočenost, na 
cesto, ko se peljem med Celjem in 
Ljubljano, kjer sem zmeraj v smrtni 
nevarnosti. Tam moje oči in moja 
koncentracija igrata odločilno vlogo. 
V gledališču pa je treba gledati bolj s 
srcem, z razumom, pa mogoče s ti-
sim, kar je južno od popka. 

Špela: Še zadnje, rahlo provokativ-
no vprašanje: Kaj bi si želel slišati v 
obrazložitvi nagrade za življensko de
lo, Borštnikovega prstana, če oz. ko jo 
boš dobil? 

Vlado: Vse skupaj vas bom razo
čaral: o tem ne morem razmišljati. O 
tem sploh ne razmišljam. Ker je to, če 
je, Mure perfect tense. 

Špela: No, pa poskusiva drugače: 
Kaj bi najraje slišal, da bi ljudje rekli o 
tebi? Recimo: "Vlado? Je dober igra
lec, je dober človek..." Po čem bi si 
želel, da si te ljudje zapomnijo? 

Vlado: Zadovoljen bi bil že s tem, 
da ne bi bilo nobenega človeka v mo
jem življenju, ki bi lahko rekel: "Ta No
vak mi je pa škodo delal". 

Pogova/jala se je Mina 
Špela Stepančič. 

SLOVENSKA BISTRICA 

Razstava slik Simone 
in Maksa Menonifa 
O b prisegi nove generacije slovenskihi v o / a k o v s o v slovenjebistriški 
vojašnici odprli tudi razstavo slik ptujskih likovnikov hčerke in očeta - Si
mone in Maksa Menonija, ki bodo na ogled vse tja do sredine aprila. 

Pri odprtju razstave, ki je tudi njuna 
druga skupna, smo se zapletli v pogovor 
z Maksom Menonijem. Poudaril je, da je 
bil vesel povabila slovenjebistriške vojaš
nice, saj slik ne dela samo zase, seveda 
jih ima nekaj t is t iti najljubšiti, ki mu veliko 
pomenijo, obešeniti doma. temveč za šir-
So občinstvo. Nekateri imajo pomisleke 
okoli razstavnega prostora, Se posebej 
stopnišča, sam pa meni, da je to ravno 
pravšnji prostor, saj si tako slike lahko 
ogleda čimveč ljudi Nežni Simonini akva-
1'eli so na ogled v pritličju poveljniške 
zgradbe bistriškega učnega centra slo
venske vojske, očetova olja pa na stopni
šču in v prvem nadstropju. 

Simonini akvareli so izraz globoko 
čuteneaa doživljanja sveta v katerem živi
mo. Čeprav gre za mlado likovnico z 
dokaj skromno produkcijo pa je že uspela 
isjti svoj stil izražanja v akvarelni tehniki. 
Simona daje trenutno prednost študiju. 
°b pogledu na nežni akvarel pa lahko pri

čakujemo, da bo ustvarila še veliko lepih 
in občutenih likovnih del. 

V očetovih delih je čutiti izrazni naboj, ki 
ga žene v sproščeno in dinamično likovno 
izražanje. Vso svojo pozornost posveča 
ban/itosti, ki vedno bolj postaja nosilec nje
govega slikarskega izraza. Med njegovimi 
deli prevladujejo krajine in čeprav slika tudi 
tihožitja, ga kljub vsemu privlači narava, 
zlasti še v jesenskem času, ko so na nje
govih slikah v večini primerov upodobljeni 
motivi iz Haloz in Slovenskih goric. 

Maks Menoni. ki je član Umetnikov in 
ustvarjalcev občine Ptuj in DPD Svobode 
Ptuj je imel doslej že več kot dvajset sa
mostojnih razstav doma in v tujini, sku
pinskih pa se je v teh letih zvrstilo že zelo 
veliko. Simona pa je imela doslej eno sa
mostojno, sodelovala pa je tudi pri večih 
skupinskih razstavah. Če jima dopušča 
čas. se udeležujeta likovnih kolonij in 
drugih slikarskih srečanj doma in v tujini. 

Vida Topolovec Maks Menoni pri tohožitju s sončnicami. (Foto: VT) 

LJUDSKO IZROČILO V NAŠIH KRAJIH 
1^ 

Projektno delo Uientev OS 
Martin Kores Podlehnik 
če vam v ušesih še zveni domača pesem, 
če bi radi obudili spomin na stare običaje, 
če vas še zasrbijo pete, ko zaslišite godca, 
se nam pridružite na predstavitvi projekta 

SLOVENSKO UUDSKO IZROČILO V NAŠIH KRAJIH 

Tako so učenci 3. razredov Iz Podle-
hnika povabili šolarje in krajane na 
predstavitev projekta. 

Ljudsko izročilo, ki se je ohranjalo 
skozi stoletja in desetletja, je narodno 
bogastvo. 

Da ne bi popolnoma utonilo v poza
bo, so se učenci 3. razredov odločili za 
projektno delo, s katerim so želeli obu
dili stare šege in navade na haloškem 
področju. 

Več kot mesec dni so zbirali stare 
pesmi, plese, običaje ob raznih opravi
lih In f)raznlkih, obiskovali ljudske god
ce In izdelovalce starih glasbil (žvegla, 
trstenke, lončeni bas), stare ljudske 
pevce... 

Učenci so pridno zbirali stare pesmi, 
pesmarice, stare instrumente, oblačila 
in stare fotografije o običajih in življe
nju nekoč tem področju. 

Zbrali so veliko materiala, ki so ga 
uredili na priložnostni razstavi. 

Organizirane so bile tudi delavnice, 
kjer so se naučili starih pesmi, starih 
plesov, izdelovali so tudi preprosta 
otroška glasbila. 

Projektno delo so zaključili s pred
stavitvijo za šolo in kraj. V program so 
se vključili tudi zunanji sodelavci, pevci 
ljudskih pesmi, izdelovalec trstenk in 
ljudski godec, folklorna skupina Žvegla, 
otroški pevski zbor in glasbeni krožek. 

Vsem, ki so bili pripravljeni sodelo
vati In pomagati, se učenci 3. razredov 
najlepše zahvaljujejo. 

Bilo je lepo, ko smo se vrnili v tiste 
daljne čase naših dedkov in babic... 

RAZSTAVA MOLITVENIKOV V ARS SACRA 

Molitvenik ni zgolj 
mrtev muzejski predmet 

Septembra 1994. leta so kot del 
stalnih razstavnih zbirk v gradu Slo
venska Bistrica postavili tudi razstavo 
molitvenikov. Celotna zbirka — nad 
620 različnih primerov molitvenikov 
— je z odkupom od zbiralca Franca 
Pajtierja iz Pragerskega, postala last 
gradu Slovenska Bistrica. Od 15. fe
bruarja do 23. marca pa je na ogled 
tudi v galeriji ARS SACRA v Mariboru. 

Ob njih so razstavljene tudi razne 
podobice, svetinjice ter številne kro-
molitografske slike, za katere pa mu
zealci in zasebni zbiralci v preteklosti 
niso kazali posebnega zanimanja, za
to v Sloveniji nimamo niti ene 
omembne vredne zbirke tega gradiva. 
So pa te slike postajale del opreme 
kmečkih domov konec prejšnjega in v 
prvih desetletjih tega stoletja. Slike, ki 
so bile tesno povezane z religioznost
jo, le redko so bili na njih upodobljeni 
spomini na vojaščino, ali lovski in po
krajinski motivi, pa imajo namen 
pokazati, da je tudi tovrstno gradivo 
del naše preteklosti. 

Ob razstavi, odprl jo je mariborski 
pomožni škof dr. Jože Smej, je o nje
nem pomenu govoril dr. Ferdo Šer-
belj — kustus Narodne galerije iz 
Ljubljane in sicer stalni strokovni so
delavec v gradu Slovenska Bistrica. 
Poudaril je, da molitvenik ni zgolj mr
tev muzejski predmet, temveč živ do
kaz naroda, ki ljubi svoj jezik. Brez 
pretiravanja lahko trdimo, da so mo-
litveniki ohranjali narodno zavest, z 
njihovo pomočjo se je v 19. stoletju, 
navkljub posameznim narečnim po
sebnostim, ohranjal in širil slovenski 
jezik. Bil pa je tudi statusni simbol 
osebe, ki ga je posedovala. V zbirki 
molitvenikov, kjer so zajeti od naj
starejših (od 1723 dalje) pa vse do 
današnjih dni, so večinoma samo raz
lični primerki, duplikatov skorajda ni. 

Poudarek je na molitvenikih v slo
venskem jeziku, nekaj je tudi nemških 

Eden izmed devetdesetih raz-
stavljnih primerkov molitve
nikov v galeriji ARS SACRA v 
Mariboru, 

ali v jezikih drugih narodov. Zbiralec 
Franc Pajtier iz Pragerskega, ki ima 
"roko in oko" za vse, kar diši po pre
teklosti, je ob koncu dejal, da bo po
skušal najti še kaj več teh primerkov. 

V okviru razstave, ki bo v ARS SAC
RA na ogled do 23. marca, je tudi ne
kaj nabožnih podobic, ki so imele v 
preteklosti svojevrsten pomen, saj so 
jih ljudje prinašali kot spomin iz raznih 
romanj in drugih podobnih srečanj ter 
jih ponavadi zataknili za kakšno sliko 
ali jih v hiši izpostavili na kakšnem 
drugem vidnem mestu. 

V kulturnem programu ob odprtju 
razstave v galeriji ARS SACRA je nas
topil oktet mariborskih bogoslovcev, 
nekaj priložnostnih pesmi pa je pove
dala še študentka PF Cilka Potočnik. 

Vida Topolovec 

22. REVIJA PEVSKIH ZBOROV ZKO PTUJ — 
v prejšni številki Tednika sem spe-

govoril o moških In ženskih zborih, ki 
so sodelovali na reviji, tokrat so na 
vrsti mešani zbori. 

— Mešani zbor sv. VIktornina Ptuj s 
Sonjo Vinkler, je bil tudi največji zbor na 
reviji. Zapeli so Olssonov motet Jesu dul-
cis memoria ter kar dve Tomčevi skladbi: 
Narodni motiv in Zagorske zvonove. Zbo
ru se pozna da veliko nastopa. V muzikal-
nem pogledu je bil najbolje zadet značaj 
vsebine Narodnega motiva. Zbor se od
likuje z kultiviranim petjem in velikim di
namičnim razponom. 

— Mešani zbor PD Cirkovce s 
Petrom Krajncem. V mešani zasedbi se je 
zbor predstavil prvič na reviji. Čutiti je 
bilo, da je moški del zbora nov. ob sicer 
bolj upetem ženskem zboru. Zapeli so 
Kernjakovo Rož,, Podjuna, Žila. Mendel-
sohovo Slovo od gozda in Hubadovo 
Gorenjsko zdravnico. Zbor bo moral pri
dobiti še nekaj moških pevcev predvsem 
basov, če bo hotel v tej zasedbi doseči 
bolj uravnotežen zvok. 

— Mešani zbor DU DPD Ptuj z Me
tom Dernikovičem je zapel Slovensko pe
sem S. Premrla, Kernjakove Sanje in pri
redbo G. Gonze Mož je sejal repo. Zboro
vodja uspeva, kljub starejšim pevcem, 
izvabiti iz zbora živost izvedb in dosega 
pri pevcih zavidljivo pevsko disciplino. 

— Mešani zbor Cirkulane prav tako 
pod vodstvom Jožeta Drnikoviča iz Cirku-
lan je predstavil Gonzovo San se šetao, 
Krajnčevo Rožo na poljani in redkeje izva
jano Aljaževo Vsakemu svoje. Zbor je tudi 
letos potrdil, da resno dela in da ga vodi 
izkušen zborovodja. 

Prav to pa je bil povod, da je Jože 
Dernikovič letos na reviji prejel visoko 
priznanje Zveze kulturnih organizacij Slo
venije, Gallusovo listino za svoje uspešno 
in dolgoletno zborovodsko delo. 

— Mešani zbor Jakob Gomilšak Tr
novska vas se je pn/ič predstavil na tovr
stnem srečanju zborov. Tudi zborovodja 
Ludvik Krajnc je debitant. Pripravili so za 
začetek primeren program: Kernjakovo 
Rož, Podjuna, Žila, priredbo Ipavčeve 
Slovenec sem za mešani zbor in Jerebo
vo nabožno Že pada mrak v dolino. Zbor, 
ki ga sestavljajo pretežno mladi pevci, še 
ne zveni kot bi bilo želeti, a ima vse 
možnosti, da se razvije v dober krajevni 

zbor, zlasti še, ker mladi zborovodja kaže 
zanimanje za zborovodsko izobrazbo. 

— Mešani zbor Gorišnica pod vod
stvom Slavice Cvitanič se je predstavil s 
še zahtevnejšim in pestrejšim sporedom 
kot lani t.j.: z Brahmsovo Waldesnacht, s 
programsko skladbo M. Tomca Vaške 
klepetulje in z živahno Prieško v Weinger-
lovi obdelavi. Pevci in zborovodkinja so 
ponovno dokazali težnjo po višji kvaliteti 
izvajanja. V zboru ubrano in mehko zveni 
ženski del zbora, zlasti soprani. Hitri tem
pi pri izvajanju pa mestoma otežkočajo 
razbiranje poteka skladb. 

— Mešani zbor Majšperk se je pod 
vodstvom Stanka Vedlina predstavil prvič 
na reviji. Izbrali so Aljaževo Slovensko 
zemljo. Jerebovo Jutranjo (eno manj zna
nih dobrih Jerebovih skladb) in Boštjan-
čičevo Prišel ljubi je pod okno. Zbor je v 
vseh treh pesmih pokazal zrele interpre
tacije in dobro izbrane tempe. Ambi
ciozno zastavljen spored pa kaže na 
nadaljni napredek zbora. 

— Mešani zbor PD F. Prešeren Vi
dem pri Ptuju, ki ga vodi novi zborovodja 
Jože Barin-Turica iz Ormoža je zapel Gal
lusov motet Resont in laudibus, Fleiš-
man/Hubadovo Pod oknom in zborovod-
jevo priredbo ljudske Tam v štajerski de
želi. Zborovodja je z Gallusom zelo po
gumno zastavil delo z zborom. Moški del 
zbora zvokovno še ne dosega ženskega, 
kar se je odražalo pri vseh treh pesmih. Z 
vključitvijo nekaj moških pevcev v zbor bi 
se razmerje popravilo. 

V celoti gledano sta oba večera izzve
nela optimistično: novi zbori in zboro
vodje, bolj premišljeni in ambiciozni pro
grami, manj začetniških napak pri branju 
glasbenega teksta, boljše dirigiranje in 
približno enako število pevcev v zborih. 
Menim, da je bila letošnja revija v pov
prečju boljša od lanske. Zborovodje so jo 
pripravili z večjo odgovornostjo do pev
cev in nas poslušalcev. 

Vsem pa je žal, da na reviji iz opravi
čenih razlogov nismo slišali moških zborov 
iz Grajene in Kidričevega ter Ptujskega 
noneta. Prav bi tudi bilo, da bi se reviji (kot 
prejšnja leta) predstavil Mešani mladinski 
zbor Srednješolskega centra Ptuj ki se s 
polno paro pripravlja na republiško revijo 
mladinskih pevskih zborov v Zagorju ob 
Savi aprila letos. Mitja Gobec 



GORIŠNICA/DOMINKOVA HIŠA NEPRECENLJIV SPOMENIK, A BREZ TRŽNE VREDNOSTI 
Bomo po treh stoletjih pustili znamenito hišo propasti? 

Evropsko znamenita Dominkova kmečka hiša v Gorišnici je edina povsem oliranjena hiša panonskega tipa v Sloveniji. V Gorišnici stoji že tri stoletja, vendar je danes ogrožena kot še nikoli. Veter in dež sta 
namreč temeljito načela slamnato streho, tako da se zadnji del gospodarskega poslopja že ruši. Objekt je z odlokom zaščiten kot nepremična kulturna dediščina, kar nalaga lastniku, da jo ohranja v nespremen-
jeni obliki. Toda lastnik Slavko Neme^ ki stanuje na Ptuju, nima denarja, da bi jo vzdrževal. Hišo in zemljišče bi še najraje prodal ali pa vsaj zamenjal za drugo zemljišče. Nihče od poklicanih, ne Zavod za varstvo 
naravne in kulturne dediščine, ne Pokrajinski muzej Ptuj, ne občina Gorišnica, nimajo denarja za odkup. Ali je hišica po treh stoletjih obsojena na propad? 

Vprašanje so letos sprožili učenci osnovne šole Gorišnica, ki 
so pod vodstvom mentorja, likovnega pedagoga Boštjana 
Rihtarja, v projektni nalogi raziskali preteklost Dominkove hiše 
in našteli vrsto razlogov, zakaj bi bilo potrebno hišo ohraniti. 
Kdo jo bo ohranjal, pa je bila tema okrogle mize, ki jo je pripra
vila šola in na katero so povabili predstavnike Zavoda za varstvo 
naravne in kulturne dediščine. Pokrajinskega muzeja Ptuj, 
občine Gorišnica, domačega župnika in seveda medije. Na šoli 
so prepričani, da bodo tudi zapisi v časnikih vzpodbudili zani
manje za 300-letno Dominkovo hišo. 

Hišo je pred leti na pobudo Zavoda 
za varstvo naravne in kulturne 
dediščine v Mariboru zaščiula z od
lokom občina Ptuj. "Hiša je bila na 
novo prekrita leta 1990, nato pa z 
občinskimi sredstvi še naslednje 
leto. Nedvomno jo je potrebno ob
navljati in ohraniti, saj ima resnično 
evropsko kulturno-zgodovinsko 
vredrfost, nima pa materialne vred
nosti. Nekdo bi jo moral odkupiti, 
morda občina Gorišnica. V Zavodu 
bomo preko Ministrstva za kulturo 
našli sredstva za obnovo, za odkup 
pa mnogo težje. Morda bi lahko iz
peljali celo ta postopek, toda ne prej 
kot v naslednjem letu. Do takrat pa 

se bo hiša že podrla, če je ne bomo 
zaščitili," je menila Jelka Skalicki z 
Zavoda. 

Tajnik občine Gorišnica Slavko 
Ivanuš je povedal, da se je občinski 
svet že pogovarjal o hiši, vendar so 
ugotovili, da ima občina preveč kul-
turno-zgodovinskih objektov, 
predvsem pa grad Bori, da bi lahko 
vse vzdrževala. Občina nima nado
mestnega zemljišča, ki bi ga lahko 
zamenjala z gospodom Nemcem, je 
zatrdil, denarja za odkup pa tudi ne. 

"Bori je res pomemben, vendar je 
brez ohranitve te hišice vreden veli
ko manj," je prepričan Boris 

U p a j m o , da se bo za ed ino p o p o l n o m a ohranjeno panonsko 
domačijo našla rešitev. 

Miočinovič s Pokrajinskega muzeja 
Ptuj. "Takšne hiše kot je ta so nam
reč živele borlski grad. Muzej je pri
pravljen dati hiši vsebino, saj je na

loga muzeja tudi ta, da vredne objek
te muzeologizira." 

In tako so se tudi dogovorili: do 
maja bosta Muzej in Zavod pripravi

la načrt dejavnosti, ki bi se lahko od
vijale v hiši in bi bile zanimive za 
učne in turistične oglede. Občina in 
muzej bosta takoj, ko bo skopnel 
sneg, hišo zaščitila pred vlago, po
tem pa jo bo potrebno še popolnoma 
obnoviti. Vendar dogovora o tem, 
kdo bi lahko našel denar za odkup 
hiše, na okrogli mizi niso mogli 
skleniti, dogovorili pa so se, da bodo 
poizkušali iskati denar za odkup in 
se ponovno pogovoriti z lasmikom. 

In kaj je povedal lastnik hiše, 71-
letni Slavko Nemec? "Mislim, da so 
z obnovo zamudili za kakšnih 15 let. 
Takrat je bila hiša v mnogo boljšem 
stanju kot danes. Hišo uporabljam 
kot vikend. Ne morem je obnavljati, 
saj imam majhno pokojnino. Podreti 
je ne smem, prodati pa je ne morem. 
Zemljišče, ki je veliko 46,9 ara, in 
hišica sta ocenjena na 60 tisoč 
nemških mark. Kupca doslej nisem 
mogel dobiu. Vzel bi nadomesmo 
zemljišče, vendar podobno kot je to s 
hišo na njem, ali pa dvosobno stano
vanje." 

Upajmo, da bo tokratna okrogla 
miza resnično spodbudila k varo
vanju Dominkove hiše v Gorišnici, 
saj bo že čez nekaj mesecev za vse 
prepozno. Pravzaprav je absurdno, 
da država zaščiti objekt kot spome
nik visoke vrednosti, nato pa nima 
mehanizma, da bi tak spomenik re
snično omogočila vzdrževati. Samo 
po sebi umevno se zdi, da bomo spo
menike vzdrževali, sploh če so, deni
mo, naše rojstne hiše. Vendar 
naložin nalogo vzdrževanja samo 
lasmiku, ki tega ne želi ali ne more, 
ne gre. Zemljišče z nepremično kul
turno dediščino postane namreč 
prav zaradi nje tržno nezanimivo vse 
do takrat, dokler kdo ne najde 
takšne možnosti ohranjanja 
dediščine, ki bi morda tudi prinašala 
denar. Upajmo, da bo Dominkova 
oziroma Nemčeva hiša v Gorišnici 
doživela prav to. 

M i l e n a Zupan ih 

LENART v SLOVENSKIH GORICAH 
Dejavnih je 28 odraslih skupin T a k o kot tudi v večini drugih manjših občin , se tudi pri 
Lenartu v S lovenskih goricah skoraj vsako leto srečujejo z 
denarnimi težavami. Kljub t e m u pa v občini deluje približno 
osemindvajset odraslih skupin, ki s e ukvarjajo z najraz
l ičnejš imi kulturnimi dejavnostmi, š i ršemu s lovenskogo-
r i škemu okol išu pa je poznano kar nekaj tradicionalnih pri
reditev, na katere ljudje radi zahajajo. Za koordinacijo vseh 
kulturnih dejavnosti v lenarški občini pa skrbi Breda Slavi-
nec , tajnica Z K O Lenart. 

Al i b o l e t o š n j e l e to torej 
kaj v e č denarja, n a m e n j e 
n e g a kulturni dejavnost i? 

"Sredstva za osebne dohodke 
dobimo zaposleni pri Z K O iz 
državnega proračuna, medtem 
ko pa se morajo sredstva za samo 
dejavnost društev oz. program 
ljubiteljske kulturne dejavnosti 
zagotoviti iz proračunov občin. 
Čeprav sredstev ni nikoli dovolj, 
moram poudariti , da smo lansko 
leto dobili nakazana vsa sredst
va, ki so bila namenjena kulturi 
v občinskem proračunu. To je še 
posebej razveseljivo sploh če 
vemo, da so v nekaterih drugh 
občinah ta sredstva drastično 
zmanjšali." 

L e n a r š k i sve tn ik i s e torej 
zavedajo p o m e n a kulture, 
tudi kot p r o m o c i j e kraja 
š i r še v s l o v e n s k e m prosto
ru? 

"S sredstvi, ki nam jih nameni
jo občinski svetniki, pač mora
mo biti zadovoljni. Verjetno se 
tudi sami zavedajo, kaj pomeni 
kulturna dejavnost v občini. 
Vendar jih na nek način razu
memo tudi mi, saj so bile 
družbene dejavnosti v preteklos
ti vedno bolj na koncu spiska, ko 
so se delila sredstva. Sedaj pa 
skušamo to miselnost popraviti. 
Svetniki pač gledajo občino kot 
celoto, z vsemi njenimi potreba
mi. Od cest, vodovodov... Kar je 
po svoje seveda razumljivo. 
Družbene dejavnosti so pač ne
kakšne specifične stvari, za kate

re dostikrat izgleda, da niso nuj
no potrebne. Ampak tako je pov
sod, ne samo pri nas. V prete
klost smo bili deležni manj sred
stev, kot pa jih dobimo sedaj." 

P o k a k š n i h kriterijih s p l o h 
de l i te sredstva m e d kultur
n o - u m e t n i š k a društva p o 
p o s a m e z n i k krajevnih 
skupnos t ih? 

"V osmih krajevnih skupnos
tih deluje skupaj 28 različnih 
skupin. Se lansko leto jih je bilo 
npr. 24. Naš princip dela je tak, 
da nam društva vsako leto dosta
vijo finančne plane, v katerih so 
zajete vse prireditve, ki jih 
načnujejo v tistem letu ter seve
da vse ostale potrebe, ki jih sku
pine pri svojem delu imajo (fol
klorne skupine - narodne noše, 
pevski zbori - enotna oblačila...). 
Zraven tega pa smo lansko leto 
uvedli še seznam opravljenih 
vaj. Tako imamo točno eviden
co, kaj in koliko kdo dela. Šele 
nato posamezne skupine oceni 
strokovni selektor. Na podlagi 
vsega tega potem vidimo, kako 
posamezna skupina iz leta v leto 
napreduje ali pa nazaduje. Po 
treh kriterijih pač razdelimo to
liko sredstev, kot jih imamo na 
voljo." 

K a k š n i čas i s e torej obeta
jo ljubiteljski dejavnost i pri 
Lenar tu l e tošnje leto? 

"Obljubljeno nam je nekaj ma
lega več sredstev, kot smo jih 
bili deležni lansko leto, ko smo 
pripravili in izvedli približno 

113 večjih prireditev, to se pravi 
prireditev v občinskem in me
dobčinskem merilu. Vseh skupaj 
je bilo seveda več. Brez pomena 
je, da bi sedaj naštevala vse, ki so 
že dokaj dobro uveljavljene in 
tradicionalne, izpostavila pa bi 
gostovanje folklorne skupine 
M L A D I GLAS iz kanadskega 
Toronta in 23. območno srečanje 
pesnikov, ki smo jih prav tako 
gostili pri Lenartu. Skratka, za 
tako majhno Z K O , kot je naša, je 
to vsekakor zelo veliko priredi
tev. 

V letošnjem letu bo pa ponov
no vse odvisno od sredstev. Os
tajajo seveda vse tradicionalne 
prireditve, od pustovanja, jurje-
vanja, žetve, radijske delavnice 
znancev, gostili bomo amaterska 
dramska gledališča, folklorne 
skupine, lutkarje, pevske revije, 
skratka vse, kar se nam bo zdelo 
primerno in v okviru sredstev. 
Prav gotovo se morajo najti 
sredstva za gostovanja kvalitet
nih profesionalnih skupin pri 
nas, tako kot se bodo tudi naše 
skupine ^ predstavljale izven 
občine. Če nastopamo le sami 
sebi in se ne primerjamo med se
boj na raznih srečanjih, ne po
meni ravno dosti. 

Je pa pri ljubiteljski kulturi 
potrebno upoštevati to, da dej
avnost neprenehoma niha. En 
čas deluje skupina zelo intenziv
no, nato pa malo padejo v svoji 
vnemi. V zadnjih dveh letih smo 
oživili nekaj prireditev, ki so 
nekoč že delovale, vendar so ka
sneje zamrle. To je ljubiteljstvo. 
Ob vsakodnevnih dejavnsotih 
ljudje pač ne morejo delati kot 
profesionalci. Ljudje prihajajo v 
skupine, da se sprostijo, iz vesel
ja in ne zaradi denarja", je na 
koncu zaključila Breda Slavinec. 

A l e š Lipico 

Nov uspeh plesakev PK Tango 
PK Urška Ljubljana je dne 18. 02. 1996 organiziral mednarod

no tekmovanje v standardih in latinsko ameriških plesih 
URŠKA OPEN. Na tekmovanje se je prijavilo 381 parov iz 12 
držav: Slovaške, Makedonije^ Italije, Nemčije, Avstrije, Ukraji
ne, Jugoslavije, Madžarske, Češke, Švice, Belorusije in Sloveni
je. 

Tekmovanja so se udeležili tudi 
trije plesni pari iz PK Tango Ptuj. 
Kategorijo pionirjev je zastopal ple
sni par Mojca Mohorič - Jernej 
Brenholc, kategorijo mladincev pa 
par Maja Petek - Jernej Slejko in 
Urška Horvat - Bojan Verlak. 

Pionirski par Brenholc - Mohorič 
se je v latinskoameriških plesih uvr
stil v polfmale (pari do 12 mesta), v 

standardnih plesih pa je osvojil 
odlično 3 mesto. Prvo mesto sta v tej 
kategoriji zasedla Lena Pavlinič -
Matic Pavlinič iz PK Urška Ljublja
na. 

Tudi mladinski par Maja Petek in 
Jernej Slejko si je v kategoriji stand
ardnih plesov priplesal pokal za 3 
mesto. Prvak v tej kategoriji je v 

standardnih plesih postal plesni par 
Mojca Kodela in Miha Žveglič. 

Plesni par Urška Horvat - Bojen 
Verlak se je v kategoriji latinskoa
meriških plesov uvrstil v četrtfmale, 
v kategoriji standardnih plesov pa v 
polfmale. 

Uspehi plesnih parov PK Tango 
Ptuj so vzpodbuda za nove napore. 
Pred njimi so aktivne priprave na 
državno prvenstvo v latinskoame
riških plesih, ki bo v mesecu marcu 
1996 v Ljubljani. 

Plesni klub Tango 
Predsednica upravnega odbora 

D a r j a Pe tek 

UKREPI ZA PREPREČEVANJE IN ZATIRANJE BOLEZNI 
Deratizaiija je pomemben 
ukrep za naše zdravje 

Kot že nekaj let nazaj, b o Zavod za zdravstveno varstvo iz 
Maribora tudi letos , že naslednji m e s e c opravil po naš ih do
movih na c e l o t n e m območju nekdanje ptujske občine pred
pisano deratizacijo zavedajoč se , da je to poseben ukrep za 
preprečevanje in zatiranje bolezni , ki jih v največji meri pre
našajo glodalci in ko ljudje, ki se okužijo zbolijo ter je potreb
n o kar dolgotrajno zdravljenje, neredko pa oktižba rada pusti 
ze lo hude pos ledice , kar b o m o zapisali v nadaljevanju. 

Pri tem velja še posebej zapisa
ti, da se je doslej že znanim 
povzročiteljem okužbe pridružil 
še nov kandidat - kronična bole
zen ledvic, katere povrzočitelj je 
Kanta virus, ki so ga identifici
rali maja 1993 leta. Oseba, 
okužena s tem virusom ima gri
pi podobne simptome. Pojavi se 
povišana telesna temperatura, 
bolniku oteče obraz, pojavi se 
slabost v želodcu in v hujših pri
merih se obrambni sistem v tele
su, posebno v ledvicah, popolno
ma poruši, naraste krvni pritisk 
in okuženi pade v šok in umre. 
Okužba s Kanta virusom je 
smrtna v 60 odstotnih primerih. 

Ljudje se s tem virusom 
okužijo direktno z vdihavanjem 
razpadlih iztrebkov glodalcev. 
Virus se prenaša po zraku in 
proti njemu doslej še ni znanega 
in učinkovitega cepiva, ki je zato 
lahko zelo nevarno. Ravno miši 
in podgane najbolj prenašajo 

okužbe s hanta virusi. Umrlji
vost pri teh okužbah pa je skoraj 
tolikšna kot po okužbi z virusom 
Ebola, ki je že dolgo znan. Še 
pred tremi leti so medicinski 
strokovnjaki vedeli le za štiri 
seve hanta virusov, danes jih 
poznajo 19. število pa še narašča. 
Zato hantavirus predstavlja re
sničen problem za zdravje. V 
Baltimoru so z njim okužene vse 
podgane. Na Kitajskem je v letih 
1980 do 1989 povzročil hudo 
epidemijo, zaradi katere se je 
moralo v bolnišnico zateči skoraj 
milijon ljudi in je okužba zahte
vala preko 22 tisoč življenj. Bole
zen so uspeli zmanjšati šele, ko 
so na podeželju zatrli podgane. 
Manjši izbruhi teh obolenj se 
redno pojavljajo v severni Evro
pi in v jugovzhodni Aziji. Bole
zen poznajo žal že tudi v Bosni. 

Odmerjen prostor nam sicer 
ne dopušča, da bi o teH odkritj
ih te za nas brez dvoma nove bo

lezni (poleg ajdsa) podrobneje 
pisali, zato morda res ni odveč, 
če prebivalstvo na našem 
območju opozorimo na nevar
nost te bolezni, ki pa jo je 
mogoče preprečevati in učinko
vito zavirati s tem, da poskrbimo 
za pravočasno deratizacijo sta
novanjskih objektov in nenaz-
danje tudi gospodarskih poslo
pij, kjer se zadržuje največ glo
dalcev, ki so prenašalci okužb na 
ljudi. 

Prav zato je deratizacija pose
ben zdravstveno - varstveni 
ukrep za pravočasno preprečitev 
teh bolezni v skladu z medna
rodnim pravilnikom ter je dera
tizacija zato pri nas tudi zakon
sko predpisana. Deratizacijo 
opravlja Zavod za zdravstveno 
varstvo Maribor in sicer dvakrat 
na leto, spomladi in jeseni. Ra
zumljivo, da je storitevo Zavoda 
potrebno plačati in brez dvoma 
se ta izdatek lahko bogato obres
tuje, ko gre za naše zdravje. Le
tos bo potrebno v gosto naselje
nih krajih plačati 300 SIT na 
družino, na odmanjkenih 
domačijah in kmetijah nekaj 
več. 

F r a n j e Hovnik 

PTUJ I PRI KINOLOŠKEM DRUŠTVU JE V OSPREDJU IZOBRAŽEVANJE 
V maju za kinologe 
tekmovanje vagilitYJu 

Ptujsko Kino loško društvo za vzrejo športnih in s luženih 
psov vse od ustanovitve leta 1981 u s p e š n o dela, na kar kažejo 
dobri rezultati na mnog ih tekmovanjih kinologov, gotovo pa 
je dober pokazatelj tudi vel iko č lanov društva. V zadnjem 
letu so poleg tekmovanj doma in števi lnih gostovanj u s p e š n o 
izpeljali š e izobraževanje v spomladanskem in z i m s k e m 
času, prav tega pa s e bodo lotili tudi v prihodnjih dneh. 

Komisija za šolanje pri K D 
Ptuj katere predsednik je Bojan 
Ogrizek je z lanskim delom čla
nov in uspešnim koncem tečajev 
zaključila še eno letno poročilo. 
Delo kinologov predvsem pa 
spoznavanje psa in športno pa
nogo agility sô  lahko spoznavali 
tudi učenci OŠ Breg, ko so svoj 
projektni teden preživeli v 
družbi kinologov. Česa podob
nega naj bi se člani spomnili 

tudi v letošnjem letu, sicer pa so 
si v novem delovnem programu 
zastavili kar dolg spisek nalog. 
Že prihodnji mesec bodo pričeli 
s spomladanskim tečajem za 
športne in službene pse, vpis 
bodo pripravili v društvenih 
prostorih v Budini še ta konec 
tedna, izobraževanja pa bodo le
tos še o vse bolj priljubljenem 
agilityju. V maju bodo ptujski 
kinologi organizatorji tekmo

vanja v agilityju, v oktobru pa v 
skupinah A in B tekme za 
državno prvenstvo. Tudi za tiste 
ljubitelje psov, ki bi radi izvedeli 
kaj je novega pri vzreji psov, psi
hologiji, veterini, taktikah sle
denja, polsušnosti in obrambe, 
bodo pripravili izobraževalni 
del, izobraževanje pa se v tem 
letu nadaljuje tudi za nekatere 
vodje in niarkerje v društvu. 
Člani K D bodo o novih smerni
cah in željah društva govorili na 
petkovi letni konfenci, osrednje 
vodilo pa sta jim vsekakor tudi 
naprej izobraževanje in želje po 
novih uspehih v kinologiji. 

T. M o h o r k o 



LJUDEM S L O V E N I J E ! 

Itmlsel o miru med Ifudmt 
m vabilo k nfeni uresničiM 
sedenost zapelje v uničevalne in ubijalske zločine. "P'«""'«""«"« " " u p u državniških m vo|skovalniskih oblasti, tudi ko jih vojskovalniška ob-

Vojskovalništvo, vse vojaško 
in vojno, je zasnovano in temelji 
na kar čudežni besedi, na -
obrambi. Na človekovi obrambi 
pred človekom! Pustimo ob 
stran jalovo in nepojmljivo raz-
sipavanje denarja, surovin, 
proizvodnih sil in znanja za 
obrambo ter žalostno protislov
je, da se v hipu delovanja tudi 
obramba sprevrže v uničevalno 
in ubijalsko nasilje. Toda ves 
ustroj obrambe, z vsem orožjem 
in poklicnimi vojaki, enostavno 
ne more delovati brez množice 
vojnih obveznikov, ki jih 
vojaška prisega zavezuje k slepe
mu izpolnjevanju ukazov povel
jujočih ob vsakem času in, 
podčrtano, na vsakem prostoru. 
Torej, če bi vojaška prisega, ki 
vojaka praviloma zavezuje za 
obrambo, veljala samo na tleh 
države, katere državljan je vojak 
- in v tem je bistvo zamisli - bi 
bil napad na drugo državo dejan
sko nemogoč. Državna meja bi 
morala odvezati državljana 
vojaške prisege, saj kot vojak 
nima obvez, kaj šele pravic, na 
tujem karkoli braniti . Pred dves
to leti je francoska revolucija v 
drugem členu Razglasa človeko
vih in državljanskih pravic ute
meljila kot naravno in nedotakl
jivo, poleg pravice do svobode, 
lastnine in varnosti, tudi pravico 
do upora proti nasilfu. Prisilno 
usposabljanje državljanov v sle
po sredstvo in poslušno orodje 

za delovanje in učinkovanje 
orožja je še smiselno, dokler res 
služi obrambi, saj je upor proti 
tujemu nasiju pravica, ne samo 
dolžnost. Ko pa oblast za obram
bo usposobljene državljane pris
ili in izrabi za napad na ozemje 
in ljudi druge države, pa bi pra
vica upora proti temu dvakrat 
protičloveškemu nasilju morala 
postati ne samo naravna in ne
dotakljiva, ampak temeljna, ta-
korekoč bivanjska pravica sle
hernega človeka! Na zasebni 
državljanski ravni bi jo uveljavl
jali ne samo vojni obvezniki, 
ampak vsi, ki bi se odločili za 
prisego, ki naj bi se glasila: 
SKLICUJEM SE NA PRAVI
CO N E D O T A K L J I V O S T I 
SVOJEGA ŽIVLJENJA, ZATO 
T O PRAVICO ZAGOTAV
LJAM VSEM LJUDEM SVE
TA S PRISEGO, ZA K A T E R O 
SEM SE PREMIŠLJENO IN 
SVOBODNO O D L O Č I L , DA 
N I K O L I N E BOM NITI ZA 
KORAK PRESTOPIL MEJE 
SVOJE ALI DRUGE DRŽAVE 
Z N O B E N I M OROŽJEM IN 
NASILNIM SREDSTVOM, 
NITI OMOGOČAL NJIHOVO 
K A K R Š N O K O L I POSREDO
VANJE ČEZ MEJO SLEHER
NE DRŽAVE. PRISEGAM, DA 
K T E M U N I K O L I NE BOM 
NIKOGAR NAGOVARJAL, 
NITI N I K O M U R UKAZO
VAL. PRISEGA, S K A T E R O 
ZASTAVLJAM SVOJ U G L E D , 

P O Š T E N O S T IN ČAST, ME 
ZAVEZUJE T U D I ZA CENO 
MOJEGA ŽIVLJENJA, IN ČE 
JO P R E L O M I M , ČEPRAV ZA
RADI GROŽENJ, IZSILJE
VANJA IN MUČENJA, NAJ SE 
MI SODI P R E D MEDNA
R O D N I M SODIŠČEM K O T 
VOJNEMU ZLOČINCU. 

Preveč sanjsko, naivno, lahko
verno, preveč neupoštevajoče 
moško obsedenost z vojskoval-
ništvom, da bi bilo lahko res in 
sploh možno? Nemara. Toda več 
kot preveč je vojskovalniških 
zastav in pod njimi več kot pre
več orožja in strahotnih sredstev 
za uničevanje vsega živega! 
Tisočletja se človek brez predse-
odkov izživlja v ubijalskih voj
nah in naš veliki pesnik je 
zgrožen zapisal: Kako strašna 
slepota je človeka! Čas je, da člo
vek sprelgeda! Predlagana zami
sel to omogoča, seveda ne čez 
moč, saj ne samo spreminja, am
pak v temelju zanika dosedanja 
obrambnovojskovalniška poj
movanja in vzpostavlja nova res 
človekoljubna in človeka vred
na! V Sloveniji in povsod po sve
tu ne manjka razumnih, čutečih 
in iskrenih ljudi, ki se bodo zav
zeli, ob vseh ovirah in težavah, 
za njeno uresničevanje in razrast 
v občočloveško gibanje za mir, 
ki ne bo samo predah do nove 
vojne. Ljudje Slovenije, vojni 
obvezniki in neobvezniki, pa 
matere, žene in dekleta, upoko

jenke in upokojenci (saj v vojni 
smo žrtve vsi), ljudje vseh po
dročij dela, delovanja in ustvar
janja, skratka vsi, ki obsojate 
vojne in v zamisli vidite 
možnost, da nekoč vojna ne bo 
več sredstvo za urejanje odnosov 
med ljudmi in državami, 
PIŠITE MI, da soglašate z za
mislijo! Na dogovorjenem 
srečanju dorečemo vsebino za
misli, oblikujemo naloge in za

snujemo pravila ustanovitve in 
delovanja ZDRUŽENJA ZAP
RISEŽENIH MIRU! Objava va
bila, za kar gre uredništvu glasi
la, ki ga objavlja, vse priznanje 
in zahvala, je prvi korak k temu! 
Naslednji korak je - VAŠ! 

Čas, ki ga živimo, nam ne pri
zanaša s trdimi in grdimi preiz
kušnjami, pa še sami si ne priza
našamo z nikomur koristno 
sprostitvjo in zloveščo razkla

nostjo. Bodimo vendar in že en
krat si vsaj v nečem edini in 
skupno zavzeti! Uresničevanje 
zamisli o miru med ljudmi, ki s 
svojo občečloveško veljavo za
gotavlja nedotaljivost svetosti 
slehernega življenja, nas lahko 
dostojanstveno poveže in na 
široko odpre v ves miroljuben 
svet! 

B o i a n Č e b u l i 

PREJELI SMO 

Odliine 
zobozdravstvene 
storitve skupaj z 
nekaterim 
osebiem v njej...! 

Zobozdravstvene storitve sem potrebovala sko
raj 40 let. Moram priznati, da sem več ali manj bila 
z njimi zadovoljna. Nikoli nisem bila zavrnjena ob 
prošnji glede na moje probleme z zobovjem, ali 
prišla v konflikt z zobozdravstvenim osebjem. 

V oktobru leta 1994 sem prišla z bolečino zoba v 
ambulanto in trenutno bila dodeljana dr. Petkovi, 
ki mi je odpravila bolečino in vzpostavila zob v 
normalno stanje. 

(prej sem koristila zobozdravstvene in splošne 
storitve v Agis-u). 

Dr. Petkovo sem prosila, če bi me lahko vpisala 
v seznam za nove preobleke zob, saj imam že 
določene težave, glede na starost (mostiček star 18 
let in prevleke 9). Tako sem bila vpisana v seznam 
in rečeno mi je bilo, da naj pričakujem v septem
bru 1995, pisno povabilo na dom. 

Prišla je jesen in z njo moji problemi z zobovjem. 
Počakala sem do novembra '95 in klicala v ordina
cijo dr. Petkovo, da se pozanimam za izdelavo zob. 
Sestra, katero sem dobila, mi je povedala, da se dr. 
Petkova odpravlja v pokoj in da me ne najde nikjer 
v seznamu za izdelavo zob. 

Drugi dan pokličem ponovno in dobim drugo 
sestro, ki je potrdila isto kot sestra prejšnji dan. 

Bila sem vsa obupana in nisem vedela, na koga bi 
se obrnila. Po vikendu sem se odločila, da še en
krat poskusim poklicati in se prepričam o izjavah 
sester. Dobila sem tretjo sestro, jo lepo prosila, da 
preveri zgoraj navedene sezname (sestra me je vpi
sala pred mano). Ta sestra se je potrudila in me re
snično našla vpisano v seznamu. Drugi dan po 
službi sem odšla v ordinacijo dr. Petkove (kjer sem 
tudi vpisana v seznam), da se z nekom pogovorim 
glede svojih problemov in o izdelavi zob. Takrat je 
delal v eni izmed ordinacij dr. Krabos. Ker sem v 
čakalnici od znancev slišala, da je dostopen in da se 
zelo potrudi pri vsakem pacientu, sem se odločila, 
da ga prosim za sprejem. Res sem nekako prišla v 
ordinacijo dr. Krabosa (sestra, ki mu je trenutno 
asistirala, ni bila zadovljna z mojo odločitvijo in 
mi je že prej rekla, da me dr. Krabos ne more spre
jeti). Dr. Krabosa sem prosila za sprejem in mu v 
grobem povedala o problemih zob. Ker ni imel 
časa za pregled zob in o resničnbsti vpisa v seznam. 

me je ustno naročil za 2 ali 3 dni, takrat, ko dela 
popoldan. 

Ob napovedanem datumu sem prišla na pogovor 
z dr. Krabosom. Ker me je sestra, (ki mu je zadnjič 
asistirala) zunaj opazila, me je povabila v ordinaci
jo. 

Presenečena sem bila, ker sem bila dodeljena dr. 
Šteharnikovi in ne dr. Krabosu, ki je delal v na
sprotni ordinaciji. Ko sem to opazila, sem ugovar
jala češ, da je to pomota, saj sem bila dogovorjena z 
dr. Krabosom. "Je že tako v redu", mi je odgovorila 
sestra in me praktično potisnila v ordinacijo dr. 
Šteharnikove. Vdala sem se v usodo z željo in 
upanjem, da se mi uredi zobovje. 

Ko sem dr. Šteharnikovi povedala o težavah, mi 
je odgovorila, da mi ona že pobrusi, če si najdem 
tehnika, da mi izdela zobe. 

Prišla sem do tehnika v Zobozdravstvenem 
domu, ki mi je obljubil izdelavo. Predlagal je tudi, 
da se dobimo z dr. Šteharnikovo, da se skupaj do
govorimo. Poklicala sem dr. Šteharnikovo in ji po
vedala o predlogu tehnika. Pričela se je razburjati, 
češ, da ji tehnik ne bo sugeriral in ali se sploh zave
dam, da jo kličem v redno službo in ne v nadurno, 
tako kot me je sprejela in da bi bila priviligirana 
oseba, če bi mi pričela z izdelavo zob. Spomnila 
sem jo, da mi je ona sama dala takšen predlog. Re
kla sem tudi, da bora kljub bolečinam še pač 
počakala mesec ali dva in da je ne bi želela prisilje-
vati zaradi osebnega dela, ki ga imajo zobozdravst
veni delavci. Odgovorila mi je, da ne gre za 
vprašanje meseca ali dveh, temveč za leto dni v 
mojem slučaju, kajti ljudje čakajo v seznamih tudi 
do 2 leti. Ker sem ugotovila, da mi ni pripravljena 
izdelati zob, sem si ji zahvalila in se od nje vljudno 
poslovila. 

Naslednji dan sem poklicala dr. Reberčevo, di
rektorico ustanove in ji v grobem opisala svoj pri
mer. 

Opravičila se mi je in mi zagotovila zobozdravst
veno storitev čez nekaj dni, saj bi naj prišlo novo 
dodatno osebje. 

Res sem 8.1.1996 bila dodeljena k novemu dok
torju. 

Ker do danes 12. 02. 1996 nisem dobila nobene
ga odgovora ali povabila na razgovor, sem se 
odločila, da za moj dogodek izve še kdo drug. 

Ker bo zime skoraj konec in se bodo polegle 
moje bolečine ob menjavi zraka, bom počakala do 
oktobra, saj bom takrat dopolnila 2 leti v seznamu 
za izdelavo zob. 

Upam in želim, da bom takrat dodeljena zdravst
venemu osebju, ki je zvesto svojemu delu in paci
entom znotraj ustanove. 

Kljub neljubemu dogodku, si ne mislim iskati 
zasebnih zobozdravstvenih storitev, saj sem bila 
ves čas (od začetka do konca neljubega dogodka) z 
zdravstvenim osebjem, s katerim sem imela oprav
ka, zelo korektna. Kdo drug bi morda precej dru
gače ravnal in reagiral na vse doživeto. 

D a n i c a S a t l e r 

PSI , MAČKE I N OSTALA DRUŠČINA 

Preiegovmtfe profi stresu 
ž i v i m o v č a s u , ko se vsevprek svetuje . V sl iki in besed i se 

srečujemo s t a k š n i m i in d r u g a č n i m i ž iv l jenjskimi napotk i 
• dobri i i idej j e dovolj za v s a k o pr i ložnos t . Če se v a m zdi , 
da g loboke teorije p o g o s t o zadene jo to l iko kot "mačji 
kašelj", o s t a n i t e še m a l o pri m a č k i h in se zamis l i t e . I m a t e 
težave? Kaj pa m a č j a m o d r o s t ? Se žel i te prepr ičat i o njeni 
uč inkovi tos t i? 

Dan v življenju mačke 
Devet ur in štirideset minut na 

dan preživi normalna - se pravi 
pametna - mačka v spanju. Poleg 
tega si privošči dodatnih pet ur in 
štirideset minut za dremanje. Tri 
ure in š t i r ideset minu t posveti 
vsak dan igranju in športu (se 
pravi lovu) ali mačji kozmetiki -
umivanju. Eno uro in štirideset 
minut se potepa ali sprehaja. Od 
tega porab i dvajset m i n u t , 
razporejenih čez cel dan, za 
prehranjevalne užitke. (Podatki o 
srednjih v rednos t ih izvirajo iz 
raziskave Nemškega združenja 
prijateljev mačk.) 

Tako tore j . In zdaj opiš i te v 
nekaj besedah vaš lastni dnevni 
urnik: vseskozi h i t i te , da ne bi 
zamudi l i roka, hočete veliko 
naredi t i in bi t i uspešn i , ste 
preobremenjeni in živite v stresu... 
A ni never je tno , do kakšnih 
pridobitev se je v letih evolucije 
dokopal človek, najbolj 
inteligentno bitje na Zemlji! 

Ce boste zdaj rekl i , da se z 
niačkom vendar ne moremo 
primerjati, boste imeli popolnoma 
prav. Saj še presti ne znamo! 

Šalo na stran: pri suvereni mački 
se lahko v marsičem zgledujemo, 
^sko moški kot ženke! 

Svetovna prvakinja v 
sproščanju 

Sproščanje je v našem "hitrem" 
času najpomembnejša disciplina. 
Težko boste našli koga, ki bo v njej 
prekosil mačko. 

Naj iztegnjena leži ali sedi - v 
njenem telesu ni nobene napetosti. 
Čez nekaj časa spet vstane, se z 
už i tkom pre tegne in se vrne v 
resničnost. 

In kaj nam preprečuje, da bi se 
ravnali po njenem zgledu? Tudi na 
najtežji dan bomo našli nekaj 
minut za globoko sprostitev, na 
p r imer s pomočjo avtogenega 
treninga. In če - za razliko od muce 
- pot rebuje te razlago: vsak 
v rhunsk i špor tn ik vam lahko 
pove, da je sprost i tev ključ do 
boljših rezultatov. 

Gibanje na znak 
Glede športa še tole: mački na 

splošno veljajo za lenuhe. V resnici 
so veliki mojstri skoka v višino in 
daljavo, odlično tečejo prek ovir, 
plezajo in lovijo ravnotežje. Nikoli 
ne opustijo treninga, čeprav se jim, 
za razl iko od nas , večinoma ni 
treba samim preživlajti. 

Zakaj? Ker je mačka pozorna na 
znake svojega telesa. Natančno 
obču t i , kdaj je po t rebno 

pretegovanje in kdaj veselo 
valjanje. Nikoli ne bo pozabila na 
igro in zabavo (vaje za sproščanje) 
in kadar jadra po stanovanju z 
vsemi štirimi v zraku, gotovo ve, 
kaj dela. 

Danes vemo, da je usmerjeno, 
i n t enz ivno gibanje najboljše 
zdravi lo pro t i s t resu. Vendar 
precej pomagajo že majhni koraki. 
Vas ne prime večkrat na dan, da bi 
se malo zvili , da bi vstali in se 
sprehodili? In zakaj tega ne storite 
- vas skrb i , kaj bo kdo rekel? 
Zakaj? 

Mačka v nas 
Kaj ne cenimo mačk tako visoko 

ravno zato, ker utelešajo lastnosti, 
ki si jih sami močno želimo? 
Uravnovešenos t , ha rmoničn i 
notranji mir, gibkost in ljubkost... 

O mačjih zgledih, ki vlečejo, bi se 
dalo še marsikaj reči . Je sploh 
treba omenjati, da muc za dobro 
počutje ne potrebuje alkohola in 
cigaret, še kave ne? In če iščemo 
svetovalca glede prehrane, smo 
spet pri mački na pravem naslovu: 
ona ima najraje odlično hrano v 
majhnih obrokih, razporejenih čez 
cel dan. Razen tega se tudi 
najljubšega prigrizka nikoli ne bo 
p renažr la - poje to l iko, kot 
pot rebuje . Da je jed veselje, pa 
mačku ni treba dopovedovati! 

Možen je en sam sklep: splača 
se poiskati in prebuditi "mačka v 
nas". Z nekaj dobre volje se 
bomo vzorniku vendarle vsaj ne
koliko približali... 

HRUŠKOV 
KURENT 

Ko je hruškovo drevo Franca 
Goloba v Markovcih pričelo "ko
nec jemati", njegov lastnik ni še 
prav nič razmišljal o kurentu. 
Vendar ga je drevo s svojo obliko 
zmeraj bolj spominjalo na ta lik, 
zato mu je še malo "pomagal". 
Danes stoji v Markovcih pravi 
hruškov kurent, posebnost, 
kakršne nismo našli nikjer dru
gje. 

M Z 



Absfrakhie slike Anke Krasna 
Abstraktno sl ikarstvo na Štajerskem ni preveč bogato. Kar' 
nekaj j e bilo l ikovnih kritikov in umetnos tn ih zgodovinarjev,! 
ki so razpravljali o tem, zakaj so se slikarji na Štajerskem to-i 
l ikokrat ustavili prav na pragu abstrakcije, mejo pa so pres- t 
topili le redki. Tudi Anka Krasna j e vse doslej ustvarjala j 
prav na robu predmetne razpoznavnost i in l i terarne vsebine . i 
Ptujčani smo spoznali njene "Vrtove", vsaj omenit i pa kaže še 
katerega od njenih ciklusov. "Ovce" so nastajale ob koncu: 
o semdese t ih let, z njimi s e j e Anka Krasna odzvala na burno' 
dogajanje ob polit ičnih spremembah. Z žensko in materinskoi 
pretanjenostjo j e na začetku devetdeset ih s l ikala "Oznanjan-] 
ja" in si zastavljala večno vprašanje o čudežu spočetjA. "Vrto-• 
vi" so to problemtaiko še razširili s temo o neskončnem krogu j 
rojstva in smrti . • \ 

Vsi ti vsebinsko bogati ciklusi 
slik, ki omogočajo likovno bran
je v najrazličnejših pomenih, pa 
odražajo tudi slikarkino te
meljno zanimanje za čista likov
na vprašanja. Anko KraŠna ved
no znova vznemirja, kako zgra
diti dovolj pretehtano kompozi
cijo in kakšno vlogo ima pri tem 
barva. Njena platna so pravilo
ma velikih formatov, začrtane li
nije pa nastajajo s širokimi za
mahi , ki sledijo prvinam gestu-
alnega slikarstva. Med velikimi 
platni pa najdemo tudi številna 

prav majhna. Z njimi se nam sli
karka predstavlja kot izrazito in
timna ustvarjalka. 

V novem abstraktnem ciklusu 
slik se je Anka Krasna po 
krajšem premoru vrnila k inten
zivni modrini , ki je verjetno nje
na najbolj značilna barva. Kot 
kontraste ji dodaja jarke oranžne 
in rumene, temno rdečo, včasih 
pa tudi hladne rjave in zelenor-
jave. Za Krašnino raziskovanje 
barvnih odnosov je morda naj
bolj značilno njeno prizadevan
je, da bi dosegla čim večje 

bleščave. To je ena listih velikih 
slikarskih nalog, ki ji sledimo 
tako rekoč skozi vso zgodovino 
likovne umetnosti od renesanse 
naprej in po kateri spoznavamo 
nekatere največje mojstre. Oljne 
barve so sicer že same po sebi 
sijoče, vendar je ta lesk mogoče 
nadgraditi z ustrezno strukturo 
barvne površine, s pravilnim 
nanašanjem barve in s primer
nim podlaganjem. Anka Krasna 
rada olju tu in tam doda še nekaj 
akrila, ki je brez leska, da pouda
ri razliko. 

Anka Krasna ne slika samo s 
čopiči, rada uporablja tudi lopa
tico ali pa iztiska barvo na plat
no kar iz tube. Sliko "gradi", 
njen gradbeni material je barva, 
kar je treba razumeti dobesedno. 
Reliefnost bogato strukturirane 
površine je tudi kompozicijska 
mreža celote, ki je razdeljena na 
več velikih barvnih ploskev. 
Razporeditev barvnih ploskev 
doživljamo kot srečevanje dveh 
svetov, dveh principov, od kate
rih je eden močnejši in zato 
prevladuje. Včasih so kompozi
cije agresivne, robovi so ostro 

lomljenj, drugič pa se barvne 
ploskve stikajo v usločenih, 
mehkih in nežnih linijah. 
Srečevanje barvnih ploskev ust
varja navidezne globine, bogati 
ritmi pa so prisotni tudi na sli
kah, ki so uglašene monokrom-
no. Krašnine abstraktne kompo
zicije so prostorsko dinamični 
organizmi, na njih se izmenjava
jo silovita energija, nabita čust
venost in neverjetna tenkočut-
nost. 

Anka Krasna je intimna ust
varjalka. Redki so slikarji, ki pri 
slikanju povsem pozabijo na pu
bliko in delajo le zase. Anka 
Krašna sodi mednje. Razstavl
janje ji pomeni poklicno nujo. 
Težko se loči od svojih slik, pos
tavljanje slik na ogled pa je za to 
tenkočutno ustvarjalko tudi svo
jevrstna preizkušnja, saj razkriva 
njeno osebnost. Zato z zado
voljstvom sprejemamo že njeno 
drugo razstavo na Ptuju. Za 
Ptujčane pa bo njen drugi ptuj
ski nastop v galeriji Florijan 
tudi redka priložnost za srečanje 
z abstraktivnim slikarstvom. 

Marjeta Ciglenečki 

S ptujskimi imUmntmi 
vodniki po P f v l i i 

Na pepe ln ično sredo se je 
več kot pe tdese t Ptujčanov, ne
kaj jih je prišlo tudi od drugod, 
odzvalu vabilu ptujskih turis
t ičnih vodnikov na brezplačen 
ogled mes ta , muzejskih zbirk 
in drugih ptujskih zanimivosti , 
s ka te r im so delovno obeležili 
svetovni dan tur is t ičnih vodni
kov 21. februar, ki ga slovenski 
tur is t ični vodniki praznujejo 
od leta 1991. 

V imenu Društva turističnih 
vodnikov Slovenije - sekcije 
Ptuj , je udeležence v odsotnosti 
predsednika Borisa Zajka poz
dravila Dragica Miha l inec , ki je 
tudi vodila ogled. Pri izvedbi og
leda so pomagali Pokrajinski 
muzej, podjetje turističnih vod
nikov Ptujske vedute. Vinarstvo 
Slovenske gorice - Haloze in 
GIZ Poetovio Vivat. Škoda je le, 
ker se vabilu ni odzvala nobena 
od ptujskih turističnih agencij, 
saj je problemov pri vodenju v 
mestu veliko. Mestu ne more 
biti v ponos, da to delo opravlja
jo neusposobljeni ljudje. Vodst
vo po mestu bo mestna občina 
morala v kratkem rešiti s spreje
mom ustreznega odloka. Vodni
ki pa pričakujejo, da bo letos 
sprejet tudi zakon o turizmu, ki 

P t u j č a n i , k i s o s e o d z v a l i v a b i l u n a o g l e d m e s t a i n m u z e j s k i h z b i r k ( F o t o : Kosi)i 

bo dokončno rešil njihov status. 
Udeleženci ogleda mesta in 

muzejskih zbirk so bili zado
voljni, saj so zvedeli za marsika
tero podrobnost o svojem mestu, 
na katero v vsakdanjem življenju 

niso pozorni. Irena in Slavko 
Brenčič sta prišla z vso družino, 
petletno Ano in osemletnim Mi
hom, iz Tolmina sta bila na ogle
du Martina Knaus in Uroš 
Obleščak. Povedala sta, da sta vi

dela veliko, najbolj zanimivo je 
bilo v mestnem jedru. Nika Sti-
petiča, šeslošolca OŠ Breg, je 
pripeljala mama. Vesel je, da bo 
mesto poslej bolje poznal. 

MG 

P T U J / U S T A N O V I T E V O R G A N I Z A C I J E S I N D I K A T A U P O K O J E N C E V 

Spreleli programsko usmeritev 
in pntvila o organiziranosti 
Na ustanovni konferenci v Ptuju, 23 . februarja 1996, so usta
novili organizacijo s indikata upokojencev ptujskega območja 
Haloz , Dravskega in Ptujskega polja, mes ta Ptuja in Sloven
skih goric. 

Na konferenci sta programsko 
usmeritev sindikata slovenskih 
upokojencev podala predsednik 
in sekretarka republiškega odbo
ra sindikata upokojencev Slove
nije Ivan Kramer iz Celja in 
Vanda Rešeta iz Ljubljane. 
Glavna razprava je potekala o 
zasluženi materialni in socialni 
varnosti upokojencev ter o ukre
pih, ki sta jih sprejela slovenski 

parlament in vlada, ki resno 
ogrožajo uresničevanje zas
luženih in pridobljenih pravic iz 
pokojninskega in invalidskega, 
pa tudi zdravstvenega zavaro
vanja. 

Po zelo živi razpravi so spreje
li programsko usmeritev za delo 
in pravila o organiziranosti in 
delovanju območnega odbora 
sindikata upokojencev ptujskega 

območja. 
V prvi Območni odbor sindi

kata upokojencev Ptuj so bili iz
voljeni: Edo Kupčič iz Viiomar-
cev za predsednika, Feliks Bagar 
z Rogoznice za njegovega na
mestnika, in za člane: Anja Pla
nine iz Majšperka, Ivan Mazera 
in Mirka Murata iz Kidričevega 
ter Jelka Petrovič in Franc Trav-
nikar iz Ptuja. Za predsednika 
nadzornega odbora so izvolili 
ing. Janka Mlakarja iz Kicarja, 
Marijo Letonja iz Ptuja in Fran
ca Toša iz Vitomarcev pa za 
člana. 

. Sedež območnega odbora sin
dikata upokojencev ptujskega 
območja je v Delavskem domu 
Franca Krambergerja v Ptuju, 
Čučkova 1, kjer se lahko upoko
jenci včlanijo v svoj sindikat in 
dobijo tudi vse potrebne infor
macije. Za člane sindikata upo
kojencev bo zagotovljena tudi 
brezplačna pravna pomoč pri 
uveljavljanju pravic iz pokojnin
skega in invalidskega zavarovan
ja, iz stanovanjskih razmerij ter 
pravic iz minulega dela. 

FB 

DENACIOHAUZACIJA IN PRAVICE 
NAJEMNIKOV STANOVANJ ALI 
POSLOVNIH PROSTOROV 

Ta prispevek je namenjena najemnikom stanovanj in poslov
nih prostorov v stavbah, katere se v denacionalizacijskih pos
topkih vračajo nekdanjim lastnikom. Mnogi pridejo po pomoč 
ali nasvet v Upravno enoto Ptuj, ki vodi denacionalizacijske 
postopke za tiste zgradbe, ki niso razglašene za umetnostni in 
arhitektonski spomenik. O vrnitvi stavb, ki so razglašene za ar
hitektonski spomenik na prvi stopnji odloča Ministrstvo za 
kulturo. O teh postopkih najemniki niso obveščeni in so pogos
to postavljeni pred neprijetno dejstvo, da se je brez njihove ved
nosti zamenjal lastnik stavbe, vključno z njihovimi prostori, v 
katere so morebitni celo precej investirali, pa vrednost te in
vesticije ni bila nikjer upoštevana. 

Po sodbi Vrhovnega sodišča Republike Slovenije iz leta 1994 na
jemnik ni stranka v denacionalizacijskem postopku, kar pomeni 
da sam ne more sodelovati v postopku, da bi zavaroval kakšne svo-. 
je pravice, ne dajali predlogov, ne vložili pritožbe, lahko pa njegove 
interese zastopa zavezanec za vrnitev stvari, to pa je sedanji lastnik 
oziroma v največ primerih Mestna občina Ptuj, ki je stranka v de
nacionalizacijskih postopkih. Iz leh razlogov je nujno sodelovanje 
zastopnikov občine in najemnikov stanovanj ali poslovnih prosto
rov zaradi ugotavljanja podatkov o samem obstoju najemnega raz
merja (o prostorih, ki jih je dala v najem občina in tudi pobirala 
najemnino), o morebitnih vlaganjih v najete prostore, o ocenitvi 
vrednosti investicij in o morebitnem povečanju vrednosti stavbe, 
ki naj bi se vrnila. 

1. Kako ravnati v primeru, ko se zahteva vrnitev stavbe v last in 
posest, najemnik pa je imel velika investicijska vlaganja? 

Najemnik je lahko vlagal sredstva v izboljšavo stanovanja ali 
poslovnega prostora le v soglasju z občino, kot dotedanjim naje
modajalcem. Priporočam, da najemnik najprej poišče dokumente, 
iz katerih je razvidno, da je občina (prejšna Direkcija za gospodar
sko infrastrukturo občine Ptuj ali še prej Samoupravna interesna 
stanovanjska skupnost občine Ptuj) soglašala, oziroma dovolila 
poseg v prostor. Nato se upravnemu organu, ki vodi postopek 
predlaga določitev izvedenca, ki bo ocenil vrednost objekta v času 
podržavljenja in v današnjem času in vrednost investicije v tem 
objektu. Upravni organ bo presodil ali nova investicija pomeni 
bistveno povečanje vrednosti nepremičnine, ki se vrača. V praksi 
se je do sedaj upoštevalo, da je meja, po kateri se povečanje šteje za 
bistveno 30 % vrednosti nepremičnine, vendar je ta odstotek lahko 
pri določeni nepremičnini nižji, odvisno od posameznega primera 
oziroma večje ali manjše vrednosti objekta. Ugotovitev povečanja 
je zelo pomembna za končno odločitev, saj upravni organ lahko 
odloči, da se nepremičnina ne vrne, da se na njej vzpostavi solast-
ninski delež novega lastnika ali da se nepremičnina vrne pod po
gojem, da novi lastnik plača odškodnino. Najemnik, ki je vlagal v 
stanovanje ali prostor nima pravice zahtevati od novega lastnika 
plačila odškodnine, lahko pa zahteva povrnitev stroškov od naje
modajalca (od zavezanca za vrnitev nepremičnine), to pa je danes 
občina, na območju katere se nahaja stavba. 

2. Katere so možnosti prejšnjih imetnikov stanovanjske pravice, 
ko je stanovanje vrnjeno denacionalizacijskemu upravičencu (no
vemu lastniku): 

a) Primer, ko se novi lastnik strinja s prodajo stanovanja: 
V tem primeru ima prejšnji imetnik stanovanjske pravice, pra

vico odkupiti stanovanje pod enako ugodnimi pogoji, kot so se 
prodajala stanovanja imetnikom stanovanjskih pravic leta 1992 (s 
popustom 30 % ali 60 %, odvisno od načina plačila). Novi lastnik 
pa ima pravico do nadomestila za popust od zavezanca za vrnitev 
stanovanja, razliko do polne cene stanovanja pa ima pravico dobiti 
od Slovenskega odškodninskega sklada in Sklada RS za razvoj. 

b) Primer, ko se novi lastnik ne strinja s prodajo stanovanja: 
aa) primer, ko si prejšnji imetnik stanovanjske pravice, po pred

hodnem soglasju novega lastnika, sam priskrbi stanovanje za na
kup ali se odloči za gradnjo: 

V tem primeru mora novi lastnik izplačali prejšnjemu imetniku 
stanovanjske pravice kot odpravnino 30 % od vrednosti stanovan
ja. Nadalje ima imetnik stanovanjske pravice še pravico do 50 % 
vrednosti tega stanovanja, ki pa jo dobi izplačano od treh različnih 
subjektov in sicer po eno tretjino od zavezanca za vrnitev stano
vanja, eno tretjino od Slovenskega odškodninskega sklada v obliki 
obveznic in eno tretjino od Sklada RS za razvoj v lastniških vred
nostih papirjih. Če tako dobljena odpravnina imetniku stanovanj
ske pravaice ne dadošča za nakup novega stanovanja, mu je na nje
govo zahtevo Stanovanjski sklad RS dolžan najkasneje v roku šes
tih mesecev od vložene zahteve odobriti posojilo. 

bb) primer, ko se prejšnji imetnik stanovanjske pravice ne 
odloči za nakup stanovanja ali gradnjo: 

V tem primeru lahko zahteva od zavezanca za vrnitev stanovan
ja (občine) podatke in seznam vseh razpoložljivih nezasedanih in 
zasedenih stanovanj, katerih lastnik je, in ki jim mora ponuditi v 
odkup (pod prej omenjenimi ugodnimi pogoji). Z zasedenimi sta
novanji so mišljena tista stanovanja, ki jih prejšnji imetniki stano
vanjske pravice niso odkupili. Podatke in seznam je zavezanec 
dolžan izročili najkasneje v roku 30 dni od poslane zahteve. 

3. Možnost najemnikov stanovanj in poslovnih prostorov, če ne 
pride v poštev nobena izmed prej naštetih možnosti: 

Novi lastnik, ki ni pristal na nobeno izmed prej omenjenih 
možnosti, ne sme odtujiti stanovanja v roku petih let od odklonit
ve prodaje. 

Vrnitev stavbe v denacionalizacijskem postopku ne vpliva na 
obstoječa najemna, zakupna in njim podobna razmerja, kar pome
ni, da novi lastnik ne more enostransko odpovedali tega razmerja. 
Višina najemnine je stvar dogovora med najemnikom in lastni
kom. V primeru, ko novi lastnik poviša najemnino tako, da je že 
oderuška, priporočam najemnikom, da se obrnejo na odvetnika in 
če je potrebno kasneje še na sodišče. 

Najemno razmerje, ki je bilo (pred vrnitvijo stavbe novemu last
niku) sklenjeno za določen čas, preneha s pretekom tega časa. Na
jemnega razmerja, ki je bilo sklenjeno za nedoločen čas, pa novi 
lastnik ne more odpovedati najmanj deset let. Ni pa možna odpo
ved v primeru, da je prostor, ki ga ima v najemu fizična oseba, po
glavitni vir preživljanja njega ali njegove družine. 

Najemniki stanovanj in poslovnih prostorov, ki jih zadeva ta 
članek, se za informacije o vodenju denacionalizacijskih postop
kov lahko obrnejo na Upravno enoto Ptuj - Oddelek za okolje in 
prostor, glede stavb, za katere vodi postopek Ministrstvo za kultu
ro, pa na sedanjega najemodajalca. 

Ptuj, 21. 2.1996 
Metod Grah 

Načelnik 
Upravne enote Ptuj 



Kuharski nasveti 
Lepo pozdravljeni spoštovani bralci . Po tej obilici pustn ih 
jedi, n a m p r i j ^ o nekol iko lažje jedi . V to skupino spadajo 
tudi ribe, nič zato, če j e post za nami , ribe bi naj uživali vsaj 
enkrat tedensko, da pa bo vaša želja po uživanju rib še večja, 
jih m o r a m o znati pravilno pripraviti . Podrobneje boste da
nes sl išali o postrvi, kot najkvalitetnejši s ladkovodni ribi. 

pri evropski postrvi ločimo tri 
vrste postrvi, glede na njihov 
način življenja: morsko postrv 
ali glavatico, jezersko postrv in 
potočno postrv. Glavatica ali 
niorska postrv potuje po vsem 
severnem Atlantiku in je zra
ven tega doma v celinskih vo
dah. Njeno ponavadi rožnato 
meso je lepo čvrsto in milega 
okusa, ki spominja na lososa. 
Nekateri sladokusci jo zato bolj 
cenijo kot ostali dve vrsti 
postrvi. Glavatice tehtajo pov
prečno od 2 do 2,5 kilograma. S 
tem, da imajo ribe z manjšo 
težo več arome. Najbolj znana 
niorska postrv je zlatoovčica, ta 
živi v arktičnih vodah, tehta pa 
najpogosteje nekoliko čez en 
kilogram. 

Druge vrste postrvi lahko živi
jo v slani in sladki vodi, njihovo 
meso pa je belo do rožnato. Naj
bolj znana je šarenka ali ameri-
kanka, ki je dobila ime po lepo 
obarvani rjavo pikasti koži. 
Šarenke so odlične sveže in pre-
kajene, dober pa je tudi njihov 
kaviar. Zelo znane so tudi jezer
ske postrvi, ki so doma v alpskih 
jezerih, za primerjavo z ostalimi 
postrvmi pa so te nekoliko bolj 
mastne. Pogosto te postrvi tudi 
prekajujemo, pravtako odlične 
pa so studi sveže. 

Na okus in barvo postrvi vpliva 
njihovo življenje, okolje in nji

hova prehrana. Pri divje živečih 
in pri gojenih postrvih je rožnata 
obarvanost mesa posledica reak
cije barvnih pigmentov rib na 
pigmente določenih rakov. Taki 
raki živijo v sladki in slani vodi, 
kjer je veliko krede in apnenca. 
Stopnja rožnate barve postrvi pa 
je tudi odvisna od prehrambenih 
navad rib in od tega koliko časa 
so živele v ustrezni vodi, bogati z 
temi raki. Postrv, ki se hrani 
samo z ličinkami žuželk, ima 
zelo svetlo oziroma belo meso. 
Pri gojenih ribah lahko z ustrez
nim krmljenjem vplivamo na 
barvo mesa. 

Možnosti za pripravo postrvi 
so tako rekoč neomejene. Sočno 
meso je primerno za poširanje 
ali kuhanje, takrat navadno zra
ven ponudimo masleno omako. 
Pri slavni francoski ribji specia-
liteti - postrv na modro, gre za 
tik pred pripravo ubito šarenko, 
ki jo na hitro potopimo v kis, da 
se njena koža obarva modro, 
nato jo skuhamo v slani vodi, ki 
ji dodamo jušno zelenjavo, bri-
nove jagode, zrna celega popra 
in lovorjev list. Posebna poslas
tica so čisto sveže ujete postrvi, 
pečene na prostem z rezino sla
nine. Lahko pa jih spečemo tudi 
na surovem maslu, okrašene z 
lističi mandljev ali z zelišči in li
mono. 

Če pa postrvi doma pečete bolj 

poredko je najboljše, da si jih 
pripravite tako: postrv na hitro 
operite, narahlo osušite, sluz, ki 
je na ribi ne odstranimo, ker 
daje ribi še boljši svojstven okus. 
Postrv po trupu narahlo 
zarežemo z ostrim nožem ne pre
globoko, nato jo solimo od zunaj 
in znotraj. V primerni posodi se-
grejemo maščobo. Maščobe naj 
bo v posodi slab centimetr. Nato 
postrv povaljamo v moki in jo 
damo pečt v vročo maščobo. 
Med pečenjem s pomočjo žlice 
ali kuhalnice po ribi polivamo 
vročo maščobo. Postrv z obeh 
strani zlatorumeno opečemo. 
Postrv je pečena, če so oči posta
le bele, so iztopile in plavut z 
lahkoto izpulimo. Pečeno postrv 
položimo na krožnik ali ploščo, 
po njej potresemo fino seseklja
no mešanico česna in petršilja, 
čez to mešanico pa prelijemo 
vročo maščobo. Ob prelivanju 
moramo slišati rahlo cvrčanje. 
Tako pripravljeno postrv takoj 
ponudimo, okrasimo jo lahko z 
krhlji l imone in vejico petršilja. 

PEČENA POSTRV S 
PETRŠILJEM IN ČESNOM: 
Za 5 oseb potrebujemo: 
- j -1,25 kg celih postrvi 
- sol 
- 5 strokov česna 
- petršilj, 
- 6 dag moke 
- maščoba za cvrenje 
Podrobna priprava Je že opi
sana v zgornjem prispevku. 

PRIPRAVLJA MAG . BO JAN SIN KO , S K C . KLIN. PSIH. / 
KAKO OBVARUJEMO DUŠEVNO ZDRAVJE 

Ouševno zdravje 
otok in mladostnikov 
Priiisk na storše: normalnost 
Take razvojne norme, zlasti , če j ih posredujemo na nekri
tičen nač in , so hkrati skriven poziv k komformizmu in prila
gajanju k "zlati sredini". Kako se j e to razpaslo med starši , 
kaže naslednj i primer: skupini staršev so zastavili vprašanje: 
"Vi veste, otroci se lahko različno razvijajo. N a kaj bi bili vi še 
posebno pozorni pri vzgoji šest let starega otroka? "Kar 80% 
staršev se j e odloči lo za ubogljivost, i skrenost , dober šolski 
uspeh, č istočo in pripravljenost pomagat i drugim. Le redki 
so bili starši , katerim se zdi p o m e m b n o vzgajati otroka k sa
mostojnost i , kritičnosti in izražanju svoje individualnost i . 
Znači lno j e , da se prav staršem srednjega sloja zdi "norma
len" razvoj otroka najbolj pomemben . Zdi se j i m , da taka 
"normalnost" daje največ varnosti in tudi možnost i poriniti 
se v življenju više. 

Zanimivo je, da naše stare 
starše še zdaleč ni tako skrbel 
razvoj otrok. N e zato, ker svoj
ih otrok niso imeli radi, ampak 
zato, ker jih takrat nihče ni 
učil, kaj mora in česa ne sme 
otrok v določeni starosti, pa 
tudi tega ne, da so odkloni od 
sredine v bistvu nezaželeni. 

Namesto hrepenenja po statis
tični normali, naj bi se starši 
rajši veselili nad otrokom, ta
kim, kot je, mu stali ob strani in 
niu omogočili, da razvije svoje 
potenciale v največji možni 
meri. Fraza "Vsem enake 
možnosti" bi se morala spreme
niti v "Vsakemu svoje možnosti". 

Nekateri posebno neugodni 
odnosi v družini. 

Družina je prva organizirana 
človekova skupina, s katero po

sameznik živi in od katere dobi 
izkušnje v prvih letih življenja. 
Zato ni čudno, da je postala zani
mivo torišče raziskav na raz
ličnih področjih. Z analizo 
družinskih odnosov skušamo 
priti do spoznanj o njenem vpli
vu na razvoj duševnih procesov 
in osebnosti otroka v celoti. O 
tem, katere štiri naloge mora iz
polniti družina, da odraste otrok 
v polnovrednega človeka, smo že 
govorili. Zato bomo sedaj govo
rili le o tistih dejavnikih, ki so 
po novejših spoznanjih lahko za 
otroka usodni. 

Tako bomo naslednjič govorili 
o le najpomembnejših in tistih, 
ki potekajo v družini večinoma 
podzavestno. 

mag. Bojan Sinko 

l.i.lJI.|]|.IJ.|l]||.I..I.I.Jii.l,B!»8r 
Najvažnejše pravilo pri mešanju 

pijač je, da barman ve in zna pripra
viti mešano pijačo čim bližje njegovi 
zamisli po določenem okusu. To si
cer lahko doseže z vsako pijačo in z 
različnimi dodatki, s katerimi spre
meni osnovni okus pijače in ji odvza
me prvotno jakost. Naj omenim, da 
mora barman imeti zelo izostren 
okus, da občuti kaj v pijači manjka in 
česa je preveč. Seveda pa to ne po
meni, da mora pripravljati pijače 
samo po svojem okusu, ampak mora 
upoštevati pri tem tudi želje in okuse 
gostov. Pravila mešanja pijač, ki jih 
poklicni barmani morajo upoštevati, 
je seveda prav, če jih upoštevajo tudi 
tisti, ki so le ljubitelji mešanja pijač, 
zato bomo danes nekaj pravil tudi 
spoznali. 

Vse sestavine, ki jih uporabljamo pri 
mešanju, morajo biti vedno prvovrstne 
in izdelek najboljših proizvajalcev, ena
ko velja za mleko in jajca, ter ostale 
dodatke. Vse količine morajo biti odf-
merjene natančno, postopek priprave 
pa ustrezen receptuh, saj nam bodo le 
tako pijače zagotovo uspele. Delo si 
olajšamo, če imamo vse sestavine, 
pribor in dodatke pripravljene vnaprej 
in vedno na istem mestu. 

Pri mešanju pijač v ročnem mešalni-
ku in kozarcu za mešanje, se ravnamo 
po naslednjem vrstnem redu. V poso
do za mešanje damo led, ter pripravi
mo ustrezne kozarce, ki jih prav tako 
ohladimo. Nato pripravimo dekoracijo, 
ki mora vedno biti užitna. Iz posode za 
mešanje odcedimo vodo in po potrebi 
dodamo svež led. Vse sestavine, ki jih 
damo v posodo za mešanje natančno 
odmer imo z menco. Vsebino v 
ročnem mešalniku' spretno pretrese-
mo, v kozarcu za mešanje pa dobro 
premešamo z barsko žlico. Iz ohlajenih 

kozarcev odstranimo led in jih napolni
mo z mešanico. Napolnjenim kozar
cem dodamo pripravljene dekoracije in 
postrežemo. Uporabljeni pribor takoj 
operemo, delovno površino pa po
spravimo. 

Ročni mešalnik tresemo z iztegnjeni
mi rokami v višini ramen. Uporabljamo 
še tudi druge tehnike, ki pa jih začetni
kom ne priporočam. Tresenje ročnega 
mešalnika naj bo kar se da hitro in naj 
traja okoli trideset sekund. Zelo po
membno je, da je v prostoru kjer pri
pravljamo mešane pijače, vedno vse 
na svojem mestu, ter da sta ves pribor 
in oprema čista in vzdrževana, vzdušje 
pa kar se da prijetno. Tako, upam da 
vam bo s pomočjo teh pravil mešanje 
pijač postalo še večji izziv in užitek. Za 
danes pa sem za vas pripravil mešano 
pijačo po svoji zamisli, s katero sem 
lansko leto tekmoval na 42. Gostln-
sko-turističnem zboru v Radencih in 
dosegel srebrno medaljo. Upam, da 
Vam bo pijača všeč, nanjo pa se 
spomnite tudi v poletnih dneh, saj vas 
bo odlično odžejala. Pa na zdravje! 

Goran Cebulj 
PAPAGAJ (Goran Čebulj) 
Za eno pijačo potrebujemo: 
- 3 cl vodke 
- 2 cl belle de joure 

(v orginalu Chariston Follies Liker) 
- 1 cl malibu liker 
- 8 cl ananasovega soka 
- 1 brizg adria plavi 

(V orginalu blue curaceo) 
Pripravljamo v ročnem mešalniku. 

Vse sestavine, razen plavega likerja 
dobro pretresemo, liker pa dodamo 
preko barske žlice v popravljeno 
mešanico. Dekoriramo z ananasom, 
listjem ananasa in koktajl češnjo. 

K R V O D A J A L C I 
13. FEBRUAR - Herman Jurgec, Paradi 
diž 27/a, Cirkulane, Inge Lojen, SloverW 
ja vas 67/b, Ptuj; Marija Ogrizek, Tru
barjeva 11, Ptuj; Jože Vaupotič, JablOr 
vec 21, Podlehnik; Stanko Božičko, Do-
lena 36/a, Rujska Gora; Adolf Janžeko-
vič, Prerad 40, Polenšak; Janko Fras^ 
Flegeričeva 1, Ptuj; Sandi RoSkar, Po« 
brežje 146, Videm pri Ruju; Mllar| 
Železnik, Konice 67, Žetale; Mllar^ 
Zajšek, Dobrina 69, Žetale; Srečko La-
tonja, Dolena 48, Rujska Gora; Ivanka; 
Muraj, Levanjci2, Destrnik; AnaCafuta^ 
Vareja 22/b, Videm pri Ruju; Bori* 
Spindier, Placar 64, Destrnik; Denis 
Murata, Tovarniška c. 1, Kidričevol 
Martin Cvetko, Gradiščak 8, Jušinci;i 
Franc Gabrovec, Ul. 25. Maja 19, RuJ;̂  
Vinko Valentan, Šeronova 4, Ruj; Rul 
dolf Petrovič, Pacinje 28, Dornava; Ro
man Mesaric, Starošince 41/a, Cirkov-; 
ce; Anica Bedrač, Rimska pl. 15, Ruji: 
Janez Marin, Bresnica 17, Podgorci. 

14. FEBRUAR - Mitja Žuran, Grel 
gorčičev drevored, Ruj; Boštjan Mur* 
gelj, Prečna 69, Novo Mesto; Bojari 
Klabjan, Krožna cesta 64, Koper; Gre
gor Erjavec, Ul. Bratov Jančar 13; 
Ljubljana; Uroš Rebec, Petelinje 82; 
Boštjan Stebernak, Gotovije 105; Dar
ko Štanc, Bezena 16/c; Damjan Črni-
lec, Podreber 11; Boris Milielač, Saga-
dinova 11; Matjaž Cerar, Erjavčeva 13; 
Marko Ipavec, Seneški breg 16; 
Boštjan Papež, Bratovševa ploščad 4, 
Ljubljana; Matej Goričan, Vinarje 91; 
Branko P,'emrl, Nova cerkev 55; Alek
sander Ozmec, Tibolci 54/a; Branko 
Korošec, Markovci 8/a; Boštjan Karo, 
Mariborska c. 49; Andrej Hažič, Fran-
kovo naselje 52; Milan Lazič, Ul. Grad-
nikove brigade; Primož Hribar, Finžga-
jeva C. 12, Kranj; Boštjan Lipovec, 
Gradnikove brigade 33; Alen Adrovič, 
Ul. Matije Beljca 10, Ljubljana; Andrej 
Vogrič, Sp. Besnica 72/a, Kranj; Bojan 
Klavžar, Titova 87, Kranj; Željko Kokot, 
Rosalnice 45; Izidor Leber, Skedenj 13; 
Aleš Korelc, Pot v hribec 16, Ljubljana; 
Stanislav Berdajs, Brodarska 14, 
Ljubljana; Mario Lovrič, Log 3, Ljublja
na; Venčeslav Lorbek, Gregorčičev 
drevored, Maribor; Tomaž Kregar, To
varniška ul. 26, Ljubljana; Boštjan Pe-
termanec, Kunaverjeva 14, Ljubljana. 

15. FEBRUAR - Ivan Lebar, Polenšak 
29, Polenšak; Alojz Strelec, Bukovci 
62/a, Markovci; Milan Muršič, Zagojiči 
19, Gorišnica; Olga Šoštarič, Rimska 
pl. 17, Ruj; Marjana Sok, Formin 1/a, 
Gorišnica; Martin Meznarič, Markovci 
67/c, Maribor; Branko Cajnko, Nova 
vas pri Ruju 10, Ruj; Jožica Lovrec, 
Zlatoličje 36, Starše; Miran Zavec, C. na 
Žavcerja 34, Kamno; Alojz Sužnik, Gra-
jenščak 29, Ruj; Marija Kancler, Slo
venja vas 38/a, Hajdina; Janez 
Goričan, Placar 11/a, Destrnik; Štefan 
Lovrec, Zlatoličje 36, Hajdina; Albin 
Strgar, Vintarovci 38, Destrnik; Ivan 
Horvat, Gubčeva 6, Lenart; Franc Er-
man, Nova ul. 17, Sp. Duplek; Franc 
Fekonja, Hajdoše 3/d, Ruj. 

V SADNEM VRTU je bre-
skova kodravost za breskve 
enako pogubna, kakor škrlup 
za jabljane in hruške. Bresko-
va kodravost je rastlinska gli
vična bolezen, po kateri napa
deni plodovi, preden doraste-
jo propadejo, napadeno listje 
in vršički prve generacije pa 
porjavijo, se posušijo in kaj 
kmalu odpadejo. Drevesa si
cer pozneje ponovno ozelene, 
vendar se pri tem tako izčrpa
jo, da poganjki do jeseni ne 
dozorijo, pozimi pa pozebejo. 
Med tem še drevo napade 
smolika in končno po posle
dicah breskove kodravosti 
propade. 

Glivice breskove kodravosti 
se na lubje in brste naselijo že 
koncem poletja in v jeseni, 
vendar v rastlino skozi lubje 
ne morejo prodreti. Spomla
di, ko breskev prične brsteti, 
veter in dež odnašata na mla
de komaj zbrstele lističe in 
cvete glivice, katere prodro v 
njihovo notranjost. V tako 
okuženih lističih, plodovih in 
poganjkih se ti prično preko
merno razvijati in rasti, se 
mesnato odebelijo in skodra-
jo, da vsled tega odmro. 

Varstvo breskovih dreves 
pred breskovo kodravostjo 
mora biti pravočasno in dos
ledno izvedeno, da rastlino 
zavarujemo pred okužbo. 
Škropiti je potrebno trikrat v 
času, ko je drevo v zimskem 
počitku. Prvič v jeseni ko od
pade 1/3 listja, drugič pred-
spomladansko pred brsten-
jem, kar je običajno koncem 
februarja ali v začetku marca, 
po zimski odjugi in tretjič 
spomladansko škropljenje tik 
pred brstenjem: Izkušnje so 
pokazale, da z dvojnim 
škropljenjem ni mogoče zago
toviti popolnega zavarovanja 
pred okužbo, zato ga izvede
mo trikrat in to z različnimi 
pripravki. 

Za jesensko in spomladan
sko škr8pljenje uporabimo 
bakrene prirpavke 50 g ku-
propina ali 30 g bakrenega an-
tracola na 10 1 vode, za pred-
pomladansko ali drugo 
škropljenje pa uporabimo 10 
ml delana SC 750 na 101 vode. 

Škropimo v mirnem in su
hem vremenu, ko ne zmrzuje. 
Če po poškropljenih drevesih 
pade dež preden se je škropi
vo na drevesu dobro posušilo, 
škropljenje ponovimo. Škro
pimo temeljito tako, da bo vso 
lubje in brsti obdani z zaščit
nim sredstvom. Površno ali v 
vetru škropljeno drevo ni za
varovano pred okužbo in je 
enako kot da ga ne bi škropili. 

Pred breskvovo kodravostjo, 
drevesa lahko le preventivno 
zavarujemo, da ne pride do 
okužbe, okuženih dreves pa 
ni mogoče več učinkovito 
zdraviti. 

V OKRASNEM VRTU bo 
po odjugi za zgodnje vrste 
okrasnih rastlin spomad, kot 
nenaden izbruh. Rastline, ki 
smo jih imeli zavarovane pred 
zimsko pozebo z zastirko, 
kompostnico, šoto ali gnojem 
odrgnemo, da bi se utrdile in 
da ne bi predčasno zbrstele. 
Predčasno zbrsteli poganjki 
pod zastirko so občutlivejši in 
v hladnih marčevskih nočeh 
rado pozebejo. Pri poznejšem 
odgrinjanju so brsti oziroma 
poganjki bolj lomljivi in jih še 
pri dobri pazljivosti mnogo 
polomimo. V tem prehodnem 
vremenskem obdobju, ko 
rastline prenehajo iz obdobja 
zimskega počitka v začetno 
spomladansko vegetacijo, mo
ramo biti še posebej pozorni 
pri zgodaj cvetočih okrasnih 
rastlinah, da jih pri nenadnih 

vremenskih spremembah kot 
so pozeba, snegolom, vihar 
ipd., pred poškodbami zava
rujemo. 

Kakor hitro se zemlja odtali, 
čeprav v letošnji zimi, ko je 
pretežno bila prekrita s 
sneženo odejo in ni globoko 
premrznila, že lahko sadimo 
vrtnice. Mlade sadike, dan 
pred sajenjem namakamo v 
vodi, da se izsušene korenine 
dobro napojijo. Sadike vrtnic 
pred sajenjem obrežemo tako, 
da dobro razvite poganjke 
režemo na 6 očes. Vse slabe in 
suhe poganjke odstranimo, 
Krajšamo le zelo stegnjene 
korenine, sicer pa korenin ne 
prirezujemo, razen če so bile 
poškodovane ali polomljene. 

Vrtnice niso občutljive na 
vrsto zemlje. Uspevajo v vsaki 
vrtni zemlji, le da naj bo do
volj rahla in globoka pre-
rahljana. Sadimo jih v vrtno 
kompostavko, cepljeno mesto 
pa naj bo pokrito z 5 cm debe
lo plastjo rahle vrtne zemlje. 

Grah je vrtnina med stročni
cami, ki jo v ZELENJAV
NEM VRTU lahko sejemo že 
zelo zgodaj spomladi. 
Zgodnje sorte lahko sejemo 
takoj po večji zimski odjugi, 
čim je zemlja godna za prirpa-
vo in setev. 

Grah najbolje uspeva na pre
pustnih in rodovitnih tleh. V 
predhodno dobro pognojeni 
zemlji z organskimi gnojili ni 
potrebno dognojevanje z rud
ninskimi, sicer pa ob pripravi 
tal, ta naj bodo le plitvo 
zrahljana, dognojimo z 3 do 7 
dag/m2 mešanega gnojila ni-
trofoskala. 

Grah smo bili vajeni sejati v 
kupčke, vendar so izkušnje 
pokazale, da bolje uspeva če 
ga sejemo v vrste posamično. 
S strgalko naredimo 5 cm glo
boke jarčke, v medvrstni raz
dalji 30 cm. Posamezna seme
na polagamo v jarčke 10 cm 
narezan, seme rahlo pot
lačimo in z grabljami zasiplje-
mo. 

Seme pred setvijo 
pomočimo v parafm ali petro
lej, da ga zavarujemo pred 
požrešnimi mišmi, gredico pa 
pokrijemo z mrežasto folijo -
vrteksom, da semena ne po-
zobljejo ptiči, hkrati pa se pod 
folijo ustvarijo ugodnejši to
plotni pogoji za kalitev seme
na. Ko je grah visok 20 cm, 
mrežasto folijo odstranimo. 

Semenarji nudijo širok iz
bor sort graha: po tipu rasti 
nizkega 45 do 50 cm srednje-
visokega 60 do 75 cm in viso
kega 80 do 120 cm, raznih 
oblik stroka in zrna, zgodnje
ga in poznega ter različnega 
po namenu uporabe v zrnu ali 
stroku, domačo uporabo v 
svežem stanju ali industrijsko 
predelavo. 

Za zgodnjo setev je pripo
ročljiva sorta mali provansa-
lec z gladkim okroglim zrnom 
in prav tako nizko sorto kel-
vedon z oglatim nagubanim 
zrnom, ki kalita že pri 5C. Za 
uporabo v strokih pa je pripo
ročljivo sejati visoki sladkor
ni grah sorte angleški ljubi
mec, ki bogato in obilno obro
di rumenkasto zelene, sladke 
in okusne stroke. ••• 

Po biokoledarju je priporočlji
vo sejati in saditi rastline, kijih 
pridelujemo zaradi lista aod 1. 
do 3. marca, korenike od 25. do 
28. februarja in 6. do 9. marca, 
plodov od 3. do 5. marca ter cve
ta in vrtna zelišča 28. in 29. fe
bruarja ter 1. in 9. marca. 

Miran Glušič ing.agr. 
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SLOVENSKI RAZUŠČEHCI VARUHU 
ČLOVEKOVIH PRAVIC RS 
Spričo izigravanja in nespoštovanja Zakona o denacional iza
ciji ( Z D E N ) j e Združenje lastnikov razlaščenega premoženja 
Slovenije (ZLRP) v januarju 1996 s p i s m o m zaprosi lo varu
ha človekovih pravic, gospoda Ivana Bizjaka, za zaščito, pos
redovanje in uveljavljanje, z Ustavo RS zagotovljenih pravic 
vseh državljanov RS pred zakonom. 

Z vsebino pisma je bil seznanjen 
tudi predsednik države RS g. MI
lan Kučan, predsednik Vlade RS 
dr. Janez Drnovšek, predsednik 
Državnega sveta RS dr. Ivan Kris
tan ter predsednik Državnega zbo
ra RS g. Jožef Školč. 

Pismo bo odposlano v vednost 
tudi Evropski komisiji za človeko
ve pravice, katere sicer še ne izvol
jeni člani so: prof dr Anton Pere-
nič, dn Vojko Bučar in g. Franc Mi-
klavčič, dipl.iur. 

V pismu je izpostavljen povsem 
neenakopraven status upravičen
cev do denacionalizacije, povzetek 
pa je naslednji: "Lastninjenje pod
jetij po Zakonu o lastinskem preo
blikovanju podjetij se približuje 
zaključku, medtem ko je denacio
nalizacija v zastoju. Oba procesa 
naj bi potekala vzporedno. Toda 
lastninjenje poteka v mnogih pri
merih vzlic protestom legitimnih 
lastnikov in našega združenja pov
sem mimo upravičencev do dena
cionalizacije. Organi, ki vodijo 
postopke lastninjenja, zlasti Agen
cija RS za prestrukturiranje in pri
vatizacijo, upravičencem, če izrec
no ne zahtevajo, ne priznavajo sta
tusa stranke v postopku. Tb je prav
no nevzdržno in moralno nedo
pustno. 

Po drugi svetovni vojni so nasil
no razlaščeni državljani tako v 
neenakopravnem položaju z 
upravi jalci družbenih podjetij, 
čeprav je lahko njihov delež na 
družbenem premoženju zelo velik. 
Tako bi morali postati razlaščenci 
posamični delničarji in solastniki 
privatiziranih podjetij. "B pomeni, 
da bi jim moral biti vrnjen del pre
moženja družbenih podjetij, ki so 
nastala predvsem s 45 let traja
jočim izkoriščanjem rezultatov 
dela tistih, ki so to premoženje ust
varili. Gre torej za negiranje pravic 
predvojnih generacij, ki so obrav
navane drugače, kot današnji 
upravljalci družbenih podjetij. 

Nekoč okradene in oropane 
državljane Slovenije danes država 
obravnava kot drugorazredne 
državljane, točno tako kot v prete
klosti. Državni subjekti to mirno 
gledajo in dopuščajo, čeprav se v 
javnosti deklarirajo kot pravna 
država, zrela za vključitev v vse na
predne svetovne tokove. 

ZLRP Slovenije že od vsega 
začetka svojega obstoja leta 1989, 
zahteva ustanovitev državne agen
cije za denacionalizacijo. Namesto 
agencije pa smo dobili vladno Me
dresorsko komisijo, ki danes - tudi 
po izjavi ministrice ge. Mete Zu
pančič - opravlja predvsem eviden
co o poteku denacionalizacije. 

Kot nujna posledica opisanega 
stanja bo, da se bodo podjetja 
olastninila, družbeno premoženje 
v veliko primerih razprodalo, de-
nacionalizacijski upravičenci pa 
bodo postavljeni pred dejstvo, da 
vse skupaj pustijo, ali pa se brez
končno pravdajo z državo, ki jih je 
ponovno "opeharila". 

ZAKAJ DENACIONALIZA-
CIJSKI UPRAVIČENCI NISO 
STRANKA V POSTOPKU? 

Celoten proces lastninjenja po
teka takole: 

1. Agencija za prestrukturiranje 
in privatizacijo odori podjetju (de-
nacionalizacijskemu upravičencu) 
program lastninjenja tudi na osno
vi začasne odredbe, ki jo je ali ni 
izdal občinski upravni organ de-
nacionalizacijskemu upravičencu. 
O tem, ali je upravni organ občine 
izdal vsakemu denacionalizacij-
skemu upravičencu začasno 
odredbo, AGENCIJA ne ve, ker ne 
razpolaga s tovrstno evidenco 
VSEH denacionalizacijskih upra
vičencev 

2. Denacionalizacijski upra
vičenec od AGENCIJE ne prejme 
nobenega obvestila o lastinjenju 
podjetja - obvestilo dobi šele od za
vezanca, ki ga enostavno postavi 
pred dejstvo, da je podjetje dobilo 
prvo dovoljenje od AGENCIJE za 
lastninjenje. Ti gre za grobo 
kršitev čl. 3. Zakona o upravi: "... 
vsakemu zagotoviti enako pravno 
varstvo njegovih pravic ali na za
konu temelječih interesov.." 

3. Podjetje - denacionalizacijski 
zavezanec - še obvesti upravičenca 
do denacionalizacije: 

- da je nakazal določeno število 
delnic za upravičenca na SKLAD 
ZA RAZVOJ RS; vrednost teh 
delnic je vprašljiva, saj lahko 
vodstvo podjetja z njo manipulira, 
upravičencem pa ni omogočeno, 
da bi spremljali postopek vredno
tenja podjetja, ker jim AGENCIJA 
odreka pravico stranke v postop
ku; 

- da je nacionalizirane nepre
mičnine izločil iz lastninskega 
preoblikovanja, pri čemer je zna
no, da slednje v večini primerov 
niso vpisane v zemljiško knigo. 
Zato je takšna "izločitev nepre
mičnin" običajno brez trdne osno
ve in pravne legitimacije. 

ZLRP Slovenije že vrsto let 
opozarja na pomanjkljivost v 
državni upravi. Ugotavljamo nam
reč, da v državi še ni osnovana 
upravna inšpekcija, ki bi vršila 
dela in naloge v okviru svojih pris
tojnosti, ki jih določa Zakon o 
upravi. Marsikateri politični prob
lem iz področja denacionalizacije 

je nastal tudi iz razloga ker uprav
na inšpekcija ne obstaja in zato ni 
mogla opraviti dela iz svojega po
dročja. Ne moremo razumeti nere-
snosti pristojnih institucij, da tako 
brezbrižno postopajo do nalog, ki 
jim jih nalaga zakon in da jih mora 
na te kršitve zopet in zopet opozar
jati institucija civilne družbe ka
kor je ZLRP Slovenije. ZLRP Slo
venije je na sestanku na Ministrst
vu za notranje zadeve dobilo 
potrditev že znanega dejstva, da 
upravna inšpekcija ne obstoja in 
da je ni mogoče vzpostaviti "čez 
noč". I k š n o stanje pač ne more 
biti v ponos državi, ki naj bi bila 
pravična država. 

O vsem navedenem so predstav
niki ZLRP Slovenije na skupnih 
sestankih obvestili vodstvo nas
lednjih državnih organov: 

A. Agencijo za prestrkturiranje 
in privatizacijo - direktorico go. 
Miro Puc; 

B. Sklad kmetijskih zemljišč in 
gozdov - direktorico go. Marijo 
Lukačič; 

C. Medresorsko komisijo vlade 
RS - ministrico go. Meto Zu
pančič; 

D. Ministrstvo za notranje zade
ve RS - ministra g. Andreja Štera. 

ZLRP Slovenije se s tem pi
smom obrača na varuha človeko
vih pravic s prošnjo za takojšnje 
ukrepanje. Rešitev bi bila, če bi se: 

- zagotovil upravičencem status 
stranke v postopku lastninjenja 
(ZDEN točno določa kdo so stran
ke v postopku, medtem ko ZLPP 
tega ne navaja); 

- takoj oblikovala DRŽAVNA 
AGENCIJA ZA DENACIONA
LIZACIJO, ki naj bi vključevala 
tudi predstavnike ZLRP Sloveni
je; 

- MNZ takoj zavzelo za učinko
vit nadzor nad delom upravnih 
enot na občinah v zvezi z denacio
nalizacijo in 

- takoj priznalo jamstvo države 
Slovenije za obveznice Slovenske
ga odškodninskega sklada (SOS). 

Zahtevli smo, da v skladu z pos
lovnikom, po navedenih členih 
ukrepa; 

- čl. 28 odloča o pobudi v 
skrajšanem postopku, 

- čl. 32 po opravljeni preiskavi 
poročilo o ugotovitvah pošlje na 
ZLRP Slovenije in državnim 
institucijam, ki so navedene pod 
tč. A, B, C in D, 

- čl. 33 predlaga način, s katerim 
naj se odpravijo ugotovljene ne
pravilnosti, 

- čl. 36 njegovo mnenje pošlje 
Državnemu zboru RS in Vladi RS. 

\&ruha človekovih pravic RS 
gospoda Ivana Bizjaka smo prosili, 
da reševanje teh zadev ne prepusti 
članu bivše nomenklature "Sveta 
za varstvo človekovih pravic" g. 
Jerneju Rovšku. 

Za predsedstvo ZLRP Slovenije 
Predsednik Franc Izgoršek 

O B Č I N A D E S T R N I K - T R N O V S K A V A S 

POLICAJI -
UNIČEVALCI MAFIJE 
V občini Destrnik - Trnovska vas so se vsaj ene akcije lotili 
zelo resno in to pusta . Lotili so se izdelave "pravega policij
skega vozila", priskrbeli obleke in se maskiral i ter "ujeli" dva 
"pripadnika mafije". Odpravil i so se na ptujski karneval in 
zasedl i 5. mes to med 45 skupinami oziroma 1200 m a s k a m i . 

V povorki po ptujskih ulicah 
so s svojimi norčijami zabavali 
mnoge obiskovalce, vendar se za 
njih nedelja ni končala tako ve
selo kot se je pričela. Ko so se s 
svojim "policijskim" vozilom 
vračali iz Ptuja jih je zaustavila 
njihova "konkurenca", to je pro
metna policija ter podala pred

log sodniku za prekrške, zaradi 
uporabe modre luči in tehnično 
nepregledanega vozila. Tako se 
sedaj sprašujejo, če bo prejeta 
nagrada dovolj za plačilo kazni. 
"Uničevalci mafije" zatrjujejo, da 
se bodo prihodnje leto spel poja
vili, vendar z vozilom, s katerim 
bo ob ponovnem srečanju zado

voljna tudi njihova "konkuren
ca". Ob tem dogodku se prisrčno 
zahvaljujejo občanu, ki ga je nji
hova "plava luč" v Ločiču tako 
motila, da je zavrtel telefonsko 
številko 92. 

"Uničevalci mafije" pa se na 
pustni torek spremenijo v gasil
ce, ki v globoki žalosti sodelujejo 
pri pogrebu pusta na Ptuju. Le
tos so na željo organizatorja to 
opravili že drugič. 

Z . 5. 

Lepa si naša S/o ven//a/ 
(Vprašanje je kako dolgo boš še samo naša) 

Sem navaden preprost dela
vec, skromen ter ubogljiv Slove
nec, sedaj že v zrelih letih skar 
nekaj izkušnjami in doživljaji. 
Rodil sem se na težki haloški 
zemlji prav v sredini druge sve
tovne vojne zato se dobro spo
minjam tistih težkih časov po 
vojni, časov pomanjkanja, 
hlapčevanja in viničarstva. To je 
srš mojega pisma. V preteklih 
nekaj dnevih so javna občila 
poročala, kako se slovenska 
zemlja, ki je bila odvzeta po dru
gi svetovni vojni, spet vrača tuj
cem. Kolikor sem zasledil v raz
nim sporočilh, opažam, da bi naj 
skoraj celotna ali vsaj večji del 
mežiške doline prešlo v roke tuj
cev. Prav tako se obeta, da se se
danja tekstilna tovarna v Mari
boru vrne bivšemu lastniku Hu-
terju. Pred štirinjastimi dnevi 
smo lahko videli na TV Slo-
venjja v oddaji "Tednik" oddajo 
z naslovom "Ali bodo Haloze 
spet nemške", krona vsega pa je 
nedaven obisk potomca nekdan
jega lastnika ptujskega gradu, 
Herbersteina, pri ptujskem 
županu dr. Luciju. Tudi ta je 
prišel na razgovore z županom, 
da se jim vrne, kar jim je bilo 
nekoč odvzeto. To vse kar sem 
omenil je le majhen del tistega 
kar bi naj prišlo v roke tujcem. 
Kakor nam je vsem dobro znano 
se tovarne zapirajo, delavci osta
jajo brez dela in seveda brez zas
lužka za preživetje. To je tudi 
velik problem v drugih državah, 
tako so tudi za našega delovnega 
človeka minili časi, ki so bili 
pred leti. Če ti lastna domovina 
ni mogla dati dela in kruha si 
pač šel čez mejo in tam dobil 
delo kako. Samo da je bil zas
lužek. Danes si niti tega ne 
moreš več privoščiti, če si še tako 
dober delavec. 

Po vsem tem kar se sedaj do
gaja v naši lepi Sloveniji, 
predvsem pa imam v mislih naš 
Ptuj in rojstne Haloze, ugotav
ljam, da se tovarne zapirajo, 
zemlja, naša rojstna zemlja ali 
domovina, kakor pač hočete, pa 
se bi naj podelila ali vrnila 
bivšim lastnikom, za nas tujcem. 
To me zelo skrbi. Zastavil bi rad 
vprašanje dr. Luciju, ljudem v 
parlamentu, ki upravljajo in vo
dijo našo državo in pa širšo jav
nost, kam vodi vse to, ali ni vse 
to poniževanje, podjarmljanje ali 
celo propadanje slovenskega na
vadnega delovnega človeka. Po 
vsem tem kar se dogaja mislim, 
da prihajajo spet stari časi, časi 
viničarstva, hlapčevanja in 

suženjstva za navadnega delov
nega človeka. Smo še živi in teh 
je med nami še kar nekaj, ki smo 
živa priča tistih časov, ko si mo
ral delati od jutra do poznih 
večernih ur za malo plačilo ali 
golo preživetje. Še večje trpeljen-
je in podjarmljenost so preživeli 
naši starši. Naj navedem samo 
en primer kako so naši starši 
okoli leta 1950 do 1955 preživlja
li sebe in svoje otroke. Tako se je 
dogajalo tudi moji materi in se
veda nam njenim otrokom. 
Viničarji ravno nismo bili, saj 
smo imeli svojo hišo in nekaj 
zemlje, a te je bilo dosti premalo, 
da bi bilo vse doma, kar smo po
trebovali. Ker nam je očeta pre
hitro smrt pobrala, je bila mati 
tista žrtev, ki se je borila za 
preživetje sebe in svojih štirih 
otrok. Tako je morala od jutra 
do večera garati, da je odslužila 
tisti krompir, pšenico za kruh in 
podobno. Ta dela so se delala pri 
velikih kmetih. Tako je delala 
ves dan, od spomladi do jeseni. 
Ko pa je prišel večer, ko je bilo 
delo za tisti dan končano in čas 
za večerjo, je s solzami v očeh 
prosila, da namesto svojega 
deleža večerje dobi kruh, da ga 
nese domov otrokom. Tako 
lahko zatrdim, da sem bil 
večkrat lačen kakor sit. To se 
nam je dogajalo dokler nismo 
odrasli in se sami začeli 
preskrbovati. Potem so se seveda 
razmere za življenje izboljšale, 
saj so se začele odpirati tovarne, 
tako je bilo delo in zaslužek. Še 
to moram omeniti: za tiste, ki 
svojega doma niso imeli, so bile 
težave še večje. Zaradi po
manjkanja je marsikateri otrok 
moral od hiše k večjim kmetom 
v rejo ali za hlapca ali za deklo. 
Kako se je takim otrokom godi
lo, boljše da ne omenjam. To je 
le del tistih časov, tistega živl
jenja, ko so vladali veleposestni
ki in še prej tujci na naši zemlji, 
in ko še ni bilo toliko tovarn, da 
bilo dela in zaslužka za vse. Da
nes tovarne so ali žal se zapirajo, 
delavci pa ostajajo na cesti. Ob 
vem tem že preživetem času in 
sedanjem dogajanju v naši lepi 
domovini Sloveniji mi pride na 
misel, da rečem in zapišem: Pre
budite se ljudje iz sanj se malo 
zamislite o svoji o naši bodoči 
Sloveniji in seveda o tem, da ni
koli ne smejo Haloze postati spet 
nemške. Ne smemo dovoliti in 
ne sme nam biti mar, kdo bo go
spodaril v Halozah, v naših kraj
ih, v naši domovini. Upanje 
imam in prepričan sem, da bo 

ptujski župan dr. Luci o tem do. 
bro razmislil in da mu ne sme 
biti vseeno, kar se bo jutri doga-
jalo v našem okolju z našo 
zemljo, predvsem pa z našimi 
ljudmi. 

Razmisliti in ukrepati je treba 
takoj, kajti po toči zvoniti bo 
prepozno, takšen nasvet so nam 
dali že naši predniki. 

S tem pisanjem ne nameravam 
razburjati javnosti, niti kogar 
žaliti, upam pa, da se bo kdo za
mislil nad temi vrsticami in me 
v bodoče popravil ali še ka 

Mart in ŽlahtiČ 

Dornava 

7 . SLMN 
POETOVIO TOK TOK : 

ELEKTRO ROGIČ 2:2 (1:1) 
PTUJ - Športna dvorana 

center, gledalcev 100, sodnik 
Tirk iz Maribora, pomočnik 
Kodrič iz Ptuja. 

Strelci: 0:1 B. Čož (3. mi
nuta), 1:1 Leben (13), 1:2 J. 
Čož (36), 2:2 Boštjan Bezjak. 

POETOVIO TOK TOK: 
Kornik, Šalamun, Šemrl, Jan
ko Bezjak, Jurišič, Boštjan 
Bezjak, Klinger, Leben, 
Čeleš. l e n e r : Fredi Kmetec. 

Nogometaši ptujskega Poe
tovio T)k T)ka so prijetno pre
senetili v srečanju proti favo
rizirani ljubljanski ekipi 
Elektro Rogič. Kljub temu, 
da so nastopili brez Celinger-
ja in Vrbanca (parni rumeni 
kartoni), so prikazali zelo do
bro igro. Začetek srečanja je 
pripadal gostom, toda lahko 
bi bilo tudi drugače, če bi 
domači izkoristili nekaj zelo 
lepih priložnosti. Igralci obeh 
moštev so bili zelo nervozni 
in odlični sodnik je moral, 
predvsem zaradi "predolgega" 
jezika, posegati za kanoni. 

Drugi del srečanja so bolje 
pričeli gostje, ki so tudi po-
vedli. Nato so domači naredi
li močan pritisk. V tem delu 
igre se je odlikoval Branko 
Leben, ki je dobro povezoval 
niti igre. v 50. minuti je 
Boštjan Bezjak rezultat ize
načil. Gostje so poskušali vse, 
da bi prišli do zmagovitega 
zadetka. Dobro je v teh tren
utkih branil domači vratar 
Silvester Kornik, rešila pa jih 
je tudi sreča, oziroma vratni-
ca. \feč kot zaslužena točka 
domačih igralcev proti favori-
ziranim gostom, ki bi v pri
meru zmage zasedli prvo mes
to v ligi 

Dani lo Kla jnše lc 

TUDI PUSTNA NORČAVOST 
NAJ IMA SVOJE MEJE 
Mis l im, da n isem edina, ki mi j e pustno rajanje v Ormožu 
pokvarilo dobro voljo. Tudi tu bi naj norčavost in ljudje, ki j o 
pripravljajo imeli svoje meje. Nekatere zamisl i so čudovite -
vredne smeha . Druge pa... .ob njih ti ni do smeha, ali pa j e ta 
prisi ljen, s c m o k o m v grlu. 

Neprijetno in sramotno je na 
obiskovalce karnevala delovala 
skupina, ki je prikazovala 
papežev obisk v Ormožu. Ljud
je, ki so prišli na to idejo, bi se 
naj prej s kom (ki ima več soli v 
glavi) posvetovali, če je to pri
merno ali ne. 

Kdo je sveti oče? Kaj pomeni 
njegov prihod v Slovenijo in kaj 
od njegovega obiska pričakuje
mo? Je papež na "maškaradi" 
skladna, "reklama" s priporočili 
Cerkve, da Slovenci molimo za 
njegov prihod? Se sploh zaveda

mo, da vrhovni poglavar Kato
liške Cerkve - Petrov naslednik, 
prihaja k nam prvič in morda 
zadnjič v slovenski zgodovini? 
Tudi lega ne vemo, da ne prihaja 
le kot ugledni gost, marveč kot 
božji poslanec? Vsega tega se 
očitno marsikdo ne zaveda. Tudi 
pristojni za izbiro filmov na slo
venski televiziji ne. Če bi se, se 
ne bi na naših ekranih tri mesece 
pred papeževim prihodom vrsti
la reklama z naslovom filma: 
Papež mora umreti. Čeprav hu
moreska, vendar slaba promocija 

za papežev obisk. 
Če se zopet vrnem na ormoški 

karneval, bi še dodala: višek os-
tudnosti je bil pogled na "izživl
janje" s križi. Na pragu postnega 
časa so jih zlorabljali ljudje, ki se 
prištevajo k vernim kristjanom, 
celo redni obiskovalci nedeljske 
maše. 

Neuradno sem zvečer slišala, 
da je ta skupina, "požela" drugo 
mesto! Kdo pa so bili potem 
ljudje v komisiji, ki jim je ta 
"edinstvena reč" tako ugajala? 
Vsaj tu bi človek pričakoval ra
zumnejšo razsodbo. 

Ob koncu se lahko samo še 
vprašamo: Ali smo Slovenci že 
dozoreli, za tako velik blagoslov, 
kot je papežev obisk?" 
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Drava: Dravograd 1:1 (1:0) 
pTUJ - Stadion Drave v 
ptuiu, gledalcev 50, 
sodnik Krajnc iz Ptuja. 
Strelca: 1:0 M. Emeršič 

1:1 Dobreva (63). 
DRAVA: Klinger, Koren, 

Hotko, Pucko, Ramšak, Šošta
rič, Volk, Čeh, Milan Emeršič, 
Baškovič in T. Emeršič. Igrali 
so še: Golob, Vesenjak, Bezjak, 
Zoler, Janžekovič, Vogrinec in 
Ciglar, Trener: Osman Zemi-
novič. 

DRAVOGRAD: Hrovat^ Glu-
hovič, Čavnik, Smolar, Stiirm, 
Mlinar, Dobrava, Rožej, Me-
hili, Živanovič, Potočnik. Igrali 

so še: Vravnik, Lenart, Cesar in 
Mernik. Trener Darko Žižek. 

V generalki p red nadaljeva
njem prvenstva v drugi sloven
ski nogometni ligi, so se no
gometaši ptujske Drave po
merili z močnim tretjeligašem 
Dravogradom, ki je nastopil 
močno okrepljen in sicer z 
Dobrevo , Vravnikom in Me-
hilijem, ki so prišli iz pre-
valjskega prvoligaša. Igra je 
bila enakovredna v prvem 
polčasu, kljub temu, da je 
igralce oviralo b la tno igrišče. 
Domači so povedli po akciji 
bratov Emerš ič . Tomaž Emer 
šič je prodrl po desni s trani , 
poslal lep predložek do bra ta 

Milana in mreža gostujočega 
vratarja se je zatresla . 

V drugem polčasu so malo
številni gledalci videli borbe
no igro in rahlo te rensko 
p r emoč gostov, ki so rezultat 
izenačili s s trelom iz 11 m 
preko Dobreve . Gostje so za
deli tudi prečnik in kaj lahko 
bi celo zmagali . 

Dravaši naslednji teden že 
pričnejo z prvenstvom. Vsa 
prijateljska srečanja so do se
daj igrali zelo dobro . Skorajda 
bi lahko zapisali, da je bila 
tokra t najslabša predstava 
ptujskih igralcev. 

Danilo Klajnšek 

NA DRŽAVNEM PRVENSTVU SSD V JUDU 

Presenetila OS Cirkulane 
7 7. februarja je bilo Državno prvenstvo ŠŠD v Judu za sfare/še dečke. Udeležilo se 
ga je 92 tekrnovalcev iz 78 klubov in preko 30 osnovnih šol. Za JK Gorišnica so 
nastopile 3 OŠ: Dornava, Gorišnica in Cirkulane. , 

Stojijo od leve proti desni; trener Jože Marin, Uroš Kolednik, Gregor Kolednik, Stanko V idov/č , j 
Mirnes Alie, Miljenko Kokot, Žan Horvat in trener Mitja Kostevc. Klečijo: Aleksander Nemec,] 
Darko Zrnič, Bogdan Jurgec, Denis Rus, Janez Šmigoc, Jernej Brodnjak in Danijel Rus. Foto: i 
Laura 

Za O Š Dornava je nastopil Denis Rus v 
kategoriji do 55 kg. Za OŠ Gorišnica so nas
topili: Zan Horvat v kategoriji do 50 kg ter 
dosegel odlično 2. mesto. Prav tako je do 50 kg 
tekmoval tudi Janez Šmigoc in dosegel 7. 
mesto. Mirnes Alič je bil v zelo močni kate
goriji do 60 kg, ter dosegel tudi odlično 3. 
mesto. Za OŠ Cirkulane so nastopili: Milan 
Kokot v kategoriji do 55 kg. V kategoriji do 60 
kg je nastopil Stanko Vidovič. Za Stanka je bil 
to prvi nas top na Državnem prvenstvu. Z 
dvema dobljenima borbama je zasedel 5. 
mesto. Prav takio je do 60 kg tudi prvič nas
topal Bogdan Jurgec. Prvo borbo je zmagal, v 
drugi borbi pa je žal naletel na državnega 
prvaka in izgubil, ter zasedel 9. mesto . Gregor 
Kolednik je v kategoriji do 71 kg zasedel 
odlično 3. mesto. V prvi borbi je tudi on 
naletel na državnega prvaka, kljub temu pa je 
borbo izgubil šele v zadnjih sekundah zaradi 
neizkušenosti . Miljenko Kokot pa je postal 

državni prvak v kategoriji nad 71 kg. Vse svoje 
mnogo bolj izkušene nasprotnaike je zlahka 
premagal že v prvi minuti borbe . 

OŠ Cirkulane je tako v skupni uvrstitvi 
zasedla odlično 2. mesto. Manjkala pa sta še 2 
dobra tekmovalca, ki pa sta bila odsotna zaradi 
bolezni. K dobremu rezultatu je pr ipomogel 
tudi mentor telesne vzgoje Val ter Pliberšek, ki 
je svoje dečke spodbujal na tekmovanju. Vso 
pohvalo si zaslužijo učitelji te lesne vzgoje, ki 
spremljajo svoje dečke na tekmovanjih. Po
hvala gre pa v prvi vrsti obema t rener jema: 
Mitji Kostevcu za JK Gorišnica in Jožetu Ma-
rinu za sekcijo JK Cirkulane . 

Jože Marin pa je pred kratkim pričel tudi 
tečaj juda v OŠ Juršinci. Odziv učencev in 
učenk je zelo velik. Tudi to so utrjeni in 
"žilavi" otroci , tako da lahko tudi tu prav 
kmalu pr ičakujemo rezul ta te . 

SKL — ŠOLSKA KOŠARKARSKA LIGA 

Zakljuiek prvega kroga 
V šolski košarkarski ligi se je 

zaključila prva stopnja tekmova
nja oziroma tekmovanje na lo
kalni ravni, saj so bile zadnje tek
me za osnvone šole v sredo 14. 
februarja, razen za celjsko in do
lenjsko, kjer se tekme končujejo 
sredi marca. Te lige so glede na 
število ekip najštevilčnejše in 
tako je tudi tekem več. Februarja 
so tei<movanjc na prvi ravni zakl
jučile tudi srednje šole. čeprav 
bodo nekatere ekipe odigrale še 
eno tekmo 7. marca, ker je 
Zadnje tekmovanje v četrtek, 8. 
februarja, odpadlo zaradi kultur
nega praznika. 

Lestvice osnovnih šol: ekipa II. 
OŠ Rogaška Slatina je najboljša 
v celjski ligi. Nekaj podobnega se 
je zgodilo tudi v dolenjski ligi, 
kjer je na vrhu lestvice — ekipa 
je prav tako brez poraza — OŠ 
dr. Pavla Lunačka iz Šentruper-
ta. V gorenjski ligi [e z enim po
razom na vrhu OS Ziri. Med ne-
poražene in seveda vodilne ekipe 
sodijo tudi ekipe naslednjih lig: 
goriško-notranjske-OŠ Postojna; 
koroške — OS Livada iz Vele
nja; Ljubljana I — OŠ Danile 
Kumar; Ljubljana II, OŠ Toneta 
Čufarja, in Ljubljana III — A OŠ 
Marije Vere iz Kamnika. V ligi 
Ljubljana III B je na vrhu OS 

Gabrovka. OŠ Srečka Kosovela 
iz Sežane je na vrhu obalno — 
kraške lige_. V podravski ligi je 
na vrhu OŠ Olga Megl ic iz Ptu
ja, vendar ji tesno sledi ekipa 
OŠ Cirkovce, ki pa je odigrala 
dve tekmi manj. V pomurski ligi 
ni prišlo do sprememb, saj je na 
vrhu lestvice OŠ I iz Murske So
bote. Podobno je tudi v .štajer
ski ligi, kjer vodi ekipa OŠ Slad
ki Vrh. 

Lestvice srednjih Šol — števil
ne tekme ekip srednjih šol so 
odpadle, zato se tudi položaj na 
lestvicah ni bistveno spremenil. 

Wo Komik 

ŠPORTNI POGOVOR: STANKO BRODNJAK 

Skrb za bodoie rodove 
Ptuj ima pravzaprav srečo, da /e vodstvo košarkairev prevzel odličen in 
ambiciozen predsednik, ki ima tudi jasne načrte za naprej. 
Zamisel, da pogovor s ^'košarkarjem^' opravi ''nekošarkar'', se ;e zdela že 
na začetku zanimiva. In tudi uresničiliva. Zato sem izziv tudi sprejel. Malo 
dolgo je sicer ves ''postopek" trajal, a se je splačalo. Vsaj meni se zdi. 
Sicer pa bodo o tem najlaže presodili bralci, še zlasti privrženci košarke. 

— Gospod Brodnjak, KK 
Ptuj ima dolgoletno tradicijo 
stabilnega manjšega kluba, 
vzpone in padce, a seveda 
preozko bazo in premalo de
narja za kaj več. Ste se zaradi 
pomoči ali drugačnih ambicij 
odločili za "poseg" v to usodo. 
Odločitev, da sprejmete to ne
hvaležno nalogo verjetno ni 
bila lahka? 

"Kaj hi t ro je bilo jasno , da 
denar , ki bi ga vložili kot rek
lamo, ne bi vrnil ničesar. 
T reba je bilo dodat i še nekaj 
znanja in volje v organizacijo 
klubskega market inga, če 
hočemo od naložbe imeti kaj 
koristi. Hkra t i pa smo seveda 
zahtevali visoko strokovnost 
in profesionalen pris top. 

Toda na drugi strani si ne bi 
mogel odpust i t i , da bi pre
pustil stvari stihijskemu toku 
in da bi tako padlo v vodo 
poš teno delo mnogih rodov, 
začenši s tisto, ki je na dvo
riščih metala žogo v d o m a iz
delane obroče . To so bili tudi 
začetki košarke v Ptuju, ki se 
je v 60. letih organizirala v 
košarkarskem klubu in na to 
zahvaljujoč mnogim košarkar
skim zanesenjakom ter prid
nemu delu mladih, v košarko 
zaljubljenih fantov, začela 
dosegati prve vidnejše rezul
ta te . Prav zaradi vseh ljudi, ki 
so bili na kakršen koli način 
povezani s to špor tno zvrstjo, 
sem se na koncu vendar le 
odločil, da poskusim." 

— Znano je, da ste vsako 
sprejeto nalogo v življenju us
pešno pripeljali do konca. Od 
kod črpate takšno vztrajnost 
in vero v uspeh? 

"Od malih nog sem v sebi 
nosil čut do ljudi. V e d n o me 
je motilo dejstvo, da si zaradi 
svoje odrinjenosti od centra 
ljudje nalepijo manjvrednost
ni kompleks, names to , da bi 
ravno v tem videli svojo pri
ložnost za nenehno dokazo
vanje. Ravno s trdim delom in 
željo po dokazovanju se je 
veliko ljudi iz našega področja 
prebilo med najboljše. Tudi 
sam v sebi čutim dolžnost , da 
pustim za seboj neko sled, pri 
tem pa pomagam ljudem, ki 
so pomoči najbolj pot rebni . 
Tu mislim na zagotovitev na
jboljših razmer športnikov, ne 
samo v našem klubu, ampak v 
ptujskem športu nasploh. 
Druga p o m e m b n a stvar so 
mladi, ki jim m o r a m o poka
zati pravo pot za življenje. 
Prav uspehi v športu mi vli
vajo doda tno upanje , da bom 
tudi projekt imenovan košar
ka, poskušal izpeljati tako, kot 
sem si zamislil in da bodo 
mladi tudi skozi to špor tno 
zvrst imeli pri ložnost, ne samo 
za uspeh, pač pa tudi za 
spoznavanje neke smiselnejše 
življenjske pot i . " 

— Najbrž je za večino kar 
primerna "tolažba" silovit in 
hiter prodor med najboljše v 
ligi D, skupina sever. 

"Kar veliko muk in težav je 
bilo, da smo le sestavili kako
vostno ekipo in se kot prvaki 
državne lige D, skupina sever, 
zanesljivo in zasluženo uvrstili 
v končnico, kjer že po teka 
tekmovanje prvih štirih iz 
obeh skupin. V letošnji sezoni 
je osnovni cilj mesto, ki zago
tavlja nadaljevanje v slovenski 
ligi C. Če nam to ne bi uspelo, 
ne bi bila posebna tragedija, 
saj bi v tem pr imeru dali 
možnost mlajšim igralcem, da 
bi jih na ta način pripravili na 
pr ihodnos t . " 

Stanko Brodnjak 

— Zdaj je seveda vse dru
gače, kajti igra in mesto na 
lestvici kar vsiljujeta nove, 
večje ambicije in višje cilje. 

"Ambicije so se seveda po
večale. Prepr ičan sem, da je 
možno napredovanje v višji 
rang tekmovanja, to pa ni 
prva lahka naloga, kajti pet ali 
šest klubov je postalo izredno 
močnih, vsak lahko premaga 
vsakega, konkurenca pa bo 
vsako leto gotovo še hujša. 
Vsaj še nekaj časa. Ne smemo 
bežati od vloge favorita, tem
več jo samozavestno sprejeti . 
Glavne konkuren tke bodo 
ekipe Savinjske Žalec , Du-
pleka in Gorenje vasi. Smo na 
dobri poti , seveda pa bo t reba 
še marsikaj doreči ." 

— Zadnji uspeh moštva 
vendarle dodatno žene naprej. 

"Nedvomno . A ostati mora
mo realni . Nadvse p o m e m b n e 
so točke proti tistim, ki so 
ostali med zgornjo četverico. 
Nikakor pa nočemo pre t i rano 
obremenejvat i igralcev in 
s t rokovnega vodstva z zahte
vami po najvišjih mest ih, ne 
zah tevamo zmage za vsako 
ceno. Dosedanj i dosežki so 
vsekakor utrdili samozavest , 
zdaj se oči tno lahko oz remo 
tudi više. Dolgo tekmovanje 
bo t reba predvsem telesno in 

psihično zdržati . I m a m o kar 
"dolgo klop", kar bo zelo po
membno , kajti težko bo klu
bom, ki imajo manjše število 
igralcev. O b tem pa bo t reba 
vrhunec forme doseči ravno 
ob pravem času. Vse je t reba 
p reuda rno načrtovati . Najpo
membnejše pa je , da uresniču
j emo glavni načrt, ki smo ga 
vendar le zastavili dolgoročno 
— liga A-2." 

— Torej še novo presene
čenje, v Mercatorjevem slogu! 

" U p a m o " . 
— Kateri igralci bodo no

silci ptujske igre v končnici 
prvenstva? 

"Največje breme bodo nosili 
Kotnik, Kostanjevec, Majal, Ar-
nuš, Rozman, Damiš, Jagarinec, 
Bojnec, Rojko, Hodnik in Vro-
zovič, ki bodo imeli v naši zdra
vi sredini vse možnosti, da se 
razvijejo v vrhunske igralce. 
Trenutno se naše poteze obres
tujejo ter imamo homogeno in 
kvalitetno ekipo, ki bo v 
prvenstvu marsikaterega na
sprotnika presenetila." 

— Ptujska košarka, gleda
no v celoti vendarle vztrajno 
napreduje. Kakšna je usme
ritev kluba, ki bi lahko zago
tovila lepo prihodnost? 

"Napredek je nedvomno spod
buden. Obeta se nam dobra liga, 
kajti klubi stopnico više so bist
veno močnejši, bolje organizirani 
in naslednjo sezono, bomo goto
vo imeli močno in zanimivo pr
venstvo. Tudi na ravni mlajših 
selekcij imamo izredno lepe 
možnosti za uspeh. Organizacij
sko in materialno sedaj stvari si
cer normalno tečejo in mislim, 
da lahko uresničimo programe, 
toda gre za osnovno celostno 
strategijo. Ta še ni dorečena, je 
pa najpomembnejša. Tudi v 
bodoče želimo sodelovati s tre
nerjem prof. Lovrom Beraničem, 
katerega rezultati so dovolj zgo
voren dokaz njegovega kakovost
nega dela in ki bi s svojo strokov
nostjo in smislom za delo z mla
dimi lahko postavil temelji za no
ve rodove ptujsih košarkarjev, ki 
šele prihajajo. Ivo Kornik 

Škocjanske jame, 
Slavnikf Ankaran 

Izlet bo 9. in 10. marca 1996. Odhod posebnega avtobusa iz 
AP Ptuj je ob 6. uri, vrnitev v nedeljo zvečer ob 21. uri. 

Cena izleta je 3.500 sit, vanjo pa je vračunano vodstvo, pre
voz in prenočišče. 

Prijave sesprejemajo do zasedbe avtobusa ali najkasneje do 
5. marca 1996, v pisarni društva. 

Izlet vodijo: F. Korpar, V. Fridl, S. Kelnerič, D. Šegula." 
Obvezna zimska oprema za sredogorje. Priporočljiva je i 

tudi spalna vreča. Hrana in pijača iz nahrbtnika. 

Dopisna strelska 
invalidska liga 

Po predzadnjem kolu osme dopisne strelske lige Slovenije 
ptujski strelci z zračno puško še vodijo. Prednost imajo za 74 
krogov. Zadnje kolo pa je bilo na sporedu 27. februarja. Pol-
finalc bo tudi v Ptuju ampak šele 23. marca. V kolikor bomo 
uspeli zmagati v finalu, bo to peta zaporedna zmaga s serijsko 
zračno puško v Sloveniji. 

V soboto 2. 3. 1996 pa bo v Ptuju regijsko prvenstvo z 
zračno puško za invalide. Začetek tekmovanja bo ob deveti 
uri dopoldan na zračnem strelišču v Mladiki. V Ptuj pridejo: 
DI Ljutomer, DI Ormož, ŠDI Maribor, DRSI Murska Sobota 
in DI Ptuj. Prvenstvo je posamezno in ekipno. Potrebno pa je 
doseči predpisano normo po kategorijah invalidnosti za fina
le. Za Ptuj bodo nastopili: Ludvik Pšajd st., Franček Ljubeč, 
Jože Pintarič, Srečko Majcenovič, Adolf Hvaleč lin Franc 
Cetl. S pištolo pa bo streljal Slavko Ivanovič. 

Franc Cetl 





c^Mladi dopisniki 
BILA SEM URA 
Bil je mesec maj, ko me je rodila 
mama Budilka. Ime mi je dala 
Tika-taka. Počasi sem rastla in pri 
sedmih letih sem že znala buditi. 
Nekega dne me je obiskala deklica 
Maja, ki hodi v 2. razred osnovne 
šole. Ta deklica je ravno takrat po
trebovala budilko. Ker sem bila 
lepe rdeče barve, sem ji bila zelo 
všeč. Maja me je prosila, naj grem 
z njo, da bi jo zjutraj budila. Poslo
vila sem se od mame. Žalostno 
sem odšla z Majo v njeno stano
vanje. 
Še danes stojim na Majini polici in 
ji vsako jutro prekinem sladke san
je. 
Katja Zorko, 2.c 
OŠ Ljudski vrt Ptuj 

NENAVADEN ZAPOR 
Bili smo na morju v Zatonu. 
Z Aljažem sva se sprehajala in se 
pogovarjala o dogodkih, ki sva jih 
doživela. Naenkrat pa ni bilo več 
okoli naju prikolic s poznanimi 
številkami in nikjer ni bilo znanih 
obrazov. 
"Kam so izginili?" me je vprašal 
Aljaž. 
"Ne vem," sem se začudila. Odšla 
sva na stranišče pogledat, če so tam 
starši. "Nikjer jih ni!" sem vsa v 
strahu rekla Aljažu. Ker naju je 
postalo strah, sva se zaklenila v ka
bino na stranišču. Čez čas, ko sva 
se naveličala čakanja, sva hotela 
ven. Ključa v vratih nisva mogla 
obrniti in vrata se niso odprla. 
Spraševala sva se, če bova ostala za 
zmeraj v tem smrdečem stranišču. 
"Kako bova prišla ven?" sem 
vprašala. 
Aljaž je skomignil z rameni. Ni 
nama preostalo drugega, kot da sva 
kričala." Na pomoč! Pomagajte! 
Odprite!" 
Čez čas sva utihnila in prisluhnila, 
če bo kdo prišel. Zaslišala sva ko
rake, srce mi je začelo biti kot ura, 
ki tiktaka. Niti besedice nisva re
kla. V ključavnici je zaškrtalo, 
kljuka se je upognila in vrata so se 
odprla. 
"Svoboda! Svoboda!" mi je zapelo 
srce. 
Z Aljažem sva se gospe zahvalila. 
Zunaj sva zagledala zaskrbljene 
starše. Tekla sva in ju objela. 

Ditka Kaiser, 6.r 
OŠ Cirkovce 

V GORIŠNICI BOMO 
DOGRADILI ŠOLO 
Že nekaj časa pred novim letom sem 

vedela, da bo v nedeljo, 14. januarja 
1996 v občini Gorišnica referendum. 
Na referendumu so se občani, stari 
osemnajst in več let odločali, ali bodo 
prispevali del denarja od svoje plače 
v skupno blagajno občine. Z zbranim 
denarjem bi zgradili prizidek k naši 
šoli. V nedeljo zvečer smo vsi vneto 
poslušali radijske sprejemnike, kjer 
so okrog desete ure povedali, da je 
referendum uspel. Bila sem zelo ve
sela, saj se bodo uresničili zastavljeni 
cilji. 
Ko sem v svoji sobi legla na posteljo 
in zaprla oči, sem natančno videla, 
kako bo izgledala naša nova šola. 
Imeli bomo veliko telovadnico, večjo 
jedilnico, novo kuhinjo, varno avto
busno posatjo, ki bo stala blizu šole 
in seveda enoizmenski pouk. Do 
četrtega razreda imamo namreč na 
naši šoli vsi učenci izmenični pouk, 
en mesec dopoldan, en mesec popol
dan. Veliko bolj prijetno je, če si v 
šoli dopoldan, popoldan pa si s svo
jimi domačimi ali pa pri katerem od 
krožkov ali dodatni dejavnosti. Ob 
telovadnici bomo imeli večjo slačil-
nico, kjer bodo garderobne omarice, 
kamor bomo shranili oblačila. Ob 
slačilnici bodo stale kabine s tuši, 
kjer se bomo lahko stuširali in 
osvežili. Veliko več bo tudi prostorov 
za šporme igre, ob katerih se bomo 
učenci sprostili. Predprostor bo veli
ko včeji in z več klopmi, saj je 

današnji predprostor pretesen za vse 
učence. Jedilnica, kjer bomo malica
li, bo večja, opremljena z dovolj mi
zami in stoli, da bo imel vsak svoj 
prostor. V novi šoli bo tudi večja 
knjižnica s čitalnico, kjer bomo 
lahko učenci v miru in prijetnem 
okolju prebirali knjige, časopise in 
revije. Sanitarije bodo nove in 
opremljene z umivalnikom, milom 
in papirnatimi brisačami. V novi šoli 
bo za vsak predmet svoja učilnica, ki 
bo tudi predmetu ustrezno opremlje
na. V vsaki učilnici bodo novi stoU 
in nove mize. V vseh učilnicah bo 
tudi položen parket in zidovi bodo 
prepleskani z živahnimi barvami, saj 
tudi to vpliva na dobro počutje učen
cev. 
Upam, da se mi bodo uresničile vse 
želje, ki sem jih napisala in želim, da 
bi vsaj eno leto obiskovala to novo 
šolo. 
Janja Zohar, 5.b. 

OŠ Goriinica . 

HODIL PO ZEMLJI 
SEM NAŠI 
Polemi čas. Pripravljalo se je k dežju. 
Kam zdaj? Kam bi šla? Groza, 
kakšen dolgčas! Ne, zdaj pa grem 
nekam. Kaj če bi šla "jahat konja". To 
so bile moje skrivne sanje. Večkrat, 
ko sem bila sama, sem o tem sanjari
la. Lahko bi sedela in o tem raz
mišljala ure in ure, pa mi ne bi bil 
dolgčas. Zdaj sem se odločila, da te 
sanje postanejo resničnost. Navse
zadnje se v to popoldne le prikaže 
kakšen topel žarek. Ampak tega dne 
je bila sreča neverjetno na moji stra
ni, kajd niti mama mi tega ni branila. 
Prvih žarkov na nebu sploh opazila 
nisem, saj sem se morala pridno učiti 
vse, kar so mi pokazali. In moram 
priznati, da sem stvar kar hitro 
obvladala. Ko sem bila dokončno 
prepričana, da to obvladam, sem spet 
sedla na konja in s prijateljico Ano 
sva odvihrali v daljavo. Kakšno 
doživetje in ta užitek, ki se ga ne da 
opisan. To moraš sam okusiti. Nara
va, samo narava je tako čudovita, pa 
vendar hodimo mimo nje vsak dan 
in je še opazimo ne. Mislim, da je 
odgovor, da smo preveč zaposleni 
sami s seboj. A tukaj, ko si ji pre
puščen, ti iz očesa ne uide. Takrat 
sem se prvič zavedela, česa sem bila 
prikrajšana vsa ta leta. 
Dan se je prelival v večer in ta cestica, 
kot bi se izlivala v reko spominov. 
Pogled nazaj v temen spomin in že je 
tu v vsem svojem sijaju. Kakor 
gozdna princesa se rajsko svedika v 
tihem mavričnem objemu poznega 
večera. Mogoče res nisem dobesedno 
hodila po zemlji, vendar sem jo spoz
nala bolje kot vsa ta leta, ko sem 
hodila po njej in je še opazila nisem. 
Kakšen je bil ta dan, dotik z naravo, 
a vendar si želim le, da to doživite 
sami in bolj cenite to bogato pokri
valo naše zemlje. 

Barbara Delin 8. b. 
OŠ Kidričevo 

MOJA MUCA 
Moji muci je ime Miša. Je belosive 
barve. Ima modre očke. Repek in 
ušesa ima temnosiva. Na hrbtu je 
siva. Smrček ima črnobel, tačke be-
lorjave. Ima male zobke, močne in 
ostre. Je hišna muca. Spi v kopalnici. 
V kopalnici ima košaro, v kateri spi 
in počiva. Hrani se z briketi, ribica
mi, mesom, zeljem čufti, klobasami, 
pico, palačinkami, vodo, mlekom. 
Včasih pije vodo kar izpod pipe. 
Tudi v umivalniku včasih leži. 
Včasih tudi zapsi v umivalniku. Na 
dan prespi do devet ur. Včasih pa še 
več. Popoldan prespi do šest ur. Ko 
pridem domov je najlepše biti pri 
njej.Popoldan se rada igra z mano. 
Zvečer, ko grem spet, pride k meni v 
posteljo. V postelji se malo igrava. 
Ko zaspim, gre tudi ona spat v 
košaro. Zjutraj pride k meni v postel
jo in me zbudi, ker bi se rada z mano 
igrali Ko se nehava igrati, grem v 
šolo. Takšna je moja muca Miša in 
jaz jo imam zelo rad. 

Richard David, 3.b. 
OŠ Breg 
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Km se nipmavih v mediph, se nizgotBh 
Lahko rečemo, da je realnost, 

kot jo zaznavamo, v veliki meri 
medijsko posredovana. Teorija 
odvisnosti (Ball-Rokeach, De-
Fleur (1976), po Jovvet, 0'Donnell 
(1992) kaže, da so bolj urbanizira
ne in industrializirane družbe v 
večji meri odvisne od medijev, in 
ker socialne spremembe in nape
tosti naraščajo, narašča tudi odvis
nost javnosti od medijev Tako 
lahko rečemo, da odvisnost mo
derne družbe od medijev narašča. 
Vedno več časa posvetimo 
spremljanju medijev, vedno manj 
imamo neposrednih izkušenj. Te
levizija nam napolnjuje prosti čas, 
pogovorov v družini je vedno 
manj, posebej poglobljenih. Še čas, 
ki ga ne posvetimo gledanju televi
zije, namenjamo za spremljanje 
drugih medijev - časopisov, igranje 
z računalniškimi igricami... Medi
ji nam napoljnjujejo življenje. 

Manca Košir v zvezi s tem pra
vi: Medijska kostrukcija realnosti je 
bila v času tiska in prvih radijskih in 
televizijskih oddaj erm izmed stvar
nosti, kije bivala vzporedno z drugi
mi, ni pa dominirala med ali nad nji

mi. I Osemdeseta in devetdeseta leta so 
drugačen čas - čas množičnih občil. I 
Godi se nova oztujčevalna kultura -
družba postaja zrcalna podoba 
rnnožičnih občil. (Košir, M. (1995), 
Čas množičnih občil) 

Realnost, kot se nam kaže v me
dijih, je vedno nek odraz objektiv
ne realnosti, bolj ali manj popačen. 
Objektivna realnost je seveda ide
alna oblika, ki je v dejanskosti 
nihče ne more do konca spoznati, 
medijska realnost pa je to, kar se 
nam skozi medije kaže kot real
nost. Mediji nam slikajo realnost, 
ki je sami ne poznamo, vendar pa 
jim verjamemo, da je objektivno 
taka, kot jo opisujejo. Zato je me
dijska realnost za nas tudi objek
tivna realnost. Po Ines Drame 
(Drame (1992) lahko obravnava
mo medijsko realnost kot: 

1) del družbene realnosti kot 
spleta objektivnih, simbolnih in 
subjektivnih realnosti, ki izhajajo 
iz sveta vsakdanjega življenja kot 
intersubjektivnega sveta in kot sis
tema 

2) posebno realnost (ta je hkra
ti podsvet in podsistem), ki je za 
njene nosilce prav tako skupek ob

jektivnih, simbolnih in subjektiv
nih realnosti. 

Medijska realnost ima dvojno 
vlogo, na eni strani odslikava ob
jektivno dejanskost, na drugi stra
ni pa to dejanskost tudi oblikuje. 
Medijska konstrukcija realnosti 
zadeva umeščanje medijske real
nosti v svet vsakdanjega življenja, 
procesa učinkovanja medijskih 
vsebin na individualno percepcijo 
družbene realnosti (Drame, 1992). 

Ta medijska realnost pa je polna 
negativnih pojavov vseh vrst -
umorov, posilstev, kraj, mafije, za
rot, ropov, katastrof, bombnih na
padov.. Bolj kot je nek dogodek 
negativno vrednoten, večja je 
možnost, da se bo pojavil v medij
ih. 

Novinar opravlja vlogo posred
nika med svetom življenja in me
dijem. Na podlagi vnaprej postavl
jenih meril izbira dogodke, ki so 
vredni objave. In v razmerah 
tržnega boja medijev, so vredni ob
jave dogodki, ki so šokantni, ki 
pritegnejo čimveč ljudi. Novinar je 
tisti, ki dogodke izbere in interpre
tira, na novo postavi v nek kont
ekst. Ta pa je lahko realen ali 

namišljen. France Vreg o tem pra
vi: Pozornost novinarjev je usmerjena 
na dogajanje v vrhovih držav, strank, 
interesnih skupin, na akcije domi
nantnih, vladajočih struktur in eko-
Tumskih oligarhičnih elit. Domiruicija 
velikih sil v svetu ustvarja hirearhiza-
cijo svetovnih informacij. Državni, 
politični in ekonomski vrhovi domi
nantnih držav in narodov so v ospred
ju poročanja svetovnih agencij, časni
kov, radia, televizije, satelitskih pre
nosov. Ljudske množice lahko sprem-
lajo predvsem dogajanja v vrhovih 
elit, v centrih odločanja, vidijo le vrh 
ledene gore, vse drugo zastira lederu) 
siva površina morja. Reflektor 
množičnih medijev se na družbeno 
dno usmerja le ob volitvah in social
nih nemirih. Zato mTwžični mediji z 
informiranjem, interpretiranjem in 
komentiranjem dogajanj izvajajo svo
jevrstno medijsko redukcijo komplek
snosti stvarnosti in producirajo iz
krivljeno, 'usmerjeno' podobo 
družbene stvarnosti. (Vreg, E (1990), 
Demokratično komuniciranje. 
Obzorja, Maribor, str. 54) 

Mediji tako lahko celo dogodke, 
ki jim je bil posameznik sam priča, 
reinterpretirajo, pojasnijo ozadje 

in tako zadevo po svoje osvetlijo, 
lahko pa to pomeni tudi, da stvari 
postanejo nejasne, bolj zameglje
ne. 

Mediji, zraven tega, da realnost 
interpretirajo, razširjajo območje 
posameznikove realnosti (Drame 
1992), saj vse tisto, kar ni dostopno 
njegovemu lastnemu neposredne
mu izkustvu, lahko dobi le preko 
komunikacije. Gre za tako imeno
vano realnost drugega reda - v pri
merjavi z realnostjo prvega reda, ki 
je opredeljena na možnosti pre
verljivega dokazovanja. 

S svojim delovanjem lahko me
diji v realnost tudi neposredno 
posežejo - sprožijo lahko nek dogo
dek (npr. sprožijo preiskavo), 
lahko pa spremenijo tok dogajanja 
(npr. vplivajo s svojo prisotnostjo 
na humanejše ravnanje z zaporni
ki). 

Zraven drugega vplivajo mediji 
na realnost tudi preko naslednjih 
načinov: 

- s podeljevanjem statusa ose
bam, problemom, organizacijam, 
gibanjem.. 

- s vsiljevanjem družbenih norm 
- mediji lahko začnejo akcijo, tako 

da 'razgalijo' razmere, ki se ne uje
majo z javno moralo 

- s tako imenovanim 'postavl
janjem na dnevni red' (Agenda-
Setting) določijo, katere teme so 
pomembne in katere ne. 

- s povzročanjem učinka 'spirale 
tišine' (Spiral of Silence), ko ljudje 
v javnosti podprejo večinsko 
mnenje in zavrnejo manjšinsko, da 
bi se izognili socialni izolaciji 

- s socializacijo - mediji so ved
no močnejši socializator, novinci v 
družbi se preko medijev učijo 
obnašanja, oblikujejo koncepte 
prav/narobe... 

V moderni družbi so mediji 
večinski vir informacij, ki nam 
določa o čem bomo razmišljali in 
kako bomo o tem razmišljali, zra
ven tega pa nam vsilijo tudi vzorce 
obnašanja, tako da lahko rečemo, 
da nam mediji v veliki meri dajo 
to, kar pojmujemo pod imenom 
dejanskost! 

Se nadaljuje! 

Generalni 
državni tožilei 

(prikaz tozadevnih predpisov in prakse) 
Tozadevne določbe najdemo v Zakonu o držav

nem tožilstvu, skrajšano ZDT (Uradni list Repu
blike Slovenije št. 63/94) in v Zakonu o sodiščih -
skrajšano ZS (Ur. 1. RS št. 19/94) ter v Zakonu o 
sodniški službi - skrajšano ZSS (Ur. 1. RS št. 19/94) 
ZDT namreč določa, da se nekatere določbe omen
jenih sodnih zakonov uporabljajo nespremenjeno 
oziroma nekatere smiselno tudi za državne tožilce. 

Opozorim, da ZDT govori le o državnih tožil
cih, pri čemer pa pod tema besedama razume 
moške in ženske. 

Pogoji, ki jih mora izpolnjevati oseba, ki želi biti 
imenovana za generalnega državnega tožilca. 

Niti v 15. čl. ZDT, kjer so določeni pogoji za 
imenovanje okrožnega višjega in vrhovnega držav
nega tožilca, niti v 16. čl. ZDT, kjer je določeno, 
kdo je lahko imenovan za višjega ali vrhovnega 
tožilca ne glede na določbe 15. čl. ZDT, ni omenjen 
generalni državni tožilec. Šele iz določbe 56 čl. 
ZDT, ki pravi, da je za vodjo državnega tožilstva 
Republike Slovenije lahko postavljen državni 
tožilec, ki izpolnjuje pogoje za vrhovnega državne
ga tožilca in iz določbe 57. čl. ZDT, ki pravi, da je 
vodja državnega tožilstva RS generalni državni 
tožilec RS, lahko zaključimo, da so pogoji za ime
novanje za generalnega državnega tožilca isti kot 
pogoji za imenovanje vrhovnega državnega tožilca 
in sicer sledeči: ali pod I. ali pod II. ali pod III., I. 

1. da je državljan RS in aktivno obvlada sloven
ski jezik 

2. da je poslovno sposoben in ima splošno 
zdravstveno zmožnost 

3. da je dopolnil 30 let starosti 
4. da ima v Republiki Sloveniji pridobljen stro

kovni naslov diplomirani pravnik ali v Republiki 
Sloveniji nostrificirano v tujini pridobljeno diplo
mo pravne fakultete 

5. da je opravil pravniški državni izpit 
6. da je osebnostno primeren za opravljanje 

tožilske funkcije, kar pa ni, kdor se je ali se obnaša 
tako, da je mogoče na podlagi njegovega ravnanja 
utemeljeno sklepati da tožilske flinkcije ne bo 
opravljal pošteno in vestno 

7. da je uspešno opravljal najmanj 5 let funkcijo 
višjega državnega tožilstva ali najmanj 10 let funk
cijo okrožnega državnega tožilstva 

II. da izpolnjuje zgoraj pod I. pod točkami 1 do 
vključno 6 naštete pogoje in še: a) da je uspešno 
opravljal sodniško funkcijo najmanj 15 let b) ali da 
je najmanj 20 let opravljal funkcijo javnega pravo
branilca ali poklic odvetnika ali notarja ali po 
opravljenem pravniškem državnem izpitu pravna 
dela v državnem organu pri pravni ali fizični osebi. 

III. da izpolnjuje zgoraj pod I. pod točkami 1 do 
vključno 6 naštete pogoje in da je bil univerzitetni 
učitelj prava, ki je bil izvoljen najmanj v naziv iz
rednega profesorja (glej ZDT 1. in 3. odst. 15. čl. in 
16. čl. kakor tudi ZSS 10.11.12. čl.). 

Postopek imenovanja in imenovanje generalne
ga državnega tožilca. 

Prosto mesto generalnega državnega tožilca raz
piše po uradni dolžnosti ministrstvo za pravosodje 
in razpis objavi v Ur listu RS (19. čl. ZDT) V pos
topku za imenovanje generalnega državnega 
tožilca se smiselno uporabljajo določbe 15. čl. ZSS. 
Vlogo, ki jo ima pri postopku za izvolitev sodnika 
personalni svet ima pri postopku za imenovanje 
vsakega državnega tožilca personalna komisija 
(glej za in 21. čl. ZDT). 

Predlog za imenovanje gen. dež. tožilca vloži 
vlada, imenuje pa ga državni zbor za dobo 6 let z 
možnostjo ponovnega imenovanja (2 odst. iz čl. 
ZDT). 

Nadaljevanje prihodnjič! 
Mirko Kostanjevec 

SKiMBE ZA onmm LOVsmHi mmu 
Izšla je prva partiturna knjiga za zbor rogistov - orkestra lovskih rogov (Wald-
horn) znanega glasbenika, skladatelja in prirejevalca (aranžerja) Jožeta Grle-
ca st. iz Murske Sobote. 

Kakovost tiska notnega gradiva za popoln sestav 
orkestra lovskih rogov je zelo dobro čitljiv, partitu-
re so odlično pregledne, jasne, estetsko na višini, 
predvsem pa brez napak, za kar gre gotovo veliko 
priznanje izdajateljici knjige založbi Franc-Franc 
Murska Sobota. 

Za knjigo je skladatelj Jože Grlec iz svojega bogate
ga opusa izbral 50 Fazličnih partitur s skladbami za 
raznovrstne potrebe: Koračnice, pozdravi, o lovu, 
delu, zabavi, sakralni glasbi, do zadnjega pozdrava 
lovcu-zadnjega slovesa. Ker imajo prekmurski lovci 
in njihovi orkestri rogistov prijateljske lovske stike z 
lovskimi družinami sosedanjih držav (Avstrija, 
Madžarska,) so naslovi posameznih skladb in predgo
vor napisani trojezično (slovensko, nemško, madžar
sko). 

Gospod Jože Grlec, dolgoletni poklicni solist (tro
benta), kapelnik in trobilni pedagog, si je v svojih 
"zrelih letih" izbral rog, najplemenitejši in najpevnejši 
trobilni instrument, ki ga odlikuje širok topel ton, 
plemenita artikulacijska izrazna spsobnost in bogat 
barvni kolorit, enako v pevnih melodičnih linijah, ka

kor tudi v fanfarno ritmičnih signalih. Po barvi tona 
je rog najbližji človeškemu glasu, v visokih legah te
norja, v srednji in nižji legi pa baritonu. Prav v tem 
tonovskem obsegu je zvok horna najčistejši, mehak, 
sočen in plemenit. Zaradi te široke uporabnosti je rog 
že leta 1818 postal nepogrešljiv član velikih simfo
ničnih orkestrov, ki so ga pozneje skladatelji Hayden, 
Mozart, Beethowen itd. uporabljali v začetku kot do
polnilni instrument harmonij, Mozart pa ga že upo
rablja kot solističen instrument, saj je zanj zapisal kar 
štiri solo koncerte, s spremljavo velikega orkestra. 

Skladbe za orkester rogistov v aranžmaju Jožeta 
Grleca za izvajalce niso prezahtevne, muzikalno so 
dobro izpeljane, homofoni stavek daje skladbam pol-
nozveneč in sočen zvok, kar nas prepriča o avtorjevem 
dobrem poznavanju izvajalske tehnike in n j ^ i h 
skrivnostih, kakor tudi stila izvajalske namembnosti. 

Z veseljem pozdravljam prvo slovensko partiturno 
izdajo skladb za orkestre lovskih rogov in jo toplo pri
poročam! 

Univ. prof. Jože Gregorc 
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rOGANAmA 
P a r a m a h a n s a Yogananda , indijski mist ik, j e bil začetnik 
društva za samouresničitev" in j e na Z a h o d u deloval več kot tri
deset let. Njegova knjiga "Avtobiografija nekega yogija" j e v 
h ipu postala bestsel ler. Avtor v njej razkriva čudežni svet yo-
gijev in sadhano ali pot k Bogu. Vrednost Voganandine bio
grafije j e toliko večja, ker j e to ena redkih knjig o indijskih 
modrecih , ki j e ni napisa l novinar ali tujec, temveč je delo yo-
gija o yogijih. 

ŽIVLJENJEPIS 
Kot Mukunda Lal Gosh se je ro

dil 5. januarja 1893 v Gorakhpuru 
v severnozahodni Indiji blizu Hi
malaje. Njegovi starši so bili zelo 
pobožni. Oče je bil podpredsednik 
velike železniške družbe Bengal -
Nagpur in učenec največjega yogi-
ja tistega časa Lahirija Mahasaye iz 
Benaresa. Mahasaya je bil nepos
redni učenec legendarnega Ba-
badžija, ki ga Vogananda imenuje 
yogi - Kristus sodobne Indije." Za 
Babadžija pravijo, da že stoletja 
prebiva na Himalaji in da bo med 
ljudmi ostal do konca tega svetov
nega ciklusa. Pogosto ga videvajo 
na različnih koncih Indije, kot 
dvajsetletnega mladeniča. 

V srednji šoli se je Mukunda 
trdno odločil, da bo postal yogi in 
našel svojega guruja (učitelja). V ta 
namen je veliko prepotoval. Srečal 
je mnoge prosvetljene učitelje -
"Tigra swamija," "Dišečega svetni
ka," "Vogija z dvema telesoma," 
Ngandro Natha Bhadurija, moj
stra Lahasayo in znamenitega ben
galskega znanstvenika Jagadisa 
Chandro Boseja. Toda vsi so mu 
rekli, da mora iskati dalje, ker mu 
je "rmjvišji Oče" že izbral guruja in 
da to ni nihče od njih. 

Tako je Mukunda v zadnjem let
niku gimnazije po naključju srečal 
Šri Vuktešvara, ki je imel ashram 
(šolo, tempelj) na vzhodu v Seram-
poreju. Vuktešvar je bil Mahasayev 
učenec in njegov duhovni nasled
nik. Mukunda je v njem takoj pre
poznal dolgo iskanega guruja. 
Čeprav je z veseljem postal njegov 
učenec, mu je zelo težko padla 
prva učiteljeva zahteva, da se v 
Kalkuti vpiše na univerzo. Vuk
tešvar mu je dejal: "Nekega dne 
boš odšel na Zahod. Tamkajšnji 
ljudje bodo bolj prisrčno sprejeli 
starodavno indijsko modrost, če 
boš imel univerzitetno diplomo." 

Leta 1914 je bil Mukunda spre
jet v red swamijev, Vuktešvar pa mu 
je dal ime Vogananda. Naziv Para
mahansa mu je učitelj podelil 1. 

1935. Vuktešvar je Voganando pos
topoma uvajal v krija -yogo, tradi
cionalno indijsko "znanost" o 
združitvi z Bogom. Leta, ki jih je 
Voganada preživel z učiteljem, so 
bila njegovo najbolj srečno obdob
je v življenju. Pod Vuktešvarovim 
vodstvom pa mu je nekega dne 
uspelo doživeti prosvetljenje, ko se 
je njegova zavest povezala s koz-
mično zavestjo. 

Leta 1920, kmalu po prvi sve
tovni vojni, ga je učitelj poslal v 
ZDA, kjer je nastopil na kongresu 
religijski liberalov v Bostonu, s 
čimer je nadaljeval tradicijo yogija 
Vivekanatuie (učenca slavnega Ra-
makrišne), ki je deloval v Ameriki 
konec 19. stoletja. Vogananda je s 
svojo inteligenco, odprtim duhom 
in krija - yogo osvojil zahodni svet. 
Na sto tisoče učencev se je prikl
jučilo k njegovemu društvu za sa
mouresničitev. Njegovi pristaši so 
bili pripadniki različnih religij 
(kristjani, hindujci, muslimani), 
vse pa je družila želja po samorea-
lizaciji in povezavi z Bogom. 

Vogananda se je v življenju 
srečal z mnogimi indijskimi yogiji 
in krščanskimi svetniki (stigma-
tičarka Tereza Neumann), umetni
ki (nobelov nagrajenec, pesnik Ra-
bindranath Tagore), znanstveniki 
(Bose), politiki (Mahaima Gand-
hi) in drugimi vidnejšimi pred
stavniki vzhodne in zahodne kul
ture. Na vse je pustil globok vtis 
velikega duhovnega učitelja. 

Kot je napovedal v enem od 
svojih javnih nastopov, je ze
meljsko telo zapustil 7. marca 1952 
v Los Angelesu, Kalifornija, kma
lu zatem, ko je imel govor v čast 
indijskemu ambasadorju Binayu 
Semu. Njegovo telo je bilo na og
led še dvajset dni, preden so ga po
kopali. V tem času ni bilo zaznati 
nobenih znakov razpadanja in bilo 
je v enakem stanju, kot v trenutku 
smrti. Harry Rove, upravnik 
mrtvašnice Forest - Lawn, je zapi
sal: "Odsotnost vsakega vidnega 
znaka razpadanja na mrtvem tele
su Paramahanse Voganande, je naj
bolj nenavaden primer v naši prak

si. 

NAUK 
Krija -yoga, ki jo je poučeval Vo

gananda, v dobesednem prevodu 
pomeni "enotnost z Neskončnim 
(yoga), preko določenega obreda ali 
akcije (krija)." Gre za psihofizično 
metodo, s katero se človeška kri 
čisti od ogljikovega dioksida in se 
napaja s kisikom. Atomi tega do
datnega kisika, se spreminjajo v 
življensko energijo, da bi obnovili 
možgane in centre v možganski 
skorji. Vogi lahko s preprečevan
jem strjevanja venozne krvi, 
zmanjša ali prepreči propadanje 
tkiva, Vogananda pravi, da so bili 
Krišna, Elija, Jezus, Kabir in drugi 
preroki, mojstri krija - yoge ali 
kakšn podobne tehnike, a katero 
so lahko dematerijalizirali svoje 
telo. 

Krija - yogo omenja tudi naj
večji indijski prerok Krišna v dveh 
kiticah Bhaganad Gitte ali "Gospo
dove pesmi." Tudi starodavni mo
drec Patanjdžali jo omenja. Voga
nanda pa pravi, da s krija - yogo 
človek preprečuje razpadanje in 
spremembe rasti v telesu, ko mu 
dodaja pranO' (življenska energija) 
in apano (eleminirajoča energija). 

Zraven tradicionalnega učenja o 
reinkamaciji (nauk o vračanju v ze
meljska življenja), karmi (plodovi 
našega delovanja, ki se odražajo 
skozi srečno ali nesrečno usodo), 
cha-

krah (centri človeškega nevid
nega energetskega telesa), svet 
mantri om (ponavljanje določenega 
zloga), -v Voganandinem nauku 
najdemo še nekaj izvirnih inter
pretacij krščanske Biblije. Ena od 
zelo zanimivih razlag govori o 
principu rajskega vrta. "Drevo živl
jenja" se nahaja v "vrtu" človeškega 
telesa. Drevo živčnega sistema 
obrodi mnoge sladke plodove, kot 
so čut vida, zvoka, vonja, okusa in 
tipa. Človeku je dovoljeno, da 
uživa v njih. Prepovedano mu je le 
seksualno doživetje, "jabolko" sredi 
telesnega vrta. "Kača" simbolizira 
zgoščeno energijo v dnu hrbtenice 
(indijsko: kundalini), ki stimulira 
seksualne živce. "Adam" je razum, 
"Eva" so občutki. Ko seksualni na
gon premaga občutke (zavest Eve), 
se preda tudi razum (Adam). 
Adam in Eva sta simbola dualnosti 
ali polarnosti, ki je temelj vseh poj
avnih stvari (dialektika, jin 
jang). V vsakem človeškem bitju 
razum in občutki veselo sodelujejo 
(v raju), dokler uma ne zapelje 
kača oz. energija živalskih nagn
jenj. Naloga vsakega posameznika 
je, da preseže trenutna zemeljska 
zadovoljstva in da vrne svojo dual-
no naravo v edinstven sklad z Bo
gom oz. v rajski vrt. 
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Zadružništvo in 
Mleliurslia zadrugm 
v z a d n j e m času se j e v Ptuju ponovno začelo pojavljati 
vprašanje zadružniš tva . Zadružniš tvo j e najbolj množ ična 
organizacija na svetu, saj šteje prek 500 mil i jonov č lanov. In 
zakaj zadruga? Ljudje so že pred stoletji ugotovil i , da lahko 
dosežejo do ločene cilje le, če nastopijo organiz irano . Pred 
več kot sto leti so se tudi pri nas začele ustanavljat i zadruge, 
kot prot iutež požrešnemu privatnemu kapi ta lu . Starejš i 
ljudje se gotovo spominjajo propada mnog ih kmetij zaradi 
oderušk ih obrest i privatnih posoji lničarjev. Zato so se 
kmetje odloči l i , da hranijo denar v lastnih hrani ln icah , od 
katerih so dobil i b is tveno ugodnejše kredite. To so bi le prve 
zadruge , pozneje so se razvile tudi b lagovne in special iz ira
ne zadruge . 

Razvoj zadružništva je zamrl 
med drugo svetovno vojno, zlasti 
pa še po njej, ko je oblast ustanovi
la delavske obdelovalne zadruge, 
ki so bile podaljšana roka države, 
njihov namen pa je bil uničiti za
sebno kmetijstvo. To je bil čas, ko 
je postala zadruga osovražena, za
družna lastnina je postala 
družbena, od zadružništva je osta
lo samo ime. Marca leta 1992 je bil 
sprejet Zakon o zadrugah, ki pre
daja lastništvo spet njenim čla
nom, ki so postali izključni lastni
ki, ter zanj jamčijo z vsem svojim 
premoženjem. Srejeti so bili torej 
zakoni in vzpostavljeno lastništvo, 
izgubila pa se je zadružna zavest. 
Še danes mnogi ne razumejo, da je 
zadruga last članov, delavci pa so v 
službi pri upravnem odboru za
druge. Prvi človek zadruge in zan
jo tudi najbolj odgovoren, je pred
sednik zadruge in ne njen direk
tor. Upravni odbor ima možnost 
odstaviti kateregakoli uslužbenca, 
če ugotovi, da deluje v nasprotju z 
interesi članstva. Občni zbor čla
nov, ki je najvišji organ upravljan
ja, lahko kadarkoli zamenja člana, 
ali celotni upravni odbor zadruge, 
če večina članstva meni, da ta ne 
dela dobro. 

Po zakonu o privatizaciji pripa
da 45 odstotkov vrednosti predelo
valne industrije kmetom proizva
jalcem, ki so med 1. januarjem 
1986 in 31. decembrom 1990 
proizvodno sodelovali z določeno 
predelovalno industrijo prek kme
tijskih zadrug. Ves čas od sprejetja 
zakona pa se skuša to zaobiti. Naj 
navedem samo nekaj primerov: 
ptujski zadrugi pripada po zakonu 
45 odstotkov lastništva kleti Slo
venskih goric, po programu last
ninjenja podjetja pa le 6 odstotkov 

Kmetijskega kombinata. Drugi 
primer, v zvezi s Ptujem, je last
ninjenje Ljubljanskih mlekarn. 
Vseh 52 zadrug, ki prodajajo mle
ko Ljubljanskim mlekarnam, bo 
namreč lastninilo le 28 odstotkov 
podjetja. Kako torej zameriti kme
tom iz ptujske Mlekarske zadruge, 
ki so se postavili po robu prikl
jučitvi ptujske Mlekarne Ljubljani 
pred lastninjenjem, saj bi tako pos
tali solastniki le okoli 0,4 odstotka 
Holdinga Ljubljanskih mlekarn, 
brez karšnegakoli vpliva na poslo
vanje tega podjetja, kot tudi brez 
vpliva na plačilo mleka. Evidentno 
je, da se poskuša na vse možne 
načine razbiti kmete v edini mle
karski zadrugi v Sloveniji, ker je ta 
z 22 milijoni litri odkupljenega 
mleka in nizkimi stroški poslo
vanja, za nekoga postala prenevar
na. Ob tem pa se pojavljajo nekate
ra vprašanja: ali bo odkup mleka, 
razbit na pet odkupovalcev ce
nejši? Kaj bo s hladilniki in 
vzdrževanjem le teh? Kaj bo v pri
meru, da si bo Mlekarna sama 
vzorčila in analizirala mleko? Kaj 
storiti, če bo Mlekarna od cene 
mleka vsakomesečno odbijala 
stroške najemanja kreditov ali 
manjkov mleka, ki se pojavljajo v 
mlekarni? Kaj v primeru, če Mle
karna ne bo odkupila in plačala 
mleka? Kaj storiti, če bo mleko 
enake kvalitete od različnih proiz
vajalcev različno plačano? 

Navedel sem samo nekaj hipote
tičnih vprašanj, ki ni nujno, da 
bodo vsa prišla v ospredje, vendar 
so se v takšni in podobni obliki že 
pojavljala in mlekarski odbor jih je 
doslej uspešno reševal, čeprav 
večina proizvajalcem mleka za to 
sploh ni vedela. Cene mleka so pri 
nas za proizvajalce bistveno nižje, 

kot v državah Evropske unije. 
Mleko pomeni na mnogih kmeti
jah bistveni element preživetja, na 
drugih pa blaži socialne stiske. 
Vsak, ki je kadarkoli delal s kravo 
ve, kako težko je v govedoreji pris
lužiti vsak tolar. Po izračunih dr. 
Tajnška je potrebno prodati iz 
kmetije 64 tisoč litrov mleka, za 
kar je potrebno vsaj 15 krav, da 
lahko kmečka družina živi kot 
povprečna delavska družina z dve
ma zaposlenima. Delovna ura na 
kmetiji je plačana le okoli 120 to
larjev in prav zaradi tega je toliko 
bolj pomembno kako in po kakšni 
ceni bo to mleko prodano. Zato je 
nujno uveljavljanje lastnih inter
esov prek zadruge, ki pa mora biti 
poceni, učinkovita in delati v in
teresu vseh njenih članov. Ali bo 
scenaristom razbitja Mlekarske za
druge uspelo in kaj bo to dolgo
ročno pomenilo za proizvajalce 
mleka, bo pokazal čas. Se mnenje o 
Mlekarni Ptuj. Dogajanje v zvezi z 
Mlekarno je zelo neugodno tako za 
80 zaposlenih, kot za proizvajalce 
mleka. Ali je večina problemov 
nastala zaradi strahu nekaterih 
uslužbencev Mlekarne, da bodo 
kmetje postali solastniki, ali večin
ski lastniki Mlekarne tako, kot je 
to v večini predelovalne industrije 
v Evropi? Kako si torej razložiti 
dejstvo, da Mlekarna še vedno ni 
olastninjena, čeprav sta se več kot 
pred letom in pol tako delavski 
svet, kot občni zbor Mlekarske za
druge, strinjala s programom last
ninjenja, ki ga je podal direktor 
Janko Vindiš novembra 1993 na 
posvetu svetovalne službe, pred 
več kot 500 strokovnjaki iz vse Slo
venije. Situacija, kakršna je sedaj, 
ko Mlekarna ne odkupi niti tretji
ne ptujskega mleka, en del pa po 
bistveno višji ceni vozi iz drugih 
delov Slovenije, pomeni pogubo za 
Mlekarno, ki tudi doslej ni bila v 
dobrem finančnem stanju. Ob mo
rebitnem neplačilu januarskega 
mleka bodo dokončno medseboj
no spri kmete, dolgoročno pa to ne 
bo rešilo zaposlenih v Mlekarni. 
Osebno sem prepričan, da je edina 
rešitev, da se pozabijo dosedanji 
spori in se v interesu več kot tisoč 
družin, tako zaposlenih v Mlekar
ni kot proizvajalcev mleka, dogo
vori o nadaljnem sodelovanju. 

I v a n B r o d n j a k 

PTUJ / P O N O V N O S O D E L O V A N J E MLEKARNE IN Z A D R U G E 

Mleko inova Mlekarni ponovno 
preverianie lastniških deležev 
Pet dni v začetku meseca , ko j e bila M l e k a r n a v Ptuju ob
krožena in zaprta s traktorji , ni vanjo "pritekla" niti 
kaplj ica mleka . K o so kmetje odšl i z grožnjo, da bodo o d s 
lej me lko prodajal i drugam, s e j e Mlekarna loti la direkt
nega odkupa . Prvi dan , v soboto, 10. februarja j e tako od
kupi la 7 t isoč litrov mleka, poleg tega pa j e začela mleko 
voziti iz M l e k a r n Kranj in Škofja Loka. 

Kot je povedala v.d. direkto
rice Anica Brumec, se je 
količina neposredno odkuplje
nega mleka večala iz dneva v 
dan. 20. februarja ga je bilo že 
19 tisoč litrov ali 33 odstotkov 
količine mleka, ki so ga prevze
li še dan pred kmečkim protes
tom (57 tisoč litrov). V torek, 
prejšnji teden, je prišlo do po
govorov z vodstvom Mlekarske 
zadruge in zadružne ponudbe, 
da obnovijo prejšnje sodelo
vanje. Mlekarna je ob tem pou
darila svoj cilj, da odkupi vso 
mleko, proizvedeno na njenem 
območju. Že naslednji dan so 
cisterne pripeljale 45 tisoč U-
trov mleka, to je okoli 80 od
stotkov vseh količin. Del kme
tov na o r i g o ^ ^ S . , £ ^ j ^ i M . i e 

je namreč odločil, da bo mleko 
prodajal mlekarni v Ljutome
ru. 

V času bojkota s strani Mle
karske zadruge, se je Mlekarna 
obrnila na splošne kmetijske za
druge na svojem območju. Tako 
so se v odkup in dobavo mleka 
ponovno začele vključevati za
druge Ormož, Lovrenc in Ptuj. 
To pa je znova zavrlo proces last
ninjenja Mlekarne, ki je že sredi 
februarja pričakovala prvo sogla
sje Agencije za privatizacijo. 
Omenjene tri zadruge so namreč 
vložile zahtevek za ponovno pre-
verbo njihovih deležev v 45 od
stotnem lastninjenju Mlekarne. 
Agencija se ta čas torej ukvarja z 
novo lastniško strukturo v Mle
karni in njeno soglasje je 

mogoče pričakovati šele po raz
jasnitvi novonastalih odnosov v 
ptujski mlekarski dejavnosti. 
Medsebojna mlekarska 
obračunavanja pa so vplivala 
tudi na plačilno sposobnost 
Mlekarne. Ta je morala v času, 
ko ni bilo proizvodnje in proda
je, odplačati še del kredita, tako 
je zmanjkalo sredstev za pra
vočasno plačilo mleka. Poleg 
tega se je zmanjšalo zaupanje 
bank in dobaviteljev. Mlekarna 
je morala plačilo gorenjskega 
mleka zavarovati z akceptnimi 
nalogi, kar je vsekakor nezau
panje dobavitelja v plačilno spo
sobnost kupca. Mlekarska za
druga je uspela dobiti premostit
veni kredit za plačilo prvega dela 
januarskega mleka z jamstvom 
Mlekarne, izplačilo pa je bilo 
opravljeno z nekajdnevno zamu
do. Razmere se torej počasi ure
jajo. Za ponovno in popolno 
zaupanje obeh partnerjev, ki 
živita v medsebojni odvisnosti, 
pa bo moralo miniti še nekaj 
časa. 

J . B r a č i č 

SEDEM fNE IPOMEMBNIH D N I 

Grosov upor 
Upor kranjskega župana Vito-

mirja Grosa še vedno buri duho
ve na slovenskem. Seveda je bilo 
pričakovati, da bo ekstremna 
Grosova odločitev, da na silo 
prepreči delovanje kranjske 
upravne enote, ker le-ta (oziroma 
država) ne izpolnuje finančnih 
obveznosti do občine in ne 
plačuje najemnine za občinske 
prostore, v katerih deluje, izzvala 
različne reakcije. Vendar pa je 
največje presenečenje pravza
prav to, da je Grosov "primer" 
združil vse slovenske mestne 
župane v novo resno opozorilo 
vladi, da odnosi med občinami in 
državo še zdaleč niso urejeni in 
zadovoljivi. Če pri tem upošteva
mo, da je v ospredju tistih, ki so 
nezadovoljni s sedanjimi razme
rami tudi ljubljanski mestni 
župan dr. Dimitrij Rupel, ki pri
pada vladajoči Liberalni demo
kraciji, potem lahko ugotovimo, 
da so "občinski f)roblemi" očitno 
tako hudi, da so izbrisali razlike 
med posameznimi političnimi 
barvami. Potemtakem je Gros 
pač na najbolj nemogoč (in nedo
pusten) način opozoril na neure
jene razmere. Zato pa bi bilo tudi 
slabo, če bi se preveč (ali pre
težno) ukvarjali samo z županom 
Grosom, ne pa tudi z vzroki, ki 
spodbujajo in vsaj na videz opra
vičujejo Grosova in podobna dru
ga dejanja. 

PADANJE MASK 
Vsekakor ima prav eden izmed 

komentatorjev, ko ugotavlja, da je 
kranjski župan Vitomir Gros v 
pustnem času poleg svoje maske 
snel še marsikatero drugo masko. 
Med drugim tudi masko ministra 
za občine Boštjana Kovačiča, ki 
trdi, da je z reformo lokalne sa
mouprave vse v najlešem redu. Se
veda se lahko (ponovno) sprašuje
mo tudi, zakaj se v majhni Slove
niji ne moremo (ali nočemo) orga
nizirati tako, da bi se na posamez
ne zaplete odzivali takoj in ne šele 
potem, ko že dobijo alarmantne in 
ekscesne razsežnosti? Ali to pome
ni, da vsaka (občinska, državna in 
druga oblast) dokazuje svojo moč 
(in samozadostnost) predvsem z 
nekooperativnostjo in medseboj
nim nagajanjem? Se je res moral 
zgoditi Kranj? Zakaj mestni župa
ni niso že prej na enako drama
tičen način (kot v svoji zadnji izja
vi) zahtevali od vlade, "da začne 
nemudoma reševati nakopičene 
težave predvsem v tistih občinah. 

kjer so tudi sedeži upravnih enot"? 
Župani zdaj ugotavljajo, "da je 
skrajni čas za ureditev odnosov 
med državo in občinami, ki bi mo
rale poleg odgovornosti imeti tudi 
več pristojnosti, predvsem takrat, 
ko gre za urejanje prostora, za jav
ni red in mir, za obratovalni čas 
trgovin in lokalov, za cene komu
nalnih storitev ter za pre
moženjska in stanovanjska 
vprašanja." 

"Nekatere občine naj bi te naloge 
slabše opravljale predvsem zaradi 
nerazumevanja upravnih enot in 
slovenske vlade, zato vidijo župani 
mestnih občin rešitev v tem, da se 
odpravijo vse nejasnosti in da vla
da podpre predlog zakona o mest
nih občinah ter poišče rešitve tudi 
za druge občine, v katerih delujejo 
upravne enote. Glede financiranja 
občin župani v izjavi ugotavljajo, 
da sedanje rezmere občinam ne za
gotavljajo možnosti za ure
sničevanje z zakonom predpisanih 
nalog. Predlagajo tudi prerazpore
ditev deleža javne porabe v korist 
občin, kar bi poleg financiranja 
tekočih nalog obenem omogočilo 
tudi uresničevanje razvojnih po
treb zlasti na področju naložb v 
družbenih dejavnostih in komu
nalni infrastrukturi. Župani v iz
javi od vlade pričakujejo, da bo ne
mudoma pristopila k ustrezni revi
ziji, oziroma dopolnitvi meril za 
financiranje zakonskih obveznosti 
občin in za sofinanciranje naložb 
na njihovih iz državnega pro
računa in da bo pri tem zagotovila 
diferenciran pristop, skladno s sta
tutom občin in njihovimi dejan
skim obremenitvami" (Republika, 
24. februarja 1996). 

'NERAZUMEVANJE" 
VLADE 

Kako se bo na te "zahteve" 
odzvala vlada, ki jo župani pravza
prav označujejo kot glavnega kriv
ca? Vsekakor je hudo, če gre res 
predvsem za "nerazumevanje" vla
de. Vendar pa so verjetno globlji 
vzroki za sedanje občinske pretre
se tudi v premalo domišljeni refor
mi lokalne (samo)uprave, ki je bila 
v marsičem vsiljena, marsikje izve
dene proti volji ljudi. Prav tako ni 
nihče upošteval resnih opozoril 
poznavalvev, da z reformo ne kaže 
tako hiteti. 

Ljubljanski župan dr. Dimitrij 
Rupel je povedal, da župani s svojo 
izjavo nočejo povzročati novih 
sporov. Dejal je tudi, da se mu 
način reševanja težav, kakršnega je 

izbral župan Gros, ne zdi ustrezen. 
Medtem pa je župan Gros sporočil, 
da ga v njegovem ravnanju podpi
ra 20 slovenskih županov. 

Sicer pa je zmeda v pogledih na 
vlogo in funkcioniranje lokalne 
ssamouprave ter na početje Vito-
mirja Grosa večja, kot bi bilo nor
malno. Komentator Slovenca tako 
piše, da je treba kranjskemu župa
nu, "čeprav se z vsem, kar počenja 
ni mogoče strinjati", pritrditi v 
tem, da postaja "ravnanje sloven
ske vlade zares nevzdržno. Sama je 
predlagala zakonsko ureditev, s 
katero je novim slovenskim 
občinam dodelila ali odvzela pra
vice, zdaj pa te ureditve, čeprav 
ima v svoji sestavi tudi posebnega 
ministra, ki naj bi se ukvarjal z lo
kalno samoupravo (beri občina
mi), ne spoštuje...Morda bo kdo 
skomignil z rameni in dejal, da se 
je Vitomir Gros v svojem ravnanju 
prenaglil, vendar je treba jasno 
poudariti, da je storil samo to, kar 
bi morala storiti slovenska jav
nost: od državnih in vladnih vodi
teljev zahtevati, da se v Sloveniji 
določila zakonov spoštujejo in iz
vajajo, saj se komaj porojeni demo
kraciji nihče nima pravice posme
hovati..." 

Komentator Dela pa piše, da je 
Gros "zagrešil vsaj prekršek, če že 
ne kaznivo dejanje," ko je z dvajse
timi "svojimi" varnostniki pre
prečil državnim uradnikom pre
hod na delo. "Grosov teater z var
nostniki ima na prvi pogled celo 
zaslombo v zakonu o lokalni sa
moupravi, ki občino dosledno 
ločuje od države. Venmdar se lo
kalna samouprava lahko "dogaja" 
samo znotraj države, medtem ko 
za državo ni nujno, da ima lokalno 
samoupravo. Občine in župani so 
navsezadnje "udje" skupnega us
tavnega sistema z vojsko, policijo 
in vsem tisnm uradništvom, ki 
načenja živce kranjskega župana. 
Drugače povedano, Gros ni zgolj 
lokalna samouprava, je vsaj pos
redno tudi predstavnik države v 
svojem okolju, kar bi se vsekakor 
pokazalo v izrednih razmerah, kot 
so vojna, naravne nesreče itd. ali 
pa bi - če bi se, denimo, Slovenija 
spopadla z Avstrijo - vrli Vitomir 
razglasil, da to zanj in za kranjske 
občane preprosto ne velja in bi Ka-
cinove enote-kratkomalo izgnal iz 
občine?" 

Seveda pa je posebnega razmisle
ka vredna izjava kranjskega župa
na, da bi lahko ubral sodno pot, da 
bi dobil najemnino za občinske 
prostore, ker pa slovenskemu pra
vosodju ne zaupa več, se je odločil 
za tako nenavaden ukrep." 

J a k K o p r i v e 

ZAVRC / LETNA K O N F E R E N C A STRANKE SDSS 

Opozorili nm fezcive v 
infrostrvlauri in šolstvu 
Završki občinski odbor Soc ia ldemokratske s tranke Sloveni
je j e na začetku tega tedna pripravil letno konferenco, na ka
teri sta poleg č lanov s tranke govorila tudi M i l a n Zver, č lan 
predsedstvsa S D S S in Franc Pukš ič , s trankin regijski koor
dinator. Odbor v Zavrču danes šteje 25 članov, ustanovil i so 
ga septembra lani , č lani pa si prizadvajo predvsem za boljši 
razvoj v občini . Opozori l i so tudi na težave v infrastrukturi 
in šolstvu. 

Stanislav Ivančič, ki so ga člani 
stranke ponovno izglasovali za 
predsednika je poudaril, da so jim 
pri ustanavljanju odbora veliko 
pomagali na sedežu stranke na 
Ptuju. V završki občini so naleteli 
na dober odziv in danes se jim je 
pridružilo mnogo občanov. Svoje
ga svetnika v občinskem svetu si
cer nimajo, prizadevajo pa si, da bi 
bili kar najbolje obveščeni o delu 
sveta. Slišati je bilo, da zapisnikov 
sej doslej niso mogli dobiti, kljub 
vsemu pa Ivančič pravi, da bodo to 
poskušali urediti. Stranka naj bi 
po njegovih besedah v občini v 
prihodnje pridobila še več članov, 
več poudarka bodo dali mladim in 

predstavnicam nežnejšega spola, 
ob tem pa želijo nadzorovati tudi 
delo svetnikov, kajti z njihovim 
delom še zdaleč niso zadovoljni. 

Milan Zver je govoril o zgodovi
ni stranke SDSS v Sloveniji, ki je 
letos stara okroglih 100 let. Tudi 
članstvo v stranki se je po njegovih 
besedah v zadnjih mesecih močno 
povečalo in že prekoračilo število 
13000, opozoril pa je na slab odnos 
države do lokalne samouprave. 
Menil je, da je država premalo sto
rila za nove občine, še danes daje 
premalo denarja za nerazvita 
območja pa tudi sicer naj bi bila 
sredstva javnega obveščanja stran
ki premalo naklonjena. Opozoril je 

na morebitno bodočo koalicijo 
strank slovenske pomladi, torej 
SDSS skupaj s SKD in SLS ter na 
predvolilno kampanjo v Sloveniji. 

Razen v Juršincih in Majšperku 
so v vseh novonastalih občinah 
ptujskega območja občinski odbo
ri SDSS že zaživeli in Pukšič je 
poudaril, da je povezovanje med 
odbori zelo dobro. V završki 
občini bi po njegovem mnenju 
morali iz stranke imeti kandidata 
za občinsko volilno komisijo, 
strinjal pa se je tudi, da si morajo 
pri SDSS pridobiti vse sprotne in
formacije o delu občinskega sveta. 

Medtem ko so na letni konferen
ci izvolili tudi novo vodstvo Stan
ke, so se člani v razpravi dotaknili 
nekaterih problemov, predvsem 
usode splošne završke ambulante 
in zobozdravstvene ambulante ter 
prevelikih prispevkov za nove vo
dovodne priključke. Že v pri
hodnjih tednih naj bi problemom 
v občini namenili več časa ter seve
da zanje našli kar najboljše rešitve. 

T . M o h o r k o 
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ženske za l i o l / i o kakovost iivljenla 
Prejšnji četrtek so se ptujske ženske srečale s poslanko državnega zbora dr. Matejo Kožuh Novak. Govorile so o tem, kaj lahko ženske storijo za boljšo 
kakovost življenja pri nas. 
"Usmeritev sedanjega s lovenskega pol i t ičnega vodstva ni na-j 
klonjena s lovenski družini . Prednost daje dob ičkom vel ikih] 
m e d n a r o d n i h koncernov, kot sta orožarska in tobačna indu-j 
strija ter t i s t im med nami , ki so pozabili na et iko in pošten- j 
j e , na medsebojno so l idarnost in spoštovanje , ki brezobozir- ' 
no skubijo vse . 

Talce najde milijarde za obisk 
voditelja ene od najbogatejših fi
nančnih multinacionalk na sve
tu, ne najde pa denarja za malice 
srednješolcev. Daje prednost 
mrhovinarjem, ki se zbirajo oko
li nekdanjih stebrov slovenske 
industrije, pred vprašanjem 
preživetja nekaj tisoč družin del
avcev v teh industrijah. Gradi 
palače v prestolnici, ne najde pa 
denarja za napreprostejše potre
be prebivalcev na obrobju Slove
nije. Dovoljuje, da se je zaradi 
vrtičkarjenja novodobnih poli
tičnih strank praktično podrla 
lokalna samouprava, da je 
preživetje majhnih, nebogljenih 
občin vsak dan bolj odvisno od 
darežljivosti velikega očeta v 
prestolnici. Zmanjšuje možnosti 
revnejših in bolj oddaljenih za 
šolanje, v prestolnici pa z denar
jem vsega prebivalstva gradi elit
ne šole, ki bodo že kmalu dos
topne samo še bogatim," je uvo
doma povedala dr. Mateja 
Kožuh - Novak. 

Stranka krščanskih demokra
tov je v parlamentarno proce
duro znova vložila zakon, ki 
predlaga podaljšanje porod
niškega staleža na dve leti. No
vosti v zakonu je več. Eden od 
staršev lahko ostane doma z 
otrokom do tretjega leta starosti 
brez nadomestila osebnega do
hodka. Dajatve za zdravstveno, 
pokojninsko in invalidsko zava
rovanje pa zagotavlja država iz 
proračuna. Plačan porodniški 
dopust se podaljšuje na dve leti 
skupaj ali pa do 3,5 let, če ženska 
dela s polovičnim delovnim 
časom. Oče lahko koristi dopust 
po 105. dnevu po porodu, če se 
starša tako med seboj dogovori

ta. Oba hkrati lahko delata polo
vičen delovni čas do drugega leta 
starosti otroka. Prednosti zako
na so v povečanih možnostih iz
koriščanja porodniškega dopus
ta in daljšem porodniškem do
pustu, posebej še za bolne otro
ke. Slabost pa, ker oče ni v 
ničemer zavezan, da bi si delil 
porodniški dopust z materjo. 
Drugo leto je nadomestilo do
hodka le 90 odstotkov, večja pa 
je tudi obremenitev proračuna, 
kar pa pomeni tudi večjo obre
menitev plač. 

Na pogovoru naj bi udeleženci 
predvsem odgovorili na 
vprašanja, kako porodniški do
pust na ptujskem območju de
jansko izkoristijo mladi pari; ali 
bi podaljšanje porodniškega do
pusta na dve leti pomenilo 
zmanjševanje možnosti žensk, 
da dobijo in ohranijo zaposlitev 
in dosežejo napredovanje; 
kakšni so predlogi za kvalitet
nejšo vključitev očetov v izrabo 
dopusta za nego otroka oziroma 
ali je večja vključitev očetov v 
nego dojenca sploh umestna in 
potreba in ali je podaljšan po
rodniški dopust tisto, česar si 
mladi pari v teh časih zelo oziro
ma najbolj želijo? 

Dogovorili so se, da bodo od
govore na ta vprašanja poskušali 
dobiti v širšem okolju. Pogovor 
pa je pokazal na nujnost večjega 
vključevanja žensk v politiko, 
ker so tudi bolj racionalne, da se 
bodo razmere v družbi bistveno 
spremenile. Zdaj v vsej svoji 
obremenjenosti prepuščajo 
odločitve drugim, kar pa ni do
bro. Ptujske ženske, ki jih je za 
začetek na pogovor povabila 
Združena lista socialnih demo

kratov, so se prejšnji četrtek tudi 
dogovorile, da se bodo poslej 
redno sestajale vsaj enkrat 
mesečno in poskušale dobiti od
govore na odprta vprašanja. 
Združevale naj bi se ne glede na 
strankarsko pripadnost. Prva 
tema, ki naj bi jo obravnavale, je 
paket nove šolske zakonodaje, 
prav tako je aktualna tema zakon 
o regionalnem razvoju, ki je tako 
dolgo čakal na razpravo v parla
mentu, ker "bo dajal denar rev
nim, oblast pa si prizadeva, da se 
vse koncentrira v Ljubljani." Na 
splošno pa je znano, da se žen
skam v manj razvitih krajih še 
slabše godi kot v razvitejših, saj 
je njihova preobremenjenost še 
večja,4cer se zavedajo, da morajo 
otrokom in tudi možu vsak dan 
zagotoviti kos kruha. Slovenska 
tekstilna industrija bi že zdavnaj 
propadla, če bi ne bilo žensk, ki 
svoje delo prodajajo za sramotno 
nizko ceno. Šolarji se učijo v šoli 
o marsičem, o pripravi na živl
jenje pa jim nihče ne pove skoraj 
ničesar, je med drugim povedala 
dr. Marija Djurdjevič. Panika 
Korenjak je posebej opozorila 
na problem samomorilnosti na 
širšem območju Ptuja. Ko 
učenec potrebuje pomoč, ker ne 
zmore vsega, kar mu nalaga šola, 
je dejala Kat ica Bračko, ponava
di ostane sam, oziroma njegove 
probleme v glavnem rešuje 
družina, čeprav naj bi ga po ne
kih podatkih spremljalo vsaj 
osem ljudi, ob starših, še učitelj, 
pedagog, medicinska sestra in 
drugi. Vse to so teme, o katerih 
bi v naši družbi morali govoriti 
več, pa jih zaradi znanih razlo
gov ne. 

Četrtkov pogovor ptujskih 
žensk z dr. Matejo Kožuh Novak 
je izzvenel kot spodbuda 
bodočemu združevanju žensk in 
njihovemu aktivnejšemu 
vključevanju v politično življen
je na širšem območju Ptuja. 

M G 

A N K E T A 

d veijem vklivievan" 
[u iensk v politiko 

Zora Pliberšek, tajnica: "Ne 
vidim razloga, da je nujno pose
bej poudarjati potrebnost 
vključevanja žensk v politično 
življenje. Še najmanj pa z 
državno volilno zakonodajo o 
tako imenovanih kvotah na 
strankarskih listah. Svojo kvoto 
smo si ženske že zagotovile z re
zultati, ki smo jih dokazale skozi 
desetletja. Le enakopravno in 
enakovredno z moškimi je po
trebno obravnavati in spoštovati 
naša mnenja in stališča. Veliko 
bi bilo potrebno spremeniti v 
miselnosti o "samo moških" in 
"samo ženskih opravilih", ne do
pustiti ločevati žensk od moških 
pri sprejemanju na odgovorna 
delovna mesta in funkcije glede 
na enako razpisane pogoje ter jih 
že vnaprej izključevati z izgovo
rom o njihovi preobremenjenos
ti. Zakaj si te preobremenjenosti 
ne bi enakovredno porazdelili 
moški in ženske? Samo rojstvo 
otrok pri enakovrednem obrav
navanju obeh spolov, žensk ne bi 
omejevalo pri še aktivnejšem 
vključevanju v politično življen

je. Tako tudi samo predpisane 
kvote brez resničnega omo
gočanja sodelovanja v poli
tičnem življenju ne bodo veliko 
pripomogle pri odločanju 
žensk." 

Metka Slanic, odvetnica: 
"Položaj žensk v politiki je težak. 
Ženske smo v naši slovenski 
družbi še vedno "zakoreninjene" 
kot matere, gospodinje, žene in 
delavke - slednje včasih kot nuj
no zlo, ker se z eno plačo žal ne 
da preživeti družine. V kolikor 
pa se želi ženska bolj poglobiti v 
svoj poklic, v tem primeru 
poseči v politiko in s tem po do
kazanem prepričanju Slovencev 
poseči v domeno moških, pa se 
zalomi. Tako imamo trenutno le 
eno ministrico, županji pa sta 
bojda le dve. Ne trdim, da je 
krivda samo na moških, v 
družbi, v ekonomski situaciji. 
Krive smo ženske tudi same, ker 
smo do svojega spola in do same
ga sebe preveč kritične in pre
zahtevne. Da smo ženske spo
sobne aktivno poseči in delati v 

politiki, dokazujeta zgodovina 
in sedanjost. Tako so ženske 
predsednice držav, vlad, celo 
obrambne ministrice, vendar 
predvsem v tujini in ne pri nas." 

Erika Mihe lač , direktor ica: 
"Moški si v bistvu jemljejo pri
mat za delo v politiki. Moje 
mnenje je, da bi ženske veliko
krat boljše delale v politiki, ker 
so bolj dosledne, imajo večji 
smisel za racionalno delo in niso 
toliko za prepir kot moški. Da 
stranke premalo kandidirajo 
ženske, je krivdo iskati tudi v 
tem, ker liste pripravljajo moški, 
zato bolj favorizirajo moške ko
lege. Kaj bi bilo potrebno nare
diti za večje vključevanje žensk v 
politiko? Predvsem poiskati 
takšne, ki so pripravljene delati 
v politiki in jih tudi kandidirati . 
Potrebno je pregledati članstvo, 
gotovo je v vsaki stranki precej 
žensk, ki želijo delati v politiki, 
le prave priložnosti nimajo." 

P r i p r a v i l a : M G 

Z A V R C / ZGODOVINSKI D O G O D E K ZA HIŠO UČENOSTI 

femeliim šolski prizidek 
v Zavrču so na ponedeljkov prvi 

šolski dan po zimskih počitnicah 
pripravili svečanost, ki bo zapisana 
v zgodovino obmejne občine. Te
melje za nov šolski prizidek je vzidal 
šolski minister dr. Slavko Gaber 
skupaj z završkim županom Fran
cem Majcenovičem, poslancem v 
državnem zboru Jožefom Kopšetom, 
ravnateljem OŠ Cirkulane Francem 
Kekcem in tajnico občine Danico 
Putora, dr. Franc Kramberger pa je 
opravil še blagoslov temeljev. Nova 
investicija po prvih izračunih znaša 
dobrih 260 milijonov tolarjev; 70 od-
stokov bo namenjenih iz državnega 
proračuna, preostalih 30 odstotkov 
pa bo dala občina Zavrč. 

"Presrečni smo ob spoznanju, da je 
napočil težko pričakovani dan posta
vitve temeljnega kamna prizidka 
naše hiše učenosti," so v povabilu za
pisali Zavrčani. Sicer pa zgodovinski 
viri pišejo, da se šolstvo v Zavrču 
pr\'ič omenja davnega leta 1671, 
uradno so prvo šolo postavili 1821, 
od leta 1888 pa pouk poteka v šoli, ki 
jo učenci obiskujejo še danes. 
Završki župan Franc Majcenovič je 
ob tem poudaril, da so bili vse dose
danji poiskusi, da bi v kraju zgradili 
novo šolo, zmeraj neuspešni, šele v 
minulem letu pa se je obrnilo na bol
je. Pomagali so jim mnogi; poslanci 
v državnem zboru, pristojni na Mi
nistrstvu za šolstvo in šport, v 
domačem župnišču ter v kraju sa
mem. V kratkem času so uspeli ure-

Š o l s k i m i n i s t e r G a b e r j e v z i d a l t e m e l j e p r i z i d k a . 

diti vso potrebno dokumentacijo, 
zanjo so 17 milijonov tolarjev name
nili iz občinskih sredstev. Počakati 
so morali le na nov šolski zakon, s 
katerim so lahko uredili porazdelitev 
sredstev financiranja gradnje novega 
prizidka. 

V novem prizidku poleg več kot 
sto let stare šole bodo dobili svoj šol
ski prostor tudi učenci šestih, sed
mih in osmih razredov, ki se sedaj 
vsak dan vozijo v oddaljeno šolo v 
Cirkulane, katere podružnica je tudi 
završka OŠ. Poleg prizidka, v kate
rem bodo završki učenci dobili še te
lovadnico, pa naj bi adaptirali tudi 

staro šolsko poslopje ter v prihodnje 
v njej uredili še protore za malčke iz 
vrtca. V Zavrču so prepričani, da 
bodo imeli vsako šolsko leto dovolj 
otrok za en oddelek, uvedli bodo 
enoizmenski pouk in z večjim šol
skim prostorom jim bodo ponujeni 
tudi vsi pogoji za devetletno šolanje. 

Gradbeno podjetje Korpar iz Ptu
ja, ki je tudi izvajalec vseh gradbenih 
del, bo z gradnjo šolskega prizidka 
začelo že v teh dneh, seveda ob ugod
nih vremenskih pogojih, sicer pa bo 
gradnja prizidka potekala v večih fa
zah. 

Besedilo in posnetek: T M 

O R M O Ž / ŽENSKI FORUM. 

Ženske bodo volile ženske 
Na predlog ZLSD Ormož je nas

tal iniciativni odbor za ustanovitev 
ženskega foruma in v petek pripra
vil sestanek, na katerem so se zbra
le Ormožanke, ki menijo, da je tre
ba stvari končno postaviti na svoje 
mesto in ženski priboriti prostor, ki 
ji pripada. Na sestanek so povabile 
tudi vse poslanke državnega zbora, 
ki pa so se v prijaznem pismu za 
povabilo zahvalile. Prišla pa je dr. 
Mateja Kožuh Novak, z njo pa tudi 
igralka Jerca Mrzel in novinarka 
Lada Zei. Seveda so bih povabljeni 
vsi predsedniki strank, vendar sta 
se od lokalnih veljakov odzvala le 
predsednika ZLSD Zdravko Hle
bec in SLS Miroslav Hanželič, ki 
pri svojem delu že tako posvečajo 
precej pozornosti vprašanju žensk. 
Ormožankam so se pridružile tudi 
kolegice iz Ljutomera, s katerimi 
bodo sodeloviale v prizadevanjih za 
ženskam prijaznejši svet. 

V uvodu je Mateja Kožuh Novak 
opozorila, da je prav ženska tista, od 
katere je odvisno dobro delovanje 
družine. Ženska ima moč, da 
odloča, kako bo družina živela, saj ji 
je zaupana skrb za zdravje, izobraz
bo, vzgojo in ostala vitalna področja. 
To moški že od nekdaj vedo in v 
tišini doma svojim ženam v veliki 
meri prepuščajo tudi gospodarjenje z 
denarjem. Zaupanje v žensko presojo 
pa se konča, ko gre za odločanje na 
lokalni in državni ravni. Kot da je 
politika zadnja trdnjava moškosti, ki 
je moški preprosto ne morejo spusti
ti iz rok. Res pa je tudi, da ženske v 
veliki meri ne morejo ali niso pri
pravljene stopiti v politiko, saj s tem 
korakom prepuščajo skrb za otroke 
in gospodinjstvo komu drugemu. 
Zato se temu izzivu lahko posvetijo 

I g r a l k a J e r c a M r z e l j e s s v o j i m i p e s m i m i z a t r e n u t e k 
r a z g n a l a t u r o b n e m i s l i . 

šele takrat, ko so otroci že večji. Po
dobno je s kariero. Prvi korak k iz
boljšanju je, da si vzgojimo moške, ki 
bodo znali v družini poprijeti za vsa
ko delo in to vsak dan, ne le ob praz
nikih. 

Dr. Kožuhova je menila, da prav 
zaradi pomanjkanja žensk v politiki, 
sprejema naša država odločitve, ki 
ženski niso prijazne. Ko bo v parla
mentu polovica žensk, bo njegovo 
delo precej boljše, saj se bodo spreje
male človeške in ne le strankarske 
odločitve. Že na letošnjih volitvah 
naj bi sodelovalo čimveč kandidatk 
in ženske jih moramo s skupnimi 
močmi podpreti, je dejala gostja Jer
ca Mrzel. V pogovoru je bilo večkrat 
poudarjeno, da za vsakim uspešnim 
moškim stoji uspešna ženska. Jože 
Granduč, ki je s simpatijo spremljal 
"ženski" pogovor, je na tem mestu 
obrnil kopje in dejal, da za vsako 

uspešno žensko stoji tudi uspešen 
moški. 

V pogovoru so izpostavili tudi 
problem brezposelnosti, ki ženske 
potiska v položaj, da so pripravljene 
delali tudi za minimalni dohodek, 
kar lastniki prav dobro vedo. Velika 
"moška" podjetja so šla v stečaj. Veli
ke ženske firme pa životarijo in žen
ske še kar naprej delajo, saj se zave
dajo, da morajo vsako jutro postaviti 
zajtrk na mizo in nakako ga je po
trebno priskrbeli. 

Na naslednji sestanek bodo ženske 
poskušale pritegniti tudi več 
moških, saj emancipirana ženska 
zahteva tudi prav takšnega moškega. 
In glede na število uspešnih žensk, 
ki so se zbrale v petek, je mogoče so
diti, da takšnih moških pri nas le ni 
tako malo. 

v k 
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LENART / ŽUPAN NI BIL Z A D O V O L J E N Z D E L O M PODŽUPANA 

Podžupan Stanko 
Kranvo§el odstopil 
Na zadnji seji i enarškega občinskega sveta j e bila v z n a m e n 
ju presenečenj . Največjo j e gotovo pripravil lenarški župan 
Slavko Kramberger , ko j e predlagal točko dnevnega reda, da 
razrešijo dosedanjega podžupana in njegovega s trankarske
ga kolega Stanka Kranvogla . 

"Ta nenadna odločitev me je 
zelo presenetila, saj smo še dva 
dni prej skupaj načrtovali neka
tere nove projekte lenarške 
občine. Ves čas sem izpolnjeval 
vse naloge, za katere me je poob
lastil. Nadomeščal sem ga tudi v 
času njegove odsotnosti zaradi 
bolezni tako kot to določa statut. 
Župan mi ves ta čas nikoli ni 
omenil, da z mojim delom ni za
dovoljen," je ob tem dejal Stanko 
Kranvogel. 

Županovi argumenti so bili 
podani pisno, eden od glavnih je 
bil ta, da se je podžupan premalo 
zavzemal za razvoj občine. Svet
niki in svetnice so sicer zahtevali 
dodatne obrazložitve, vendar jih 
ni hotel podati. Po krajši razpra
vi so svetniki in svetnice s taj
nim glasovanjem in dvanajstimi 
glasovi (od triindvajsetih) 
podprli podžupana Stanka 
Kranvogla. 

Toda Stanko Kranvogel je ne
preklicno odstopil. Svoj odstop 
je argumentiral: "Na sami seji je 
župan sicer pisno odločil, da so v 
zadnjem času v občini opazni 
znaki stagnacije in da on kot 
župan ne zmore vseh aktivnosti, 
ki so potrebne za funkcioniranje 
občine. Mislim, da je župan tisti. 

ki je odgovoren za programsko -
razvojni načrt občine. Nikoli me 
župan ni zadolžil, da bi samos
tojno delal na programih za raz
voj občine. Uspešno smo sprejeli 
statut občine in letošnji občinski 
proračun. Moja moralna načela 
mi ne dovoljujejo, da bi to funk
cijo opravljal še naprej. Nočem, 
da bi bil jaz kriv, da sem zaviral 
razvoj občine. Ne morem delati 
z nekom, ki nima v mene zau
panja." 

Zanimivo je, da župan Slavko 
Kramberger in podžupan Stan
ko Kranvogel prihajata iz iste 
stranke, SKD. Župan se je 
odločil in za novega podžupana 
predlagal Ivana Vogrina iz 
SDSS, nekdanjega člana 
izvršnega sveta, ki so ga pozneje 
potrdili tudi svetniki in svetni
ce. 

"Ta županova poteza se mi zdi 
povsem nerazumljiva, saj je s 
tem izdal tudi našo stranko. O 
moji zamenjavi se namreč ni po
svetoval s strankarskimi kolegi 
in je tako tudi porušil koalicijski 
dogovor," dodaja Stanko Kran
vogel. 

Nekateri to nenadno županovo 
odločitev o razrešitvi podžupana 
povezujejo tudi z odškodninsko 

in disciplinsko komisijo, ki pre
verja odgovornost bivšega pred
sednika izvršnega sveta Avgusta 
Zavernika. 

Na seji so govorili tudi o zade
vi Eventus in o odgovrnosti nek
danjega predsednika izvršnega 
sveta Avgusta Zavernika. Tokrat 
je govoril tudi Avgust Zavernik, 
ki je trdil, da je temu maribor
skemu podjetju posodil denar, 
ker je imel garancijo, da ga bodo 
v dogovorjenem roku vrnili. 
Med drugim je tudi dejal, da so 
tudi drugim podjetjem takrat 
posojali denar. Čeprav se je dis
ciplinska komisija, ki jo vodi le
narški župan, že odločila, da Za
vernik ostaja zaposlen v občin
ski upravi, svojega še ni izrekla 
komisija za odškodninsko odgo
vornost, ki jo vodi zdaj že bivši 
podžupan Stanko Kranvogel. Po 
nekaterih razpravah svetnikov 
se nismo mogli znebiti občutka, 
da so o tej zadevi zelo deljena 
mnenja. 

Na seji Ienarškega občinskega 
sveta so po daljši razpravi spreje
li tudi odlok o proračunu za 
letošnje leto, ki znaša 913 milijo
nov tolarjev. V njem bodo letos 
največ denarja namenili za mod
ernizacijo in gradnjo cest, vodo
voda ter druge infrastrukture. 
Za investicije bodo namenili 
288,3 milijona tolarjev, od tega 
bodo gradili telovanco v Voličini 
in prizidek k OŠ Cerkvenjak. 

M S 

lenrnmniso Mmdelh volili 
Od 1. aprila letos pa do 31 . marca leta 2001 bodo nove krajevne 
samoprispevke plačevali v KS Benedikt, Cerkvenjak in Lokavec 

Osrednje Slovenske gorice, to
rej lenarški del valovite in razgi
bane pokrajine med Dravo in 
Muro, so prejšnjo nedeljo 
doživele prve krajevne volitve 
in referendume za ali proti no
vim krajevnim samoprispev
kom. Odprli so 29 volišč in to v 
glavnem na običajnih krajih, v 
28 volilnih enotah pa je za 
članstvo v krajevnih svetih kan
didiralo 280 kandidatov poli
tičnih strank in nekaj neodvis
nih kandidatov, ki so kandidira
li s podporo volilcev. V Lenartu 
so v občinski zgradbi odprli tudi 
predčasno volišče, ki je bilo 
odprto že v četrtek pred ne
deljskimi volitvami, za katere je 
ena od temeljnih značilnosti do
kaj nizka volilna udeležba, nekaj 
manj kot 52 % volilnih upra
vičencev je prišlo na volišča. V 
volilni imenik je bilo 13.415 vo
lilcev, vendar so nato številko 
rahlo popravili, tako da je bilo 
vpisanih natančno 13.342 volil
cev. 

Poleg krajevnih volitev in refe
rendumov pa so imeli v KS 
Voličina v Slovenskih goricah še 
referendum posebne vrste. Pri
pravili so namreč glasovanje o 
tem, ali so ljudje proti izgradnji 
odlagališča komunalnih odpad
kov na njihovem območju. To je 
posledica zbora krajanov no
vembra lani, ko so se odločili za 
razpis posebnega referenduma, 
sicer poizvedovalnega značaja, 
na katerem naj se krajani na naj
bolj demokratični način izrečejo 
za ali proti tovrstnim posegom v 
prostor v tem delu Slovenskih 
goric. Kar 90 % tistih, ki so se 
udeležili nedeljskih volitev in 

referenduma v Voličini je bilo 
proti odlagališču, kar bodo 
najbrž upoštevali tudi v občini 
Lenart, ko bodo nadaljevali s 
prizadevanji za ureditev žgočega 
problema komunalne deponije. 

V nedeljo je bilo torej vsega po 
malem. Predvsem pa je bil to 
lep, zimsko prijazen sončen dan, 
ki so ga mnogi izkoristili za pri
jetne sprehode v naravo in mor
da je bil (tudi) eden od vzrokov 
za precej skromno udeležbo, če 
jo seveda primerjamo s podobni
mi glasovanji v preteklosti. To je 
eno, drugo pa bo najbrž spoz
nanje, da čas referendumom ni 
naklonjen in da tudi za krajevne 
volitve ljudje ne marajo pretira
nih strankarskih "špeiirov". Teh 
v Lenartu pred volitvami ni 
bilo, čeprav so se nekateri čudili 
naglim spremembam, ko so brali 
liste kandidatov. Ljudje pač 
menjajo prepričanje, ali pa je v 
ozadju še kaj drugega. O vsem 
bodo svoje povedali analitiki, ki 
bodo najbrž dodali še zadnje za
nimive dogodke v zvezi z menja
vami v občinskem vrhu pa spor
nimi postopki posameznikov in 
še bi lahko naštevali. Kakorkoli 
že, ljudje imajo polno vsakdanj
ih skrbi in jih takšno početje 
samo še dodatno jezi. 

In kakšna je bila volilna ude
ležba: Dopoldne je bila volilna 
udeležba nizka, saj je prišlo na 
volišča v celotni občini Lenart 
24,41 % volilnih upravičencev. V 
Cerkvenjaku so zabeležili 20,16 
% v Benediktu 27,4 %, Jurov-
skem dolu 17,77 %, Lenartu 
24,44 %, Lokavcu 33,40 %, na 
Sveti Ani 21,99 %, v Voličini 
27,86 % in v Sveti Trojici 31,88 

% volilno udeležbo. Popoldne ob 
16. uri je bilo nekoliko boljše, saj 
je bila volilna udeležba v celotni 
občini Lenart 47,46 %. Najvišja 
je bila v Sveti Trojici 56,58 % in 
Lokavcu 55,18 %, najnižja pa v 
Jurovskem dolu, vsega 38,30 %. 
Ko so volišča zaprli in so se v 
vseh 8 krajevnih volilnih komi
sijah lotili preštevanja glasov, 
smo kmalu dobili podatke o vo
lilni udeležbi, ki so sicer še ne 
povsem uradni, vendar se bistve
no ne bodo spremenili. V celotni 
občini Lenart je po zbranih po
datkih glasovalo 51,89 % volil
nih upravičencev. Najvišjo volil
no udeležbo so zabeležili v Sveti 
Trojici, kjer je prišlo na volišča 
59,56 % volilcev, najnižjo pa v 
Jurovskem dolu, vsega 43,12 % 
volilno udeležbo. 

Za krajevne samoprispevke, ki 
jih bodo plačevali prihodnjih 
pet let in z njihovo pomočjo po
speševali komunalni razvoj, so 
se odločili v KS Benedikt, Cer
kvenjak in Lokavec. Proti so bili 
v Lenartu, Jurovskem dolu, na 
Sveti Ani v Sveti Trojici in 
Voličini. Zanimivi so tudi rezul
tati volitev v krajevne svete, ki 
kažejo precenjšno strankarsko 
raznolikost, kar bi lahko pripo
moglo k hitrejšemu prilagajanju 
pravim problemom v krajevnih 
skupnostih, ki nimajo nič skup
nega z visoko strankarsko politi
ko in razprtijami. Za Lenart in 
ta del slovenskogoriškega 
podeželja bi bila prava škoda, če 
se ne bi posvetili drobnim, vsak
danjim življenjskim problemom 
malih ljudi in bi se namesto te 
skrbi šli visokozvenečo politiko 
in za prestiže, ki ne bi nikomur 
koristili. 

M a r f a n Toš 

ORMOŽ / T ISKOVNA K O N F E R E N C A 

Letošnji proraiun 
brez spomenikov 
Ormoški župan Vili Trofenik j e minul i teden razpisal volitve 
v organe krajevnih skupnost i . Volitve, ki bi j ih moral i izvesti 
že lani , pa so bile zaradi znanih sporov preložene, bodo 2 1 . 
apri la . Krajevne skupnost i so že sprejele sklep o velikosti 
svetov in vol i lnih enot , ki naj bi, do neke mere, zagotavljale 
sorazmerno zas topanos t vseh delov krajevnih skupnost i . S 
tem so se želeli izogniti možnost i , da bi manj nase l jena po
dročja spet os ta la brez predstavnikov. 

V krajevnih skupnostih so se 
odločili za različno število svet
nikov in volilnih enot. Naj
manjši svet bodo imeli na Kogu, 
kjer bo 7 svetnikov, največjega 
pa pri Sv. Tomažu, kjer predvi
devajo kar 16 svetnikov. Pristoj
nosti za izvedbo volitev so raz
deljene med krajevne in občin
sko volilno komisijo. Občinska 
komisija bo pripravila rokovnik 
in potrjevala kandidature, vse 
ostalo pa je v pristojnosti krajev
nih volilnih komisij. Občina za
gotavlja finance za izvedbo voli
tev za osnovne stroške (enotne 
tiskovine, obrazci, volilni ime
nik), ostalo pa bo bremenilo bla
gajne krajevnih skupnosti. 

Minuli ponedeljek je bil v pro
ceduro vložen odlok o pro
računu občine Ormož za leto 
1996. V drugih občinah so pro
račune že obravnavali na sejah 
občinskih svetov in zdi se, da je 
ormoški proračun prišel v 
obravnavo malce pozno. Vendar 
je Vili Trofenik dejal, da je ta za
muda le navidezna, saj proračun 
poleg prihodkov za 96 vsebuje 
tudi sredstva, ki so ostala še iz 
leta 95. Teh je 136 milijonov, od 
tega 120 milijonov namenskih 
sredstev za projekte, ki v lan
skem letu niso bili realizirani. V 
drugih občinah so bili proračuni 
najbrž narejeni brez ostanka pri
hodkov iz minulega leta, kar pa 
zamegljuje celotno sliko in vrsti
li se bodo nepotrebni rebalansi. 
Občutna prednost pri pripravi 
letošnjega proračuna v primerja
vi z lanskim letom je, da je 
država že sprejela proračun. In 
vendar to še ne pomeni, da 
občine tudi vedo za končno 
višino sredstev, s katerimi bodo 
lahko razpolagale. Šele po pote
ku zakonskega roka za pripravo 
meril v začetku marca bodo pris
tojna ministrstva za vsako 
občino posebej opredelila višino 
zagotovljene porabe in nujnih 
investicij. Takrat bodo podani 
vsi pogoji za oblikovanje pro

računa. Župan upa, da bo to do 
faze predloga občinskega pro
računa:" O razpoložljivih fi
nančnih virih še ne moremo do
končno govoriti, ker še niso zna
ni rezultati nekaterih natečajev, 
predvsem za sredstva iz naslova 
demografsko ogroženih. Vzpo
redno s sprejemanjem pro
računa, ki znaša 1.014.177.346 
tolarjev, se bo potrebno odločiti 
še o dveh pomembnih vprašanj
ih, o odloku o zbiranju namen
skih sredstev za vodooskrbo in o 
občinski ekološki taksi. Junija 
poteče veljavnost občinskega od
loka o zbiranju namenskih sred
stev za vodooskrbo, po katerem 
uporabniki plačajo dodatnih 30 
tolarjev na kubičen meter vode. 
Odlok bi bilo potrebno po
daljšati, vendar je ta odločitev 
odvisna od volje občinskih svet
nikov. Če bo prispevek ostal 
enak, bo to imelo posledice za 
zagotavljanje zadostne količine 
pitne vode in za izgradnjo vodo
vodnega omrežja. Podobno je z 
ekološko takso, ki jo bo treba 
uvesti zaradi problematike 
čiščenja odpadnih voda. 
Ormoška čistilna naprava je do
bila dovoljenje za obratovanje in 
tu so seveda stroški. Pojavlja se 
dilema, kako razporediti 
plačevanje takse, saj je na sistem 
čistilne naprave priključenih le 
del Ormožanov." Najti bo po
trebno rešitev, ki ne bo stimuli
rala onesnaževalcev in kaznova
la tistih, ki so priključeni na čis
tilno napravo. Zbrana sredstva 
bi zagotavljala obratovanje in sa
nacijo obstoječe naprave, hkrati 
pa bi se del sredstev namenjal za 
gradnjo novih čistilnih naprav. 

Kar 40 odstotkov sredstev 
letošnjega proračuna je namen
jenega investicijam. V prvi vrsti 
gre za izgradnjo šole v Ivanjkov-
cih, kjer bodo prihodnje leto že 
imeli enoizmenski pouk. Iz
gradnja telovadnice se načrtuje 
za prihodnje leto, vse pa je od
visno od volje in zmožnosti mi

nistrstva za šolstvo in šport. Na
daljevali bodo z izgradnjo vodo
vodnega omrežja v krajevni 
skupnosti Sv. Tomaž, tretja veli
ka investicija pa je obnova 
ormoškega gradu za potrebe 
knjižnice. Vsi ostali projekti so 
bolj malo verjetni, razen, če bi 
bilo mogoče zagotoviti dodatna 
sredstva. 

Seveda nismo mogli mimo or
ganiziranosti gospodarskih jav
nih služb, problematika le-teh se 
vleče že kar predolgo. Eden iz
med vzrokov je lastninsko preo
blikovanje komunalnega podjet
ja, po katerem ima občina v novi 
delniški družbi 36 odstotni 
delež, drugi največji delničarji 
so delavci, ki so vložili certifika
te, ostalo pa je razdeljeno med 
sklade. Z vlogo certifikata v pod
jetje so delavci gotovo verjeli, da 
bodo še naprej opravljali dejav
nosti, za katere so usposobljeni. 
Po mnenju ormoškega župana bi 
z odvzemom dejavnosti, ki jih 
komunala sedaj opravlja, poko
pali še eno domače podjetje. 
Menda se okrog koncesij nas
ploh dviga preveč prahu, saj gre 
v končni fazi za navaden pogod
beni odnos, ki se mu "kunštno" 
reče koncesija. Vse bojazni o tu
jem kapitalu in da bi zaradi tega 
delavci ostali brez dela, ki jih je 
bilo slišati na občinskem svetu, 
so privlečene za lase. Prav tako 
tudi podatek, da bo po novi or
ganiziranosti vso finančno bre
me vodooskrbe padlo na uporab
nike vode. Za investicije na po
dročju vodooskrbe bo v danih 
okvirih tudi v bodoče morala 
skrbeti občina. 

Če pa svetniki in župan nika
kor ne bodo mogli najti skupne 
rešitve, bo župan razpisal sveto
valni referendum in odgovor
nost bodo prevzeli vsi skupaj. 
Gospodarske javne službe bodo 
ponovno vroča tema na marčev-
ski seji občinskega sveta. Po 
županovem mnenju pa bi bilo 
težav bistveno manj, če bi imela 
občina akt o nezdružljivosti 
opravljanja pridobitvene dejav
nosti in delovanja v občinskih 
organih. 

v k 

Paberki... 
MAJŠPERŠKI 
SVETNIKI O 
PRORAČUNU 

Svetniki občine Majšperk so na 15. seji, v 
torek, 27. februarja med drugim podrobneje 
obravnavali predlog letošnjega proračuna 
ter v zvezi s tem sklepali o začasnem finan
ciranju potreb, ki jih bodo iz proračuna f i 
nancirali v letošnjem letu. Razpravljali in 
sklepali so tudi o pravilniku o oddajanju pos
lovnih prostorov, o povišanju vrednosti 
točke za vrednotenje uporabe poslovnih 
prostorov, o spremembi tarife komunalnega 
prispevka ob ceni vode, o imenovanju pred
stavnika v svet zavoda Zdravstveni dom 
Ptuj, o spremebah nadomestil občinskim 
funkcionarjem ter o kriterijih za delitev pre
moženja občine Ptuj. 

V KIDRIČEVEM TUDI 
O PEČATU, GRBU IN 
ZASTAVI 

Člani sveta občine Kidričevo bodo na 
današnji 12. seji med drugim razpravljali o 
predelavi toplotne postaje, o predlogu k pro
gramu vlaganj v infrastrukturne objekte dalj
inskega ogrevanja, ter o spremembi tanfe 
komunalnega prispevka ob ceni vode - vse
bino teh treh točk bo predstavil direktor Ko
munalnega podjetja Ptuj, Jože Cvetko. Naj

več besed bodo zagotovo namenili osnutku 
občinskega proračuna za leto 1996, zanimi
vo pa bo zagotovo tudi, ko bodo razpravljali 
o predlogu odloka o vsebini pečata, grba in 
zastave občine Kidričevo. Kot je znano, naj 
bi po enem od resnih predlogov v grbu Ki
dričevega bili trije kostanjevi listi, kar je med 
krajani, ki so to sploh uspeli izvedeti, 
povzročilo veliko ogorčenje. Bojda je v na
sprotju z vsakršno logiko, kajti kostanj je v 
kidričevskih gozdovih izredno redek, saj 
prevladujejo iglavci in akacija. Sicer pa naj bi 
nocoj razpravljali tudi o oglaševanju, o f i 
nanciranju športne dejavnosti, o prenosu 
souslanoviteljskih pravic do javnega zavoda 
Pokrajinski muzej Ptuj ter o problematiki 
ravnanja z odpadki in gradnji regijske depo
nije. 

VSE O VPISU NA 
UNIVERZO 

Po tem, ko so v glavnem že potekali infor
mativni dnevi in ko so bili že objavljeni razpi
si za vpis v slovenske univerze oziroma vi
sokošolske ustanove, so tudi za vse bodoče 
študente s širše ptujske regije pripravili 
okroglo mizo o možnostih za vpis v univer
zo. Potekala bo danes v četrtek, 29. februar
ja, ob 18. uh v delavskem domu Franca 
Krambergerja, na njej pa bodo vsi bodoči 
študenti lahko zvedeli vse o maturi, o študij
ih na obeh univerzah, o bivanju v študent
skih domovih, o možnostih za pridobitev šti
pendij ter o možnostih izobraževanja v tujini. 

126. OBČNI ZBOR 
PTUJSKIH GASILCEV 

Začetki leta.so običajno namenjeni pola
ganju obračunov za minulo obdobje in v teh 
dneh se kar vrstijo različni občni zbori ali let
ne konference. Tako se bodo v soboto zbrali 
na 126. letnem občnem zboru tudi člani Ga
silskega društva Ptuj, enega najstarejših 
tovrstnih društev v Sloveniji, ki ga vodi Ed
vard Kozel. Kritično bodo ocenili svoje do
sedanje aktivnosti in si zadali naloge za 
tekoče leto. 

USPEH PTUJSKUH 
KOLESARJEV V ISTRI 

Kolesarski klub Perutnina Ptuj je v sobo
to, 24. februarja uspešno nastopil na med
narodni kolesarski dirki za veliko nagrado 
Umaga. Poleg ekip in znanih imen iz 
Nemčije, Avstrije, Češke, Hrvaške in Slove
nije so Ptujčani spet dokazali, da so v dobri 
formi. V članski kategoriji je t\/liran Kelner 
dosegel 5. mesto v času zmagovalca, sed
mi pa je bil Iztok IVIelanšek. IVled mlajšimi 
mladinci je bil tretji Brane Štimec, peti pa 
Matej Mann. V nedeljo, 25. februarja pa je 
na cestni hitrostni dirki za veliko nagrado 
Istre pri članih osvojil 7. mesto Mar1<o Ba-
loh, pri starejših mladincih je bil 6. Uroš 
Grame, 7. Dejan Lipušček, Rado Rogina pa 
osmi. V generalni razvrstitvi je bil Melanšek 
5., Kelner 6. in Balog 10. vsi so člani Perut
nina Ptuj. 

- O M 
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Zlatoporoiema friet iz Apai 

v poročni dvorani v Ptuju 
so v soboto opravili obred 
zlate poroke , v Zavrču pa se 
je poročil en mladi par . Zla-
toporočenca sta bila Matija in 
Viktorija Frčeč iz Apač 246, 
občina Kidričevo. Z la to poro
ko sta slavila po 50-tih letih in 
enem dnevu. Poročila sta se 
namreč 23. februarja 1946. 
leta. Matija je upokojeni klju
čavničar, Viktori ja je gospo
dinja. V zakonu so se j ima ro
dili trije otroci , na jesen živ
ljenja pa ju razveseljuje šest 
vnukov in trije pravnuki . 

Čes t i tkam se pridružuje tu
di Tednik . 

MG Po 50-tih letiti ponovno na matičnem uradu (Foto: Langerholc) 

PTUJ / ŠE O ZAPLETIH V P O S L O V N O - T R G O V S K E M C E N T R U O M E G A 

Martin Lisjali - Trditve 
bom doliazal z doliumenti 

Na agenciji Republ ike Slovenije za plačilni 
p romet , nadziranje in informiranje — podruž
nica Ljubljana smo od direktorja Iva Zalarja 
izvedeli, da je zadeva Unagradnja d.o.o Ljub
ljana, ki je bila investitor gradnje poslovno-
trgovskega cent ra Super Li v Ptuju, še v in
špekcijskem pregledu. Informacije bo mogoče 
dobit i po zaključenem pregledu in p r ipombah 
pr izadet ih na inšpekcijski zapisnik. Ta bo tudi 
osnova za ravnanje ptujskih davkarjev. Prav ta
ko svoje delo še naprej opravljajo kriminalisti . 
Družbenik i Huse in Hasibovič, Mujo Durakovič 
in Mar t in Lisjak pa se tožijo. Vloženih je več 
tožb. 

Mar t in Lisjak vztraja pri dosedanjih naved
bah , da sta ga družbenika ogoljufala. Financi
ranje gradnje ni bilo izvedeno skladno z ustnim 
dogovorom. "Huse in Hasibovič je zagotavljal 
meni in g radbenemu podjetju Gradiš , da dena r 
ni p roblem. Zagotovil je , da bo ves dena r za 
gradnjo, 206 milijonov tolarjev, takoj iz svoje 
banke nakazal na podjetje Unagradnja d.o.o 
Ljubljana, kar pa se ni zgodilo. Junija leta 1994 
je g. Hasibovič odstopil od financiranja grad
nje. Za rad i tega so nastale velike težave. Po
godba z Grad i som je določala, da se situacije 
plačujejo v določenem roku. Prodaja poslovnih 
pros torov se je pričela junija leta 1994. Kupci 
so jih plačevali v markah , ki pa jih na pri
poroči lo družbenikov nismo menjali v ptujskih 
bankah , ker sta g. Hasibovič in g. Durakovič 
vedela za boljšo menjavo. Po menjavi mark za 
tolarje, naj bi te takoj nakazala na račun U n a -
gradnje d.o.o., da bi ta lahko plačala dolg izva
jalcu gradnje . Zgodi lo pa se je drugače. Dena r , 
ki sem j ima ga izročil, je bil le de lno nakazan 
na račun Unagradn je , preos tanek je g. Hasi 
bovič zadržal zase. Po hudi bolezni, ki me je 
doletela avgusta 1994, nisem bil več sposoben 
prodajat i lokalov, za to sem prodajo pogodbeno 
prenesel na agencijo D T V v Ptuju. 10. ok tobra 
istega leta sta me družbenika povabila v pisar

no odvetnika Branka Resnika , kjer naj bi pod
pisal kupoprodajni pogodbi za I. G. in B. R., 
kar sem najprej odklonil . Za t em sem ju po ne
kajdnevnem prepričevanju le podpisal . Druž
benika sta mi povedala , d a j e veliko zanimanje 
za nakup pros torov v poslovnem centru in da 
se bodo vsi verjetno prodal i do srede januar ja 
1995. leta, tako da bo dovolj denarja na računu 
Unagradnje , da se bodo lahko opravila plačila 
podjetju Gradiš , za zemljišče in vrnil kredit ter 
poračunal dobiček. Če bi bil zdrav, sem pre
pričan, takra t ti pogodbi ne bi podpisal . Mojo 
bolezen sta družbenika izkoristila v svojo kor
ist. Začela sta dobesedno razprodajat i objekt 
in dena r od kupnin de lno nakazovati na grad
beno podjetje Gradiš Ptuj , p reos tanek pa na 
račun g. H . Hasiboviča. S pomočjo odvetnika 
sta napisala dvojne pogodbe in na njih manjše 
zneske ." 

Za rad i tega je Mar t in Lisjak 8. februarja 
1995. leta g. Hasiboviču prepovedal takšno 
prodajo, prav tako njegovemu odvetniku Bran
ku Resniku, ki je pisal kupoprodajne pogodbe . 
"Takra t se za mojo prepoved nista zmenila . 
Naredi la sta lažno pogodbo o tem, da ima g. 
Hasibovič vso pravico prodaje . Ni res, da bi jaz 
podpisal tako pogodbo o inženiringu z g. Hasi -
bovičem. Res pa je , da sva jaz in moja žena 
podpisala pogodbo o nadgradnji hotela Super 
Li, ki pa se ni realizirala. Zarad i prepovedi 
prodaje me je skupščina tudi razrešila. Izpis 
sodišča iz Ljubljane z d a t u m o m 30. j a n u a r 
1996 potrjuje, da sem še vedno di rektor Una 
gradnje d.o.o z neomejenimi pooblasti l i . Z do
kument i bom dokazal , da za zemljišče nisem 
dobil niti tolarja, prav tako nihče od moje 
družine . To je laž, to je prikazovanje lažnih po
datkov. Predlagal bom novo revizijo in sodne
ga izvedenca, da se bo ugotovilo pravo stanje 
zadeve. Veliko dokumentov so mi sicer odne 
sli, vendar sem jih po drugi poti dobil naza j . " 

MG 

PROSTORSKI PROBLEMI 
REŠEVALNE POSTAJE V PTUJU 

Slika: Le kaj je mislil voznik 
tega džipa, ko ga je v soboto 
zvečer parkiral tik pred vho
dna vrata ptujske reševalne 
postaje, tako da so se reše
valci do svojih prostorov mor
ali plaziti? (foto: M. Ozmec) 

Več o problemat ik i ptujskih 
rešilcev v naslednji številki 
Tedn ika 

ZLATI PUŠČICI SD PTUJ S PIŠTOLO LUDVIKU 
PŠJUDU ml in s puško ROBERTU ŠIMENKU 

Prvič so ptujski strelci organizirali strelsko tekmovanje 
"zlata puščica d ruž ine" z zračno s t anda rdno puško in 
pištolo. Prej je bilo to tekmovanje s serijsko zračno puško. 
Z zračno pištolo je zmagovalec Ludvik Pšajd ml. s 564, 
drugi je bil mladinec Sašo Porok s 556 kr. in tretji Slavko 
Ivanovič s 538 kr. S puško je zmagal Rober t Š imenko s 
502 kg., drugi Sašo Porok (594) in tretji Marjan Gril 
(484). 

Tekmovanje so dobro vodili sodniki in trenerji Ludvik 
Pšajd st in Jože Malek. 5/ 

N K D r a v a P t u j 
Čučkova 7 — stadion 

62250 PTUJ 
RAZPIS ZA TRENING 

NOGOMETA 
Razpisujemo trening nogometa za 
dečke, rojene po 1. 8.1982 in pred 

1.8.1984. 
Trening bo predvidoma dvakrat 

tedensko na stadionu NK DRAVA, 
začenši z 9. 3.1996 ob 10. uri. 

Za trening potrebujejo dečki 
nogometne čevlje (kopačke) po 
meri, kratke hlačke in majico. 

_ ...NKDRAVA 

CVETKOVCI / O B Č N I Z B O R SLS 

Uspešeti in dobro 
obislian obini zbor 
Gostišče pri Marti / e bilo v nedeljo kar pretesno za številno članstvo in 
goste, ki so se udeležili 8. občnega zbora ormoške podružnice Slovenske 
ljudske stranke. Občni zbor so s svojo prisotnostjo podprli tudi predsednik 
stranke Marjan Podobnik, podpredsednik Ivan Pučnik, tajnik Jaka Sever in 
številni predstavniki javnega in političnega življenja občine. Za pristno 
domačnost pa so z glasbo in plesom poskrbeli člani folklorne skupine iz 
Podgorcev in dekliški sekstet s Koga. 

Po o b š i r n e m p r o t o k o l u , 
p o z d r a v n i h g o v o r i h in p o 
r o č i l i h r a z l i č n i h d e l o v n i h 
te les s t r a n k e se je r azvne l 
ž i v a h e n p o g o v o r . M i r o 
s l a v H a n ž e l i č , p r e d s e d 
n ik o r m o š k e p o d r u ž n i c e je 
v u v o d n e m n a g o v o r u p o 
d a l s e d e m l e t n o z g o d o v i n o 
s t r a n k e in p o h v a l i l d o b r o 
s o d e l o v a n j e p o d r u ž n i c e s 
k r š č a n s k i m i d e m o k r a t i in 
z e l e n i m i . 

M a r j a n P o d o b n i k je d e 
j a l , d a je s t r a n k a p r e s e g l a 
s k u š n j a v o k r i t i ze rs tva in se 
je o d l o č i l a za k o n s t u k t i v -
ne jše m e t o d e . V S loven i j i 
m o r a j o s t r a n k e pr i t i d o 
k o n s e n z a o p o m e m b n i h 
n o t r a n j e in z u n a n j e p o l i t i č 
n i h o d l o č i t v a h , s icer se b o 
d o naš i o d n o s i s s o s e d n j i 
m i d r ž a v a m i še b o l j z a 
p l e t l i . S p r e g o v o r i l je t u d i o 
n u j n o s t i d e c e n t r a l i z a c i j e 
S l o v e n i j e , ki je še v e d n o 
r a z d e l j e n a na L j u b l j a n o in 
n a p r o v i n c o , ki je s l a b o 
z a s t o p a n a . B i lo b i p r a v , 
d a O r m o ž d o b i s v o j e g a 
p o s l a n c a v d r ž a v n e m z b o 
ru in t o je m o g o č e t u d i p o 
l in i j i S l o v e n s k e l j u d s k e 
s t r a n k e . 

P o d o b n i k je iz raz i l s v o j o 
z a s k r b l j e n o s t o b h i t r i h in 
n e p r e m i š l j e n i h o d l o č i t v a h 
S l o v e n i j e za v k l j u č e v a n j e v 

r a z l i č n e zveze , ko t so 
CEFTA in E U . P r e m a l o se 
m i s l i n a p o s l e d i c e t a k š n i h 
o d l o č i t e v za n a š e g o s p o 
d a r s t v o . N a š a p o t b i m o 
r a l a b i t i p r e v i d n a in d o 
m i š l j e n a . In p r a v za t a k š n o 
p o t n a j b i se o b p r i h o d n j i h 
l o k a l n i h in d r ž a v n o z b o r -
sk ih v o l i t v a h o d l o č i l i . Po 
v o l i t v a h l j u d s k a s t r a n k a ne 
i z k l j u č u j e p o v e z a v z o s t a l i 
m i p o l i t i č n i m i s t r a n k a m i , 
n a j v e r j e t n e j š a p a je k o a l i 
c i j a s s t r a n k a m i s l o v e n s k e 
p o m l a d i . 

R a z r a š č a j o č i se g o s p o 
d a r s k i k r i m i n a l , c e n t r a l i 
z a c i j a in n e d e l o v a n j e 
p r a v n e g a s i s t e m a so le 

Marjan P o d o b n i k , predsed-
n i k SLS. 

, n e k a t e r e i z m e d t e ž a v naše 
* d r ž a v e , v ka te r i b o p o t r e 

b n o vzpos tav i t i r e d . L jud je 
t o p r i č a k u j e j o in b r e z č l o 
vešk ih v r e d n o t in m o r a l e 
SLS ne v i d i svet le p r i h o d 
n o s t i . N a v p r a š a n j e o n e 
d a v n o sp re je t i šo lsk i z a k o 
n o d a j i , je P o d o b n i k d e j a l , 
d a v i d i m o p r o b l e m e t a m , 
k jer j ih d e j a n s k o n i . N a p i 
h u j e se p r o b l e m a t i k a i zb i r 
n e g a p r e d m e t a o v e r s t v i h , 
p r i t e m p a se d o s l e d n o 
p o z a b l j a n a b i s t vene p r o 
b l e m e n a š e g a šo l s t va . 

Pr isotn i so o p o z o r i l i na 
p r o b l e m p o č a s n e g a reše
v a n j a d e n a c i o n a l i z a c i j s k i h 
z a h t e v k o v . N a č e l n i k u p 
r a v n e e n o t e Janez Z a d r a -
vec je d e j a l , d a je b i l o v 
naš i o b č i n i v l o ž e n i h 5 7 5 
z a h t e v k o v , d o s l e j p a so j ih 
z a r a d i k a d r o v s k i h t e ž a v l a 
h k o reši l i le 2 2 0 . Pred 
k r a t k i m so se v j a v n o s t i 
p o j a v i l i p o d a t k i , ki g o v o 
r i j o , d a b o d o d e n a c i o n a l i -
zac i j sk i p o s t o p k i , o b d o s e 
d a n j e m t e m p u r e š e v a n j a 
z a h t e v k o v , k o n č a n i še le 
čez n e k a j dese t l e t i j . M a r 
j a n P o d o b n i k je d e j a l , d a 
v i d i reš i tev za r a z l a š č e n c e 
le o b p o d p o r i k a k š n e p o l i 
t i č n e s t r a n k e . 

V SLOVENIJI NOVE POSTNE ŠTEVILKE: 

Odi jutri naprej brez 
prvega števiia 6 

v Sloveniji b o d o s 1. m a r 
c e m zače le veljat i nove , 4-
m e s t n e p o š t n e š tevi lke . Z a 
rad i te p o m e m b n e novos t i , 
ki kl jub enos t avnos t i z ah t eva 
p o s t o p n o pr i laga jan je , so se 
na Poš t i Slovenije odloči l i za 
p r e h o d n o o b d o b j e , ki b o v 
času od 1. m a r c a d o 1. n o 
v e m b r a l e tos . T a k r a t b o 
n a m r e č v t e h n o l o š k i p r o c e s 
Poš t e Sloveni je vkl jučen prvi 
a v t o m a t s k i usmer jeva ln ik 
n a v a d n i h p i semsk ih pošil jk v 
M a r i b o r u . O s n o v a vseh sp re 
m e m b je v čr tanju ali uki
nitvi vod i lne š tevi lke 6 v 
dosedan j i poš tn i številki . 

NA PRIMER 

D o sedaj je za Ljubljano 
veljala poš tna številka 61000, 
po n o v e m ( č r t a m o 6) p a bo 
za Ljubl jano p o š t n a š tevi lka 
1000. P o d o b n o j e z d rug imi 
poš tn imi š tev i lkami ; za 
M a r i b o r bo nova š tevi lka 
2000. Z a Ptuj j e d o sedaj 
veljala p o š t n a š tevi lka 
62250, od 1. m a r c a n a p r e j p a 
b o veljala š tevi lka 2250, i td. 

Po leg tega bo s t e m d a t u 
m o m p o š t a Slovenije uved la 
še nekaj p o s e b n o s t i : 

Največj im u p o r a b n i k o m 
poš tn ih storitev b o d o dolo

čene posebne poš tne številke. 
S t em bo naslavljanje pošiljk 
za te upo rabn ike poenos tav
ljeno, saj bo za naslov po t re 
b n o napisat i le naziv ( ime) 
uporabnik ia , njegovo poš tno 
številko in naslovno poš to . 

P o e n o s t a v l j e n o b o naslav
ljanje p o š t n i h številk n a u p o 
r a b n i k e poš tn ih p r e d a l o v v 
m e s t i h z več p o š t a m i in za 
dos t avo v m e s t i h z več d o 
s tavnimi p o š t a m i . 

Poš t a Sloveni je bo v p r o 
j ek t sp remin jan ja poš tn ih 
številk vloži la okol i 40 mili

j o n o v tolarjev. O b s t o j e č e d o 
k u m e n t e , fo rmula r je b o d o 
l ahko u p o r a b n i k i n e m o t e n o 
uporab l ja l i še v p r e h o d n e m 
o b d o b j u , to re j do 1. n o v e m 
bra 1996. Vse te in d r u g e in
formaci je p a so u p o r a b n i 
k o m poš tn ih s tor i tev n a vo 
ljo v p o s e b n e m p r i r o č n i k u 
P O Š T N E Š T E V I L K E V 
R E P U B L I K I S L O V E N I J I , 
ki j e na voljo v vseh p o š t a h . 
V e č o teh novos t ih p a b o m o 
zapisal i tudi v n a s l e d n j e m 
T e d n i k u . -OM 

Referendum V Voiičini ni uspel! 
Čeprav je po prvih, neuradn ih poda tk ih kazalo, da j e 

r e fe rendum za krajevni samoprispevek uspel tudi v KS 
Voličina, so se rezultat i po ponovnem, d o k o n č n e m ugo
tavljanju krajevne volilne komisije, nekol iko spremeni l i in 
KS Voličina se je pridružila tistim KS, v kater ih se krajani 
na nedeljskih re fe rendumih niso izrekli za plačevanje 
samopr ispevka . Kot n a m je povedala p redsedn ica kra
jevne volilne komisije El izabeta Krajnc, je na voli,šča v 
Voiičini v nedel jo prišlo 1042 volilcev, za krajevni s a m o 
prispevek jih j e glasovalo 508 ali 48 ,75%. R e f e r e n d u m v 
Voiičini torej ni uspel . 

S a m o p r i s p e v e k b o d o p r ihodn j ih pe t let p lačeva l i 
s a m o v Lokavcu , Cerkven jaku in B e n e d i k t u , v os t a l ih 
KS obč ine L e n a r t p a n e . /^,7. 
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ROKOMET 

V drugi ligi s e 
je "zaliuliaio"! 

v 16. krogu v vzhodni skupini druge državne 
moške lige so rokometaši Drave premagali 
Krog in se delno oddolžili za slabe predstave na 
prejšnjih tekmah, Ormožani so bili zelo za
nesljivi v Brežicah, Velika Nedelja pa ni uspela 
v Sevnici. Veliki presenečenji sta zmaga Dola 
pri Hrastniku v Murski Soboti proti Pomurki 
in Celjanov v Velenju. Tako bo boj za šest mest 
še zelo trd in negotov do konca. 

Rezultati 16. kroga: Drava - Krog 29:23, 
Brežice - Ormož 19:28, Lisca Sevnica - Velika 
Nedelja 26:23, Pomurka - Dol pri Hrastniku 
27:28, Radeče - Polet 28:22 in Gorenje B - Pivo
varna Laško B 27:30. 

LESTVICA: 
RADEČE 16 12 2 2 418:373 26 
POMURKA 16 10 1 5 452:388 21 
GORENJE B 16 9 2 5 410:398 20 
DRAVA 16 9 1 6 422:400 19 
LISCA SEVNICA 16 7 5 4 408:376 19 
DOL HRASTNIK 16 7 3 6 424:434 17 
ORMOŽ 16 7 2 7 388:369 16 
P. LAŠKO B 16 6 2 8 437:451 14 
VELIKA NEDELJA.... 16 6 1 9 376:375 13 
POLET 16 5 2 9 378:386 12 
BREŽICE 16 4 O 12 346:459 8 
KROG 16 2 3 10 403:453 7 

Pari 17. kroga (v soboto zvečer): Ormož -
Drava, Velika Nedelja - Radeče, Gorenje B - Po
murka, Celje Pivovarna Laško B - Brežice, 
Krog - Lisca Sevnica in Polet - Dol pri Hrastni
ku. 

I . ko ta r 

2.SRL-VZHOD 
DRAVA - KROG 29:23 
(15:13) 

PTUJ, Športna dvorana center, gledalcev 
okrog 350, sodnika Goršek in Dejak iz 
Črnomlja. 

DRAVA : Valenko, Belič, Pucko 1, Kotar 4, 
Belšak 2, Vrtarič 3, Potočnjak 2, Pisar 3, Žuran 
4, Kozel 1, Hrnjadovič 9, Zajšek. 

Rokometaši ptujske Drave so po zelo bledi 
predstavi v Veliki Nedelji tokrat zaigrali veliko 
bolje. Bile so spremembe v postavi. Na začetku 

se ni obetalo nič dobrega, kljub solidni igri. 
Gostje so povedli ter imeli zadetek prednosti do 
17. minute. Nato pa je domačim igra le stekla in 
prišli so do prednosti treh zadetkov, prednost 
pa bi lahko bila višja, če ne bi na hitro zapravili 
nekaj napadov. Še posebej dobro je delovala de
sna stran Drave: Vrtarič, Kotar in Hrnjadovič. 
Tako je bilo tudi v obrambi, le mlademu vratar
ju Valenku tokrat ni šlo najbolje. 

Drugi polčas je imel, vsaj na začetku podobo 
zaključka prvega polčasa. Gostom je uspelo, da 
so se približali celo na zadetek razlike. Od 41. 
minute naprej pa je igrala samo Drava. Igralci 
Kroga so poskušali z grobostmi, ki so kar nekaj
krat ostale nekaznovane. Domači se niso 
ustrašili "rokoborskih" potez gostov in so v 53. 
minuti prišli do prednosti devetih zadetkov. V 
samem fmišu srečanja so nekoliko popustili, 
bolje rečeno niso realizirali svojih priložnosti in 
gostje so prišli na "dostojno razliko" šestih za
detkov. Ni čudno, da so gostje dobili 18 minut 
kazni. Morali bi dobiti vsaj tri direktne izkl
jučitve z diskvalifikacijo. Namreč rokometno 
igrišče ni poligon za njihovo izživljanje. 
Domači so to znali dokaj dobro prenesti. 

Rokometaše ptujske Drave čaka v soboto lo
kalni derbi z Ormožem. Na tem srečanju bodo 
lahko prikazali dobro igro. Igra Drave je v 
vzponu, le motivirano je potrebno odigrati vsa
ko srečanje. Priložnosti za zmage in dokazovan
je svojih vrednosti bo še dovolj. 

D a n i l o K l a f n š e k 

BREŽICE:ORMOŽ 19:28 
(10:14) 

Ormož: Šulek, F. Šandor 1, Potočnjak 1, Fri-
drih 2, Darmati , Praprotnik 7, Grabovac 3, 
Rajh 4, Kirič 2, M. Šandor 3, Javernik 5, Štum-
berger. 

V tekmi s predzadnjim klubom na tabeli si 
Ormožani niso dovolili nobenih presenečenj. 
Brežice so premagali gladko z devetimi goli raz
like. Spet je zelo dobro delovala obramba, v na
padu pa tudi ni bilo večjih težav. Treba pa je 
pripomniti , da sta sodnika Gombač in Šakič za-
piskala kar osem 7 metrovk, Ormožani pa so jih 
izkoristili-šest. Kljub odločni igri si je celotna 
ekipa prislužila skupaj le šest minut kazni. Si
cer pa menda ormoški rokometaši igrajo bolje v 
gosteh kot pred domačo publiko in v šali je bilo 
rečeno, da bi najraje kar vse tekme igrali zunaj. 
Želja se jim bo uresničila le delno, v gosteh 
bodo igrali še trikrat in sicer proti Lisci iz Sev
nice, Dolu iz Hrastnika in v zadnjem krogu 
proti Veliki Nedelji. 

v k 

1. UGA MNZ PTUJ - MALI 
NOGOMET 

Rezultati tekem Play Off-a 
Vitomarci Petlja : Majolka 2:3, Tomaž : Krona 

Zagi 8:2, Majolka : Krona Zagi 8:5, Vitomarci 
Petlja : Tomaž 0:6, Tomaž : Majolka 3:5, Krona 
Zag i : Vitomarci Petlja 2:3. 
1. MAJOLKA 6 5 0 1 24:19 15 
2. TOMAŽ 6 3 O 3 26:10 9 
3. VIT. PETLJA 6 3 O 3 17:22 9 
4. KRONA ZAGI 6 1 O 5 20:27 3 

Najboljši strelec je igralec K M N Vitomarci 
Petlja Gašparič Zvonko, ki je dosegel 24 zadetkov. 

Najboljši vratar lige je vratar K M N Tomaž Jan
ko Špur. 

Ekipa K M N Majolka je pridobila pravico nasto
pa v kvalifikacijah za uvrstitev v 1. slovensko ligp 

malega nogometa. 

2. LIGA MNZ PTUJ - MALI 
NOGOMET 

Rezultati tekem 2. dela Play Offa 
DAB Team : Copy Canon Ambiente 5 : 2, Copy 

Canon Ambiente : Bistro Milena 7:3, Podlehnik : 
DAR Team 1:3. 

1. DAB TEAM 6 5 O 1 27:17 15 
2.C0PYCAN0NAM 6 3 1 2 21:23 10 
3. PODLEHNIK 6 2 1 3 18:18 7 
4. BISTRO MILENA..6 1 O 5 24:32 3 

Najboljši strelec je igralec K M N DAB Kancler 
Denis, ki je dosegel 22 zadetkov. K M N DAB 
Team in K M N Copy Canon Ambiente bosta nas
lednjo sezono nastopala v 1. ligi malega nogometa 
M N Z Ptuj. 

B r a n k o L e š n i k 

Košarka 

Savittiska ŽalettPtui 57:53 
Ptujčani so tekmo začeli zelo dobro in v 13. mi
nuti z zaporednimi koši Rojka vodili s 24:13. Mla
di Žaičani pa se niso predali. Z delnim izidom 
21:6 so dobili prvi del z rezultatom 34:30. Drugi 
del je bil izenačen vse do 25. minute. Gostje so 
za tem popustili predvsem v napadu, saj iz naj
bolj ugodnih situacij niso znali zadeti koša, zato 
so si domačini v 30. minuti priigrali 7 točk pred
nosti. 

Košarkarji Ptuja so nato z borbeno in agresivno igro po
skušali doseči preobrat. V 36. minuti so celo povedli z rezult-
tom 53:51, vendar pa do konca igre niso dosegli koša ter tekmo 
izgubili z rezultatom 57:53. 

Rezultati zadnjih treh tekem so pokazali, da ptujski košar
karji lahko odigrajo dobro v obrambi, precej pa bo potrebno 
popraviti igro v napadu, v kolikor ekipa želi doseči uvrstitev v 
višji rang tekmovanja. 

V ptujski ekipi je potrebno pohvalin Boštjana Rojka, ki je 
zelo dobro vodil igro ekipe in se tudi izkazal kot dober strelec. 
Koše za Ptuj so dosegli: Kostanjevec 15, Rojko 14, Bojnec 7, 
Kotnik 6, Arnuš 6, Jagarinec 3, Hodnik 2. 

NAMIZNI TENIS 
Minuli vikend je bil za 
igralke in igralce NTK 
Petovia zelo uspešen. 
Dekleta so v Kranju 
premagala ekipo 
Merkurja s 5:2 in so 
sedaj z 8. točkami na 
5. mestu v 1. namiz-
noteniški ligi. Fantje 
so odigrali dve 
srečanji v 2. namizno-
teniški ligi in v obeh 
slavili, Šampionko so 
premagali s 4:3, Ško
fije Skripta pa s 5:2. 

25. 2. je bilo v Murski So
boti regijsko kadetsko 
prvenstvo. Igralca N T K Pe
tovia Nina Selišek in Nejc 
Janžekovič sta bila med naj-
bolšimi: Nina je osvojila 1. 
mesta, Nejc pa 2. 

f . S. M. 
Ptuj, 26.2. 96 
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PTUJ / PRVA PREMIERA P O N O V N O USTANOVLJENEGA POKLICNEGA GLEDALIŠČA 

Uspela predstanra 
POKLICNI GLEDALIŠČNIKI SO 26 . FEBRUARJA ODPRLI TALIJIN HRAM Z MONODRAMO WILHELMA 
REICHA »GOVOR O MALEM ČLOVEKU« 
Avtor R e i c h , ki je bil v svoj i zače tk i karieri a s i s t en t p s i h o a 
nal i t ika Freuda, p o z n e j e pa direktor P s i h o a n a l i t i č n e kl ini
ke , je vpeljal n o v o m e t o d o , ki bazira p r e d v s e m na karakter
ju p o s a m e z n e g a i n d i v i d u u m a - č l o v e k a . Ta njegova 
pr ivrženos t anal iz i karakterja - značaja je n e k a k š n a vod i lna 
n i t tudi n j e g o v e m o n o d r a m e , ki je p o l n a nasprotujoč ih s i 
d o j e m a n j , zavrt ih , n e i z p o l n j e n i h in n e d o s e g l j i v i h hrepe 
n e n j , kar vodi "malega človeka" p o n o v n o in v e n o m e r v 
č r n o g l e d n o s t . V s i najhujši protes tn i izbruhi s e končajo v 
l i r i čn i v d a n o s t i , brezupu in n e m o č i . V tej poant i je m o n o -
d r a m a v s e b i n s k o z e l o p o d o b n a C a n k a r j e v e m u O č e n a š u 
h l a p c a Jerneja , ki s e prav tako kljub n e n e h n e m u protes tu 
n a k o n c u v d a n o preda svoj i usod i . 

Do nedavnega so na naših 
gledališlcih odrih prevladovale 
predvsem psihološko obarvane 
drame z močnim čustvenim iz
razom, moderna sodobna dra
matika, podobno kakor sodobna 
glasba, slikarstvo, kiparstvo, ar
hitektura, poezija in druge 
umetnosti , pa se poslužujejo no
vih, sodobnih izraznih sredstev. 
Monodrama Govor o malem člo
veku išče odgovore predvsem v 
karakterju - značaju človeka. 

Predstava, ki jo je režiral 
Samo Strelec in igral Vlado No
vak, je pokazala veliko harmo
ničnost med režiserjem in igral
cem za smiselno razumevanje 
tega odrskega dela. Režiser je ra-
fmirano izrabil vse glasovne in 
igralske zmogljivosti tega na
darjenega igralca. Ob skromnih 
rekvizitih (stol in suknjič) in 
prav tako skromnih, a dobro 
premišljenih svedobnih efektih 
(T. Bezjak) je prišel toliko bolj 

do veljave tekst igralca, ki se mu 
je moralo občinstvo popolnoma 
predati. Igralec Vlado Novak 
razpolaga z dobro zvenečim, 
polnozvočnim moškim govor
nim organom, ki je enako ra
zumljiv v tihem, skoraj šepeta-
jočem govoru kakor v naj
močnejših karakternih izbru
hih. Razumljivo, da ob tem gla
sovnem razponu, lepi govorni in 
fonetično čisti artikulaciji, v 
vedno primerni intonaciji in 
prirojeni igralski nadarjenosti, 
ki igralcu vodi naravne kretnje 
telesa (glave, obraza, rok), da 
verno spremljajo najrazličnejše 
karakterne in vsebinske misli 

njegovega govora, zablesti vsaka 
beseda in njen pomen. 

Iz teh kratkih, v hitrici 
navrženih misli lahko sklepa
mo, cfa smo Ptujčani doživeli 
dobro predstavo. Zahvala izva
jalcem, posebne čestitke igralcu 
Vladu Novaku in režiserju 
Samu Strelcu. 

Ps. Kljub uspeli monodrami bi 
obiskovalec oh ponovni ustanovitvi 
poklicnega gledališča na Ptuju 
pričakoval ob otvoritvi predstavo z 
nekaj večjo igralsko zasedbo in 
normalnim časom trajanja. 

U n i v . p r o f . J o ž e G r e g o r c 

P T U J / ZAČETEK RAZSTAVNE S E Z O N E 

Kurent kot 
kozmiina 
V novem razstavišču Pokrajinskega muzeja Ptuj Pod gradom 
v Prešernovi 37 so prejšnji četrtek odprli razstavo akadem
ske sl ikarke Neli Bajalo iz Bruslja in z njo pričeli letošnjo 
razstavno sezono. Njeni izdelki so na ogled pod nas lovom 
Mini magije in predstavljajo dialog narave, vsakdanjost i in 
umetn i ške intervencije. 

Umetnico je zbranemu 
občinstvu predstavil Brane La-
mut, vodja arheološkega oddel
ka ptujskega Pokrajinskega mu
zeja. Avtorica je povedala, da jo 
kurenti spremljajo že iz zgodnje 
mladosti , prvič pa jih je v živo 
videla letos, ko si je ogledala 
ptujsko kurentovanje. Kurent je 
zanjo kozmična zavest, ki je do
bila svojo obliko na osnovi tu
kajšnjega podnebja in razmer. 
Izraža človeško potrebo, da bi 
deloval skladno z naravo, katere 
sestavni del je, in da bi razumel 
svoje bivanje in njegove razloge. 

Za odprtje razstave Neli Baja
lo sta zaslužna Ambasada lokal
ne demokracije, ki že nekaj časa 
deluje v Mariboru, in GIZ Poe-
tovio Vivat. Umetnica je na neki 
način že dolgo tesno povezana s 
Ptujem, saj je v mestu ob Dravi 
davnega leta 1971 prvič razstavl
jala, na Ptuj pa jo vežejo tudi 
družinske vezi: po materi je Slo
venka in vsi sorodniki po mate
rini strani živijo v Ptuju. Neli 
Bajalo trenutno živi in dela v 
Bruslju, kjer je končala likovno 
akademijo in se usposobila za 
profesorski poklic. Rodila se je v 

N e l i B a j a l o . F o t o : Kos i 

Vrgorcu pri Splitu, po končani 
srednji šoli primerjalne umet
nosti pa jo je pot zanesla v Bru
selj. Kot sama pravi, jo živl
jenjski tok odnese vsakih deset 
do petnajst let v drugo mesto. 

Prihodnje leto se namerava 
vrniti na Hrvaško. Z likovno 
umetnostjo se je na neki način 
srečala že zelo zgodaj ob očetu, 
likovnem amaterju. 

Kurenti Neli Bajalo bodo 
kmalu na ogled v belgijskem 
mestu Bange, kjer je svetovni 
muzej mask in kjer pripravljajo 
mednarodno uveljavljeni karne
val, po vsej verjetnosti pa si jih 
bodo maja lahko ogledali tudi v 
Mariboru, kjer pripravljajo sve
tovni seminar o maskah. 

um 

O R M P Ž / KONCERT ZA LJUTOMERSKE GIMNAZIJCE 

Unterhund spet poln 
v petek so se pričele težko pričakovane počitnice za šolarje iz

ven mariborske in ljubljanske regije. Učenci ljutomerske gimna
zije so sklenili, da je ta praznik treba primerno proslaviti. Ker 
jim v Ljutomeru ni uspelo stakniti primernega prostora, so orga
nizirali avtobusni prevoz in okrog 150 dijakov je dobesedno pre
plavilo Ormož. Po pričevanju Pridigarjev je petkov popoldanski 
/ u r v matinejnem terminu izpolnU vsa pričakovanja in tako do
bre publike Uterhund že dolgo ni imel. Sicer se pa omenjena 
ormoška skupina odpravlja na gostovanje v Srbijo. V beograj
skem klubu študentov bodo priredili koncert in predstavili svojo 
uajn(»vejšo zgoščenko Počasne preproge. 

v k 

V I T O M A R C I • V sobo to , 
2. m a r c a , o b 19. uri in v n e 
del jo, 3. m a r c a , o b 15. uri 
se b o d o v V i t omarc i h p r e d 
stavil i d o m a č i igralc i s ko 
m e d i j o Reya C o o n a y a 
Zbež i o d žene . 

S L O V E N S K A B I S T R I C A 
# Grad S lovenska Bis t r ica 
pr iprav l ja v pe tek , 1 . m a r 
ca , o b 18. uri v p redpo rodn i 
dvoran i p redavan je dr . Fer-
d a Šerbel ja , kus tosa za b a 
rok v Narodn i galer i j i v 
L jubl jani , z n a s l o v o m R a z 
v o j u p o d a b l j a n j a J e z u 
s o v e g a t r p l j e n j a s k o z i 
ž i v l j e n s k a o b d o b j a . 
S L O V E N S K A B I S T R I C A 
# Zveza kul turn ih o r g a n i 
zaci j obč i ne S lovenska B i 
s t r i ca vab i l jubitel je 
podeže l j a na pr i je tno 
d ružen je z e tno log in jo T a n 
jo Hohn jec , av to r i co kn j ige 
K a m s o v s i t u r i s t i š l i , ki 
bo v s o b o t o , 2 . m a r c a , o b 
19. uri v v i tešk i dvo ran i g r a 
d u . S p o m o č j o d iapoz i t i vov 
bo ob iskova lce p r e d a v a n j a 
pope l ja la n a s p r e h o d p o 
tur is t ičn ih kme t i j ah in v i no -
toč lh b is t r iške o b č i n e . 
M A R K O V C I • V sobo to , 2 . 
m a r c a , o b 19. un bo v M a r 
kovc ih gos tova la d r a m s k a 
skup ina PD Ci rku lane s 
Š tandeker jevo d r a m o Pre
vara . V nede l jo , 3. m a r c a , 
o b 16. uri p a se bo p r e d 
stav i la o b č i n s t v u v Vel iki 
Nede l j i . 

G O R I Š N I C A / FEBRUARSKA SEJA OBČINSKEGA SVETA 

V proračunu dobrih 
50 inllf/offov več 

Gorišniški svetniki so za gradnjo nove magis tra lne ceste M-3 
na osnovi normativov in s tandardov hitre ceste. V sklep o tem 
so med drug im zapisal i , da mora biti ta rezervirana za mo
torna vozila, ograjena, križišča morajo biti izvennivojska, o 
poteku trase pa so po nj ihovem mnenju potrebni temeljiti po
govori . 

Tudi aktivnosti na gradu 
Borlu, zanj so lani porabili ne
kaj več kot 5 milijonov tolar
jev, naj bi se v letošnjem letu 
nadaljevale, kljub temu da pra
vega lastnika gradu še ni. 
Sprejeli so dobro pripravljen 
zaključni račun, do naslednje 
seje sveta pa se bodo svetniki 
že odločali o predlogu odloka 
občinskem prorača za letos. 

Na zadnji seji sveta sicer ni 
bilo glasne razprave o osnutku 
novega proračuna, kajti svetniki 
so se nekako le strinjali, da bo 

na voljo dobrih 350 milijonov 
tolarjev. Posamezni odbori mo
rajo do naslednje seji pripraviti 
le še podrobnejše obrazložitve 
namembnosti proračunskih 
sredstev. Tudi pri sprejemanju 
odloka o zaključnem računu je 
bilo opaziti, da so vsi odbori v 
minulem letu dobro delali, kar 
je bilo slišati iz podrobnih 
poročil o porabi proračunskega 
denarja. Iz zagotovljene porabe 
290 milijonov tolarjev so v lan
skem letu v gorišniški občini 
potrošili dobrih 286 milijonov, 

nekaj več kot 9 milijonov pa, 
znaša ostanek iz lanskega pro-; 
računa. 

Pogovori z vodstvom Idriarta,' 
smo slišali na seji, so že bili,; 
tako da mednarodni tabor na; 
Borlu vsekakor bo. Občina bo; 
morala nekako poiskati sredstva; 
za ureditev okolice gradu, najti^ 
primernega najemnika grajske' 
restavracije, kajti njena vrata so; 
še zmeraj zaprta, ter na poti doi 
gradu namestiti več smerokazov.i 

Gorišniški svetniki so v na-^ 
daljevanju potrdili še sklep O; 
začasnem financiranju ter se' 
strinjali z razpisom natečaja, s' 
katerim bi v prihodnje zbirali 
ponudbe za izdelavo projekta j 
Celostna podoba vinskoturističnih 
cest v Halozah. I 

T . M o h o r k o 

ČRNA KRONIKA 
CRN PONEDELJEK NA 
SLOVENSKIH CESTAH 

Za pustni ponedeljek, 19. febru
ar, moramo žal zapisati, da je bil 
črn glede na številne nesreče, v ka
terih je umrlo osem ljudi: šest v 
prometnih nesrečah na cestah, 
dva pa na železniških tirih v okolici 
Celja. Žal pri tem ni bilo izvzeto tudi 
naše območje. 

S KOMBUEM V DREVO 
v ponedeljek zvečer, nekaj pred 

22. uro, je 53-letni Miroslav B. iz 
Slovenske Bistrice vozil kombi pro
ti naselju Cigonca. V blagem ovin
ku je njegov kombi začelo 
zanašati, zdrsnil je s ceste in trčil v 
drevo. Pri tem se je sopotnica, 45-
letna Pavla Štorek iz Slovenske Bi
strice, tako hudo ranila, da je med 
prevozom v mariborsko bolnišnico 
umrla. Druga sopotnica, 35-letna 
Dragica S., je bila hudo ranjena, 
tretja sopotnica, Alojzija A., in voz
nik kombija pa sta bila le lažje 
poškodovana. 

PRVA NESREČA 
POGOJEVALA DRUGO 

Na Titovi cesti v Slovenski Bistri
ci sta v ponedeljek okoli 20. ure 
čelno trčila tovornjak, ki ga je vozil 
25-letni Mladen R iz Oplotnice, in 
kombi, ki ga je vozil Jože Č. iz 
Fošta pri Zg. Ložnici. Do trčenja je 
prišlo zato, ker naj bi bil voznik to
vornjaka iz neznanih vzrokov za
peljal na nasprotni vozni pas. V 
trčenju sta bila voznika obeh vozil 
lažje ranjena, sopotnici v kombiju -
voznikova žena in hčerka 38-letna 
Greta Č. in 15-letna M. C., pa sta 
bili hudo ranjeni. 

Na kraju nesreče se je z oseb
nim avtomobilom ustavila 39-letna 
Angela T. iz Slovenskih Konjic in 
ponesrečenim hotela pomagati. Ko 
je iz prtljažnika jemala škatlo s prvo 
pomočjo, jo je z osebnim avtomo
bilom zbil 39-letni Janez L. iz Slo
venske Bistriace, ki je vozil za njo; 
na zasneženi in spolzki cesti vozila 
namreč ni mogel ustaviti. Angela T 
je bila hudo ranjena in so jo prepel
jati v mariborsko bolnišnico. 

Zvedeli smo, da so JDile poškod
be 38-letne Grete Češnar tako 
hude, da je 20. februarja popoldne 
v mariborski bolnišnici umrla. 

SOPOTNIK UMRL NA 
KRAJU NESREČE 

Po magistralni cesti od Ormoža 
proti Ruju je v soboto, 24. februar
ja, okoli 1.30 vozil osebni avtomo
bil 21-letni Aleš G. iz Ormoža. V na
selju Borovci ga je v ostrem levem 
ovinku, domnevno zaradi prehitre 
vožnje, začelo zanašati. Zapeljal je 
na bližnji travnik, kjer je prebil lese
no ograjo in se po nekaj metrih 
drsenja prevrnil v gramoznico. Tam 
je avto obstal na strehi v vodi. V 
nesreči se je sopotnik, 23-letni 
Damjan Husaj iz Ormoža, tako 
hudo ranil, da je umrl na kraju nez
gode, voznika Aleša G. pa so hudo 
ranjenega prepeljali v ptujsko bol
nišnico. 

ORMOŠKI POLICISTI 
PRIJELI ROPARJA 

v bifeju Gomila, Kog pri Ormožu, 
so v soboto zvečer do 22. ure popi
vali 31-letni L. K. in 25-letni Z. B. iz 
Stročje vasi v ljutomerski občini ter 
hrvaški državljan, 20-letni Dušan P 
iz Čakovca. Potem so se vsi trije 
peš odpravili proti Kogu. Med potjo 
sta občana iz Stročje vasi naenkrat 
planila na nič hudega slutečega 
Dušana, ga podrla na tla, ga prete
pla in mu vzela tudi denarnico, v 
kateri naj bi bilo nekaj čez 8 tisoč 
tolarjev Policisti iz Ormoža so še 
isto noč presenetili oba domnevna 
roparja v Stročji vasi. Pri pregledu 
stanovanja so v domači peči 
osumljencev našli ostanke zogle
nelih dokumentov in denarnice, kar 
bo brez dvoma močan materialni 
dokaz za sodišče. 

ZARADI 
NEDRUŽABNOSTI SO 
CA PRETEPLI IN 
OKRADLI 

v naselju Žitence pri Lenartu v 
Slovenskih goricah je v soboto, 24. 
februarja, nekaj po 19. uri skupina 
neznancev povabila 44-letnega 
Antona B. z Malne v bližnjo gostil
no na kozarček, težko je oceniti, ali 
iz prijateljskih ali kakih drugih na
menov. Morda je Anton kaj sumil ali 
pa mu enostavno ni bilo do 
družbe, zato je povabilo zavrnil. To 
pa je neznance užalilo in razjezilo, 
da so ga prijeli, mu vzeli nekaj to
larjev in deviz, ga pošteno premla-
tili in pustili ležečega v snegu ter se 

RODILE SO - ČESTITA 
MO: Iris Vaupotič, Mejna ^ 
16. Ptuj - dečka in deklico; 
Darja Veršič, Sobetinci 28, 
Markovci - deklico; Klavdija 
Glogovčan - deklico; Mojca 
Kramberger, Gregorčičev 
drevored 13, Ptuj - Urbana; 
Majda Šamperl, Bratislave! 
28, Polenšak - Zdenko; Vla
dimira Erhatič, Vičanci 46, 
Velika Nedelja - Nina; Metka 
Novak, Gabrnik 34/a, 
Juršinci - deklico; Bojana 
Plajnšek, Zabovci 6/b, Mar
kovci - Urško; Branka Mesa
ric, Ul. 9. maja 7, Poljčane -
Nastjo; Verica Banfič, Virje 
Otok, Brača Radiča 14, Cesti-
ca - Tamaro; Sonja Feguš, 
Dežno 16, Videm - dečka; 
Metka Korez, Dobrina 48, 
Žetale - Tatjano. 

POROKA - ZAVRČ: Jožef 
Kolednik in Cvetka Hvaleč, 
Trdobojci 12/a. 
UMRLI SO: Matija Ribič, 
Žerovinci 36, î: 1915, t 16. 
februarja; Ana Hentak, roj. 
Kozel, Belavšek 9, î' 1912, t 
18. februarja; Ludvik Trop, 
Vičava 17, Ptuj, 'A' 1912, umrl 
17. februarja; Franc Matjašič, 
Slavšina 47, 1904, t 19. fe
bruarja; Terezija Zaje, Videm 
pri Ptuju 50, :i-1920,t 15. fe
bruar; Elizabeta Korpič, roj. 
Krajnc, Soviče 14, -i' 1922, t 
15. februarja; Ida Fuhrer, 
Med vrti 3, Ptuj, • 1909, t 
18. februarja; Jera Arnuš, roj. 
Šegula, Pacinje 27, t 18. fe
bruarja; Robert Čurin, Bad-
ličen 24, --̂  1944, t 18. febru
arja; Marija Cafuta, roj. 
Milošič, Vareja 40, 1924, t 
19. februarja; Erna Pen ko, 
roj. Kodrič, Minoritski trg 3, 
Ptuj, 1930,1 17. februarja; 
Viktor Trofenik, Ob Dravi 3, 
Ptuj, î: 1934,1 19. februarja; 
Janez Meglic, Markovci 4/b, 

1945, t 16. februarja; 
Franc Gregi, Vrazova ul. 1, 
Ormož, ••• 1907,121. februar
ja. 

z avtom odpeljali v neznano. Poli
cisti za neznanci poizvedujejo. 

VLOMILEC SE JE 
KREPKO ZALOŽIL 

v noči na četrtek, 22. februarja, 
so neznanci vlomili v trgovino Jelka 
na Mestnem Vrhu pri Ruju. Z njimi 
je izginilo precej cigaret, mesnih iz
delkov, kozmetike, moških trenirk 
in mesoreznica, našli in odnesli pa 
so tudi okoli 30.000 tolarjev gotovi
ne. Po oceni so lastnico Jelko R 
oškodovali za okoli pol milijona to
larjev 
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Zasebna zobna ambulanta 
dr. ZVONKO NOTESBERG 
Trajanova 1 (ob Mariborski cesta) 

Ptuj, o 772-994 
Delovni čas: dopoldan — vsalt dan 

\od 8. do 12. ure popoldan — poned. 
. — sreda od 15. do 19. ure. 

Popravilo vseh vrst RTV 
aparatov, daljinski up-
ravlialci za vse tipe TV. 
Storitve na domu. RTV 
servis Ljubo Jurič, Borov
ci 56/b, s 795-496 ali 
mobitel 0609 631-571. 


